
سخنگوی شرکت آب و فاضلاب استان در گفت و 
گو با ایسنا در خصوص قطعی پی در پی آب در 
مناطق مختلف شهر به خصوص طی روزهای اخیر اظهار 
کرد: در حال حاضر تماس های مردم در سامانه 122 مبنی بر 

قطعی آب در اصفهان بسیار کاهش یافته است. 
کبر بنی طبا در پاسخ به این سوال که مردم همچنان گلایه  ا
بسیاری از قطعی آب در مناطق شهر اصفهان دارند، گفت: 
از روز پنجشنبه هفته گذشته وضعیت آب اصفهان بسیار 
گر در منطقه ای آب نبود شاید مربوط به  خوب است، ا
افت فشار آب است. وی با تایید اینکه مناطق مختلف شهر 
اصفهان همچنان با افت فشار آب مواجه هستند، افزود: در 
حال حاضر فشار آب در حدی به تعدیل رسیده که شرکت 
آب و فاضلاب اصفهان تنها می تواند آب مورد نیاز طبقات 
کنان طبقات بالا )اول به بالا(  همکف را تامین کند و سا
باید از طریق تانک ذخیره آب و پمپاژ به بالا آب مورد نیاز 

خود را تامین کنند. 
سخنگوی شرکت آب و فاضلاب استان در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه متاسفانه بسیاری از شهروندان درمورد اینکه 
گر در  حتی با وجود پمپ آب دچار بی آبی هستند، گفت: ا
طبقه همکف خانه ای آب نباشد، می توانند در تماس 
با شرکت آبفا وضعیت بی آبی خود را بررسی کنند. وی در 
خصوص اینکه امروز مردم معتقدند که جیره بندی آب در 
اصفهان آغاز شده اما مسئولان اطلاع رسانی نمی کنند، 
تصریح کرد: جیره بندی آب نداریم، بلکه با افت فشار آب 
کید کرده ایم و بیشتر  مواجه هستیم و این موضوع را بارها تا
تماس های قطعی آب مربوط به طبقات اول و دوم است. 

کید کرد: مردم می توانند با تعبیه مخزن ذخیره  بنی طبا تا
آب، آب مورد نیاز خود را تامین کنند، البته مردم همچنان 
باید صرفه جویی داشته باشند. وی در خصوص اینکه چرا 
شرکت آبفا برنامه ای برای اعلام افت فشار و یا قطعی آب به 
مردم ندارد و اطلاع رسانی درستی در این باره انجام نمی 
گر موردی باشد شرکت آبفا از طریق رادیو،  دهد، اظهار کرد: ا

تلویزیون و یا خبرگزاری ها اعلام می کند. 
سخنگوی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان تصریح کرد: 
وضعیت آب اصفهان در شرایطی نیست که منجر به جیره 
بندی شود، چرا که جیره بندی مصرف آب را کاهش نمی 

دهد و افت فشار و کاهش آب در منطقه ای دلیلی نمی شود 
که بخواهیم آب را سهمیه بندی کنیم. وی درباره اینکه 
چرا فرهنگ سازی سهمیه بندی آب در بین مردم انجام 
نمی شود تا آنها آماده شرایط بحرانی باشند، گفت: محور 
پروین، اتوبان شهید بابایی و خواجه عمید و ... از جمله 
مناطق درگیر با مشکل کمبود آب در اصفهان است که با 
حفر چاه جدید و وارد مدار شدن آن طی 10 روز آینده در این 
مناطق دیگر دچار افت فشار آب نخواهیم شد، همچنین 
در حال شناسایی منابع محلی در مناطق مختلف اصفهان 

هستیم.  
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چالش های تسهیلات 
میلیاردی صنایع

09گردشگری

03اقتصاد

پـــرداخـت تسهیــلات 74 هـــزار میلیـــارد 
تومانی برای نوسازی واحدهای صنعتی 
در شرایطی که کاهش قیمت تمام شده محصولات 
بــرای تولیدکنندگان یک ضـــرورت به شمــار می آیـــد، 

تسهیل کننده راهشان است، اما کافی نیست...

»شهر صاحب ابن عباد«، »طالقان جی« 
یا »طالخونچه« شهری است بر بستری از 
تاریخ. خشت به خشتش داستان ها و حکایت ها دارد 
و مردمانش عاشق نقل کردن این حکایت ها هستند، 

ماجراهایی که پای ترکان خاتون...

مکان های مقدس، تریبون وحدت باشند
شهردار اصفهان : تشخیص مصلحت مردم و  رفتار و گفتار خیرخواهانه، یک اقدام ملی و اسلامی برای کشور است

جـــایگـــاه »نـــاصـــر ملـــک مطیـــعی« را در 
 چــارچـــوب سینمــای ملی، از چنــد زاویه 
می توان بررسی کرد: نخست جایگاه ویژه ای که او برای 
نخستین بار در تاریخ سینمای ایران پدید آورد و سبب 

شد تا لفظ »سوپراستار« برای نخستین بار ...

مـــواد 60 و 64 در قــانــون بـــرنامه چهــارم 
توسعه، دولت  ســـازمان حفــاظت محیــط 
زیست را مکلف به پرداختن جدی به امر آموزش 

محیط زیست در تمام واحدهای آموزشی...
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11محیط زیست

آبفا فقط آب طبقات 
همکف را تامین می کند

01صفحه

سخنگوی شرکت آب و فاضلاب استان در 
 گفـت و گــو با ایسنـــا در خصـــوص قطعی 
پی در پی آب در مناطق مختلف شهر به خصوص طی 
روزهای اخیر  اظهار کرد: در حال حاضر تماس های 
مردم در سامانه 122 مبنی بر قطعی آب در اصفهان 
کبر بنی طبا در پاسخ به این  بسیار کاهش یافته است. ا
سوال که مردم همچنان گلایه بسیاری از قطعی آب 

در مناطق شهر اصفهان  دارند...

15
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کید بر اینکه تمام مدیران  استاندار اصفهان با تا
استان باید در جهت ایجاد اقتصاد متکی به داخل 
کشور گام بردارند، گفت: بانک ها رگ اصلی خون رسانی به 
سیستم اقتصادی کشور هستند اما کارنامه مطلوبی در این 

خصوص نداریم. 
گزارش استانداری اصفهان، محسن مهرعلیزاده در  به 
کمیسیون هماهنگی بانک های استان، اظهار  جلسه 
کرد: باید با برنامه ریزی دقیق سال خوبی را برای اقتصاد 
کشور، اشتغال، معیشت و رفاه مردم رقم بزنیم و شعار 
سال را به منصه ظهور برسانیم و با بررسی کارنامه فعالیتی 
خود در جهت تسریع در امور قدم برداریم. وی با بیان 
اینکه امسال از نظر حجم فعالیت ها سال تقریبا سختی 
را در پیش خواهیم داشت، افزود: باید تحولی در بخش 
اقتصادی کشور ایجاد شود و با تکیه بر اقتصاد بدون نفت، 
شعار امسال را که بر پایه اقتصاد مقاومتی پایه گذاری شده 
عملیاتی کنیم. استاندار اصفهان هم زمانی اقدام ترامپ و 
خروج آمریکا از برجام و شعار حمایت از کالای ایرانی را مهم 

دانست و افزود: برعکس تصوراتی که آمریکایی ها از اوضاع 
ایران پس از خروج این کشور از برجام داشتند شرایط کشور 
به خوبی پیش می رود و خروج این مزاحم از برجام برکات 

زیادی برای ایران داشت.
کید بر اینکه باید از این فرصت به خوبی استفاده   وی با تا
کرد: باید از استعداد، توان، عقل و شعور  کنیم، اظهار 
این مردم صبور و عاقل و وجود معادن و امکانات دیگر و 
موقعیت استراتژیک کشور به خوبی در جهت حل مشکلات 

اقتصادی بهره ببریم. 
مهرعلیزاده عمده مشکلات مردم را در بخش اقتصادی 
بیان کرد و افزود: باید با استفاده از این ظرفیت مشکل 

اقتصاد و اشتغال جامعه را حل کنیم. 
کید بر اینکه مدیران عامل بانک ها باید مشکلات  وی با تا
این بخش را آسیب شناسی و خود در جهت حل این 
مشکلات اقدام کنند، گفت: مسئولیت مدیر تصمیم گیری 
گر مدیران  است و تصمیم گرفتن با ریسک همراه است و ا

نخواهند ریسک کنند، مدیر نخواهد بود. 

استاندار اصفهان با بیان اینکه باید در بعد اقتصادی 
 روی پای خود بایستیم، افزود: این امر همت و حرکت 
می خواهد و در این راستا سازمان بازرسی کل کشور نیز 
باید با تعامل منطقی و اصولی شرایطی را فراهم کند که 
قدرت ریسک از مدیران گرفته نشود. وی با بیان اینکه همه 
مدیران اقتصادی باید به صورت هماهنگ حرکت کنند، 
افزود: امسال سالی است که علیرغم تمام برنامه هایی که 
گر به صورت  دشمنان برای جمهوری اسلامی در نظر دارند ا
درست پایه گذاری شود سال خوبی خواهیم داشت و در 
غیر این صورت مشکلات بیشتر خواهد شد. مهرعلیزاده 
کید کرد  بر کاهش اختلاف بین منابع و مصارف بانک ها تا
و افزود: باید تسهیلات و منابع تا جایی که استعداد استان 
است، جذب شود. استاندار اصفهان اضافه کرد: امیدواریم 
با همت تمام مدیران و همکاری مدیران بانکی بتوانیم 
بهترین سال را به منزله پایه و پایلوت کل کشور در جهت 
ایجاد اقتصاد متکی به خود بر اساس دیدگاه های مقام 

معظم رهبری و سیاست های دولت رقم بزنیم.  

آبفا فقط آب طبقات همکف را تامین می کند
کنان طبقات بالا از طریق تانک وپمپاژ آب مورد نیاز خود را تامین کنند سا

بانک ها کارنامه مطلوبی در کمک به اقتصاد کشور ندارند

نوای قرآن در ضیافت رمضان
پانزدهمین نمایشگاه قرآن اصفهان افتتاح شد
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کره  با اروپایی ها  مذا
نه سفید،   نه سیاه

کره های  وزیر امور خارجه معتقد است که مذا
کنون نه  صورت گرفته بین ایران و اروپایی ها تا
سیاه بوده و  نه ســفید و ما نمیدانیم آنها در نهایت چه 
چیزی ارائه خواهند داد. محمد جواد ظریف، وزیر امور 
کره اخیر هیئت ایرانی با هیئت  خارجه  درخصوص مذا
گر هیئت اروپایی  اروپایی و نتایج این نشســت و اینکه ا
کنش  نتواند تضمین لازم بــرای ادامه برجــام را بدهد وا
وزارت خارجه چه خواهد بود؟ گفت: این شرایط یعنی 
کره های صورت گرفته با اروپا سیاه و سفید نیست و  مذا
باید ببینیــم اروپاپی هــا در نهایت چه چیزهایــی را ارائه 
می دهنــد. وی افــزود: مــا نتایج و یــا همــان موضوعات 
کره را در کشور ارائه می دهیم و درباره  مطرح شده در مذا
آن  تصمیم گیری می شود اما الان ما نمی دانیم آنها چه 
چیــزی ارائــه می دهنــد. وزیــر امــور خارجــه ادامــه داد: 
اروپایی هــا در آن 9 بنــدی کــه اعــام کردنــد بــه همــه 
حوزه هــای مهمی که بایــد در برجام انجام شــود اشــاره 
کرده اند، حالا موضوع ســر این اســت که هرکــدام از این 
بندها را چگونه عملیاتی می کنند؟ باید ببنیم و نتیجه آن 
را بــه داخــل می آوریــم. البتــه وزارت خارجــه دســتگاه 
اقتصادی نیست و ما دستگاه سیاسی هستیم هرچند 
که همکاران دستگاه های دیگر هم همراه ما هستند و نظر 
کره و  می دهند. ظریف با بیان این مطلب که نتایج مذا
بحث های صورت گرفته باید به داخل بیاید و مسئولان 
کشور آن را بسنجند،  تصریح کرد:  بر همین اساس عزیزان  
باید ببینند آیا آنچه که اتحادیه اروپا، روسیه و چین و سایر 
کشــورها ارائــه کردند کافــی اســت بــرای ادامه برجــام یا 
خیر،این  تصمیمی نیســت که ما به تنهایــی بخواهیم 
درباره آن نظر دهیم. وی در پاسخ به این سوال که گفته 
شده اروپا قرار است پیشنهاد جدیدی را به ایران خارج از 
کره بر سر توان موشکی  موضوع برجام بدهد از جمله مذا
و نفوذ منطقه ای ایران،  گفت:   آن خبر کاما دروغ بود، 
اتحادیه اروپا آن خبر را خودش تکذیب کرد، این عملیات 
روانی اســت که رژیــم صهیونیســتی راه انداخته اســت.
کره  ضمن اینکه بارها گفته ایم ما صرفا درباره برجام مذا
می کنیم و خارج از برجام نه خواسته ای و نه حرفی داریم 

که بزنیم. 

لایحه تامین امنیت زنان همچنان 
منتظر امضای رئیس قوه قضائیه

کســیون زنــان مجلس گفــت: هنوز  رئیس فرا
لایحه امنیت زنان از سوی رئیس قوه قضائیه 
امضا نشده اســت. پیگیری های بســیاری کردیم اما به 
نتیجه نرسیدیم. باید با دولت رایزنی کنیم و قاعدتا نباید 
این لایحه به قوه قضائیــه ارجاع داده می شــد  اما چون 
گفتند که جرم انگارانه است قوه قضائیه هم باید بر روی 

آن نظر دهد و این کار را هم کردند. 
کســیون  پروانه سلحشــوری نماینده تهران و رئیس فرا
زنــان مجلــس در گفت وگــو بــا اعتمادآنایــن افــزود:  در 
پیگیری که از رابط های قوه قضائیه در خصوص لایحه 
امنیت زنان داشتم آنها گفتند که رئیس قوه قضائیه این 
لایحه را شخصا و با دقت می خواند به همین دلیل شامل 
گذر زمان شده است. تاخیر در ارائه لایحه امنیت زنان به 
مجلس، بســیار تاثیرگذار خواهد بــود. وی در خصوص 
حضور زنــان در هیئــت رئیســه مجلس گفــت: حمایت 
مجلــس بــرای حضــور زنــان در هیئــت رئیســه مجلس 
بسیار بهتر از ســال های قبل اســت و مردان هم اعتراف 
 می کنند که باید زن ها هم در هیئت رئیسه حضور داشته 

باشند. 
کیــد کــرد: معتقــدم چــون در  سلحشــوری در ادامــه تا
کســیون های  انتخابــات هیئــت رئیســه مجلــس فرا
سیاسی دخالت می کنند باید اسامی زنان از طریق این 
کسیون ها برای انتخابات هیئت رئیسه مطرح شود.  فرا
از ســال گذشــته، جناح بندی ها مشــخص تر و واضح تر 
کســیون ها ایــن تــاش  شــد بنابرایــن بایــد از طریــق فرا
کســیون یــک زن را  صورت بگیــرد. ممکن اســت هــر فرا
برای انتخابات پیشنهاد کند و از این میان شانس یک 

نفر بیشتر می شود و به هیئت رئیسه راه پیدا می کند. 

 

 ادعای کریمی قدوسی
 درباره مدیران دوتابعیتی 

درحالی که وزارت اطاعــات چندی پیش با 
نوشتن نامه ای به رئیس کمیسیون امنیت 
ملــی و سیاســت خارجــی مجلــس اعــام کرد گــزارش 
منتشــر شــده از ســوی اعضای این کمیســیون درباره 
تحقیق و تفحــص از دوتابعیتــی ها نواقــص و ابهامات 
ج در آن  فــراوان دارد و  برخــی اعــداد و نــکات منــدر
نادرســت اســت امــا نماینــدگان منتســب بــه جبهــه 
پایــداری در مجلــس شــورای اســامی کــه کارگردانان 
اصلی به جریان افتــادن این تحقیــق و تفحص بودند 
همچنان بر مفاد گزارش پراشــکال خود پافشاری می 

کنند. 
براین اساس، جواد کریمی قدوسی، نماینده مشهد و   
رئیس کمیته تحقیق و تفحص از مدیــران دوتابعیتی 
گفته است:» وزارت اطاعات در گزارشی که به ما داده، 
گفته اســت که در دو سال گذشــته و در استعام هایی 
که دولت در تمام سطوح از ما برای انتصاباتش گرفته، 
از بیــن کل اســتعام ها ۲۱۰ نفــر  را به دلیــل دوتابعیتی 
بــودن و داشــتن گریــن کارت، رد صاحیــت کرده ایم و 
من هم به وزارت اطاعات نامه نوشتم که اسامی این 
۲۱۰ نفر را به ما ارائه دهند و آنها نیز موظفند طبق قانون 
اسامی را در اختیار کمیته تحقیق و تفحص قرار دهند 
گر ایــن کار را نکننــد، طبق قانــون آیین نامه داخلی  و ا
مجلس مرتکب جرم شــده اند و قابل پیگرد هســتند. 
۱۰۰ اســم دیگــری کــه از مدیــران دوتابعیتی به دســت 
آمده و در کمیسیون امنیت ملی قرائت شد، از راه های 
دیگر به دست ما رسیده و در مجموع  با احتساب ۲۱۰ 
موردی کــه وزارت اطاعات باید اســامی آنها را بدهد، 

اسامی بالغ بر ۳۰۰ نفر است.«

کوتاه از                          سیاست حرف های                                روز

کتیکِ گروه فشار؟ تنش درون حزبی یا تا
پشت پرده تشنج در کنگره حزب اعتماد ملی

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

خودمان را برای بدترین شرایط هم آماده کرده ایم
سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران از آمادگی ایران 
برای رویارویی با بدترین شرایط ممکن سخن گفت 
کید  و بر لزوم پایبنــدی عملی اروپــا به ادعای حفــظ برجام تا
کرد. بهروز کمالوندی   در گفت و گویی تلویزیونی، در خصوص 
خروج آمریکا از برجام و تمهیدات ســازمان انــرژی اتمی برای 
مقابله با این اقدام بیان کرد: ما در همان ابتدا ســعی کردیم 
 تــا تمامــی دســتاوردهاو همچنین زیرســاخت هــای صنایع 
هســته ای کشــور را حفظ کنیم تا بتوانیم در زمان مورد نیاز، 
فعالیت های خود را از ســر بگیریم. به عبارتــی دیگر، ما حتی 
خود را برای بدترین و بدبینانه ترین شرایط آماده کرده بودیم 
گــر بخواهیــم به عقــب برگردیــم و فعالیــت های   و از ایــن رو، ا
هسته ای خود را باری دیگر آغاز کنیم، هیچ مشکلی سد راه ما 
وجود نخواهد داشت. وی تصمیم اخیر رئیس جمهور آمریکا 

را نقض آشکار قوانین بین المللی دانست 
و در رابطه با ادعاهای ترامپ در خصوص 
عدم پایبندی این کشــور به مفــاد برجام 
گفت: قضاوت در مورد پایبندی ایران به 
 معاهـــده هستـــه ای بــر عهــده آژانــس 
بیــن المللــی انــرژی اتمــی اســت و در۱۰ 
کز هســته ای  بازدیدی که ایــن آژانس از مرا
داشــته، صراحتــا بــه پایبنــدی ایــران بــر  

کید شده اســت. به اعتقاد من، آمریکا به دنبال  تعهداتش تا
توجیه اقدامات اشتباه خود اســت و این کشور در جایگاهی 
نیســت که بخواهد در خصوص مســائلی که تحــت کنترل و 
مدیریت آژانس اســت، دخالت کند. خوشبختانه آژانس نیز 
در این زمینه بســیار موفــق و حرفه ای عمل کــرده و با نگاهی 

به گزارش های منتشر شــده از سوی این 
ســازمان، مــی تــوان بــه پایبنــدی کامل 
ایران به تعهداتش پی برد. کمالوندی در 
پاسخ به سوالی در خصوص تصمیم ایران 
برای پایبندی به برجام در صورت از بین 
رفتن برجام، خاطرنشان کرد: پاسخ این 
گر توافق خاتمه  سوال بسیار ساده است؛ ا
یابد و شــاهد وضع تحریم هــای جدید از 
سوی آمریکا و کشورهای اروپایی باشــیم، دلیلی بر ماندن بر 
ســر تعهداتمان نمی بینیم. سخنگوی ســازمان انرژی اتمی 
در خصوص کاربردهای دیگر انرژی هســته ای گفت: در طی 
چند ســال اخیر شــاهد معرفــی دســتاوردهای متعــددی در 
زمینه های مختلف بودیم. ما همچنان به تحقیق وتوسعه 

به منظور طراحی و ساخت نسل جدید سانتریفیوژهای خود 
ادامه خواهیم داد و خوشبختانه توانستیم سانتریفیوژهای 
آی آر ۸، آی آر ۴ و آی آر ۶ را کــه از جملــه نمونــه هــای جدید 
سانتریفیوژ ها هستند، تولید کنیم. در زمینه های دیگری 
همچون پزشکی، کشاورزی و صنعت نیز شاهد پیشرفت هایی 
بودیم که در طی دو سال و نیم اخیر طراحی و معرفی شدند. 
وی در پاسخ به سوالی در خصوص تمایل ایران برای ماندن 
در معاهده منع گســترش ساح های هســته ای)NPT( در 
NPT صورت از بین رفتن برجام گفت: ما از سال ۱9۷۴ عضو

بودیم و تــا زمانی که مانــدن مــا در NPT برای کشــور فایده 
ج نخواهیم شــد.با این حــال، در  داشــته باشــد، از آن خــار
صورت از بین رفتن برجام، تمامی تعامات ما در خصوص 

مسائل هسته ای، بازنگری  می شوند.

این هفته در خانه ملت چه می گذرد؟

از انتخابات هیئت رئیسه تا بررسی گزارش تفحص از دوتابعیتی ها
سومین سال و سومین انتخابات درون پارلمانی 
مجلس ایران این هفته در دستور کار بهارستانی ها 
قرار می گیرد تــا تکلیف رئیس و هیئت رئیســه مشــخص 

شود.  
انتخاباتی کــه در آن، برخی در تاش برای ادامه ریاســت 
علی لاریجانی بر مجلس هســتند و برخــی از نمایندگان، 
کسیونی می خواهند مسعود  با تشــکیل کمیته ای فرافرا
پزشــکیان را بــه منظــور گزینــه ریاســت برای ســال ســوم 

مجلس دهم معرفی کنند. 
ایــن درحالی اســت کــه گفتــه می شــود درخواســت ها از 
کســیون امید برای نامزدی محمدرضا  سوی اعضای فرا
عارف برای نشســتن در رأس قوه مقننه نیز شدت گرفته 
است. در چنین شرایطی، معادلات شکل و شمایل تازه 
به خودگرفته است اما برخی نمایندگان همچون عزت الله 
یوسفیان ما ، نماینده آمل معتقد است:» علی لاریجانی 

تا زمانی که در مجلس است رئیس خواهد ماند.«
در هفته جــاری همچنیــن،  نمایندگان مجلس شــورای 
اسامی در هفته جاری به ادامه بررسی گزارش کمیسیون 
اجتماعی در خصوص طرح تعیین تکلیف کارگزاران بیمه 

کشاورزی خواهند پرداخت.
ح یــک فوریتــی الحــاق یــک مــاده بــه قانون  بررســی طــر
تعییــن تکلیــف اســتخدامی معلمــان حــق التدریســی و 
آموزشــیاران نهضــت ســواد آمــوزی در وزارت آمــوزش و 
پرورش با اصاحات و الحاقات بعدی در دستور کار هفته 

جاری مجلس شورای اسامی است.
عاوه براین بهارستانی ها در روزهای کاری صحن علنی 
مجلس در هفته پیش رو به بررســی  لایحه الحاق دولت 

جمهوری اســامی ایــران بــه کنوانســیون ســازمان ملل 
متحد برای مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی، لایحه  
الحاق دولت جمهوری اســامی ایران بــه پیمان مودت 
ح اصــاح قانون  و همــکاری در جنوب  شــرقی آســیا و طر
اجــرای سیاســت های کلــی اصــل ۴۴  قانــون اساســی، 
گــزارش شــور دوم کمیســیون تدویــن آییــن  بــه عــاوه 
ح الحــاق مــوادی به  نامــه داخلــی مجلــس در مــورد طــر
قانــون آییــن نامــه داخلــی مجلــس شــورای اســامی و  
 لایحــه اصــاح قانــون مبــارزه بــا تامیــن مالــی تروریســم 

می پردازند.
گــزارش  ح دهیاری هــا ،   همچنیــن رســیدگی بــه رد طــر
شــور دوم کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی در 

مورد لایحه تشــکیل ســازمان صنایــع دریایــی نیروهای 
ح  استفســاریه ماده  ک طر مســلح،  لایحه حفاظت از خا
)۳۶( قانون رفــع موانع تولیــد رقابت پذیــر وارتقای نظام 
مالــی کشــور، لایحــه معافیــت وزارتخانه ها و موسســات 
دولتی از پرداخــت هزینه های ثبتی و لایحــه موافقتنامه 
بین دولــت جمهوری اســامی ایــران و دولــت جمهوری 
خلق چیــن در خصــوص همــکاری در زمینه بهداشــت و 
قرنطینــه دامــی و  لایحــه مدیریــت حــوادث غیرمترقبــه 
 کشــور در دســتور کار این هفته مجلس شــورای اســامی

 است.
عاوه براین بررســی گزارش کمیســیون  فرهنگی مبنی بر 
تصویب تقاضای تحقیــق  و تفحص از منابــع و مصارف و 

نظــام مدیریتی شــرکت های فرهنگی- ورزشــی  وابســته 
بــه وزارت  ورزش و جوانــان در ۱۰ ســال گذشــته،  گزارش 
کمیســیون ویژه حمایت از تولید ملی و نظــارت بر اجرای 
اصل )۴۴( قانــون اساســی در مــورد نحوه اجــرای قانون 
کلــی اقتصــاد  »نحــوه پیگیــری تحقــق سیاســت های 
مقاومتی«، بررسی تقاضای عده ای از نمایندگان مجلس 
شورای اسامی در مورد تشــکیل کمیسیون ویژه فضای 
مجازی، گزارش کمیســیون عمران مبنی بــر رد تقاضای 
تحقیــق و تفحــص از نحــوه ســاخت و ســاز و هزینه هــا و 
مدیریت نمایشگاه شــهر آفتاب، نحوه تغییر کاربری ها و 
ک شــهرداری تهران به ویژه بوستان مادر،  گذاری اما وا
از جملــه مواردی هســتند کــه نمایندگان ملــت در هفته 

جاری آنها را بررسی خواهند کرد. 
ضمن اینکه بررســی گزارش کمیســیون اقتصادی مبنی 
گذاری  بر تصویب تقاضــای تحقیــق و تفحص از نحــوه وا
هلدینگ پتروشــیمی باختر به بخش خصوصی،  گزارش 
نهایــی کمیســیون امنیــت ملــی و سیاســت خارجــی در 
مــورد تحقیــق و تفحــص از بررســی وضعیــت افــراد دو 
کارت در حــوزه مســئولان و  گریــن  تابعیتــی  و دارای 
مدیــران ارشــد و شناســایی خــأ هــای قانونــی درایــن 
موضوع، بررســی تقاضای عــده ای از نمایندگان  مجلس 
شورای اسامی در مورد تشــکیل کمیسیون ویژه بررسی 
 لایحــه کنوانســیون مقابلــه بــا تامیــن مالــی تروریســم، 
در هفته جاری  در برنامه کاری نمایندگان مجلس شورای 
اسامی است. از برنامه های نمایندگان در هفته پیش رو 
ســوال غامعلی جعفــرزاده ایمن آبادی از وزیر بهداشــت 

درمان و آموزش پزشکی است./ گروه سیاست 

وزیر کشور 
اعلام کرد  

مسائل 
پیش آمده 

در این جلسه 
هیچ ارتباطی 

به این 
وزارتخانه  

ندارد

انتشار فیلم تشــنج و زد و خورد برخی اعضای حاضر در 
جلسه حزب اعتماد ملی و انتشار خبری در مورد ضرب 
و شــتم »علی مطهــری« نایــب رئیس مجلس شــورای 
کنش  اســامی در این ماجرا، حزب اعتماد ملــی را به وا
وا داشــت و در بیانیه ای خبــر ضرب و جــرح مطهری را 
تکذیب و اعام کرد : تشــنج پیش آمــده در بخش دوم 
کنگره بوده است و در این قسمت از مراسم هیچ یک از 

مهمانان غیرحزبی حضور نداشتند. 
به گزارش ایرنا، از ســویی دیگر خبری غیررسمی مبنی 
بر اینکه تنش آفرینان، نه گروه فشار، بلکه خود اعضای 
حزب بودند، در برخی رســانه ها منتشــر شــد و به نقل 
از منابــع نزدیک بــه یکی از اعضــای حــزب اعتماد ملی 
نوشتند : اتفاقات رخ داده ربطی به گروه فشار نداشته، 
بلکه این اتفاق به دلیل نارضایتی اعضای حزب از تغییر 
خ داده اســت. در بیانیــه دوم  نکــردن هیئــت رئیســه ر
حزب اعتماد ملی که بامداد شــنبه منتشــر شد، آمده 
است: )وقتی( »اعضای احزاب ندا و همبستگی دانش 
آموختــگان )هدا( خــود را بــا افتخــار به جایــگاه هیئت 
رئیســه خود خوانده رســانده بودند با اعتــراض واقعی 
تعداد قابل توجهی از اعضای فعــال حزب اعتماد ملی 
قرار گرفتند و کنگره با اعام رئیس شورای اجرایی حزب 
اعتمــاد ملی بــدون هیــچ گونه مصوبــه ای نیمــه تمام 
باقــی مانــد.«  در همین حــال،  »رحمــت الله بیگدلی« 
عضو شــورای مرکــزی و اجرایی این حزب گفته اســت، 
با توجه به اختافات در شــورای مرکزی، دبیرکل حزب 
اعتماد ملی برخی اختیارات خود را به شــورای اجرایی 
تفویض کرده بود اما متاســفانه برخی تخلفات قانونی 
و ســهل انگاری که در مســیر برگزاری کنگره انجام شد، 
مشــکات را به وجود آمد.وی مــی افزاید: مســئله اول 
مربوط بــه برگــزاری کنگره بــدون آییــن نامه اســت. در 
شــورای مرکزی مصوب شــده بود آییــن نامــه ای برای 
برگزاری کنگره تدوین شــود و مرا برای کمک به تدوین 
آیین نامــه موظف کــرده بودند. من هم آییــن نامه ای 
در ۱۰ صفحه مشــتمل بــر 9 فصل و 5۲ بنــد و ۴۲ تبصره 
تهیه کردم کــه دقیقا مبتنی بــر آیین نامه کنگــره اول و 
 اصاح جزیــی برخــی مــوارد براســاس آیین نامــه های 
گر اجرایی می شد ما مشکلی  کنگره های احزاب بود که ا

در برگزاری کنگره پیدا نمی کردیم. 
وی خاطرنشان کرد: شورای اجرایی به این آیین نامه 
توجهی نکــرد، چون برخی افــراد می خواســتند کنگره 
دوم حزب بــدون آییــن نامــه برگزار شــود تــا بتوانند هر 
آنچه که مــی خواهند عملــی کنند. نماینــدگان وزارت 
کشــور قبل و حین کنگره با این قضیه مشــکل داشتند 
و گفتند کنگــره را ابطال مــی کنیم اما برخــی از اعضای 

شــورای مرکزی اجازه ندادند.  عضو شــورای مرکزی حزب 
اعتماد ملی گفت : مســئله دوم این اســت که ایــن افراد با 
توجیهات نادرســت در پی ایــن بودند »خاف آشــکار« در 
برگزاری کنگره انجام دهند. تصور نادرست مبنی بر حذف 
مهــدی کروبــی از دبیرکلی ، باعث شــد ایــن افــراد بگویند 
گر این  نباید به سمت انتخاب شورای مرکزی برویم چون ا
 کار را بکنیم مســئولان از اعضای انتخاب شــده، اســتعام 
می کنند و صاحیت کروبی برای عضویت شورای مرکزی 
را رد می کنند و ایــن برنامه ای بود که آنها کار خودشــان را 
پیش ببرند.  بیگدلی افزود: بعد متوجه شدیم این افراد به 
دنبال تثبیت خودشــان هســتند. این افراد که در شورای 
مرکزی مستقر هســتند، یکبار وضعیت حزب را به جایی 
کشــاندند که کروبی برای پایــان دادن به منازعــات درون 
حزبی، وادار به اســتعفا شــد و در جلســه بررسی استعفای 
کروبــی، از میان 55 تــن از اعضای شــورای مرکــزی متوجه 
شــدیم شــش نفر تاش دارند که رای گیری برای پذیرش 
استعفا و انتخاب دبیرکل جدید مخفی برگزار شود. آنها به 
دنبال حــذف کروبــی از دبیرکلی حزب اعتمــاد ملی بودند 
کام گذاشــت.  وی ادامه داد:  اما مخالفت اعضــا، آنها را نــا
گر ما  در ماجــرای جمعه شــب ، همیــن افراد مــی گفتنــد ا

بخواهیم انتخابات برگزار کنیم، کروبــی از دبیرکلی حذف 
می شود. آنها از زبان مسئولان وزارت کشور اعام می کردند 
گر شما رای به ابقا بدهید، نیاز به استعام وجود ندارد تا  که ا
از این طریق اعضای مرکزی و اجرایی حزب را فریب بدهند. 
در حالــی که ما هم بــا وزارت کشــور صحبت کــرده بودیم و 

آنها هم تکذیب کردند. قرار بود جلســه توســط 
»نوروززاده« اداره شــود من و یکــی، دو نفر دیگر 
نایب رئیس جلسه باشیم یا جلسه توسط من 
اداره شود.  عضو شــورای اجرایی حزب اعتماد 
ملی گفت: هــر کنگره ای دو بخــش دارد حضور 
در بخش اول یا افتتاحیه آزاد اســت اما با شروع 
بخش دوم اعضای کنگره می توانند در جلســه 
حضور داشــته باشــند و طبق اساســنامه فقط 
این افــراد مــی تواننــد در کنگــره حضور داشــته 
باشند؛ اعضای شورای مرکزی، شورای مرکزی 
بازرســان، دبیــران مناطــق، دبیــران شــعب، 
نمایندگان شعب، کمیته ها و دفاتر که بیش از 
گر یک نفر به غیر از افرادی که  ۴۰۰ نفر هستند. ا
نام برده شــد بخواهد در جلســه حضور داشته 
باشد غیر قانونی اســت و تحت تعقیب قضایی 

قرار می گیــرد.  وی ادامــه داد: امــا این آقایــان، افرادی 
ج وارد ســالن کردنــد هــر بــار کــه اعــام کردیــم  را از خــار
افرادی کــه اعتبــار حضــور در جلســه را ندارند ســالن را 
ترک کنند، احدی تکان نمی خورد. در چنین فضایی 
آنها می گفتند که باید رای گیری کنیم. چندین بار در 
شورای مرکزی در مورد دو هیئت رئیسه موقت و دائمی 
صحبت کردم آنها مــی گفتند ما به یک هیئت رئیســه 
نیــاز داریم که هم افتتاحیه و هم جلســه اصلــی را اداره 
می کند. من گفتم این کار غیرقانونی است و با مخالفت 
 وزارت کشور مواجه می شود و اساس کنگره را زیر سوال 
می برد کــه متاســفانه گــوش نکردنــد.  وی افــزود: آنها 
نخســت به جای هیئت رئیســه پنج نفره، هفــت تن را 
بالا فرستادند و فردی  )امینی( را که برای رئیس جلسه 
انتخاب کردند، مطلقا توسط اعضا انتخاب نشده بود. 
یک دفعه از عالم غیب برای ما رئیس جلسه نازل کردند 
که از اول تا آخر میکروفون را دستش گرفته بود و شروع 
به تبلیــغ می کــرد و نگذاشــت کســی یک کلمــه حرف 
بزند.بیگدلــی اظهــار کرد:جلســه را آقایان بــا وضعیت 
گر کنگره  تبلیغاتی برای افرادی خاص شروع کردند تا ا
به سمت رای گیری رفت آنها انتخابات را برنده شوند. 
تا اینکــه مرحله اول کنگــره با تخلفات به پایان رســید. 
در آنجا به امینــی گفتم چون بــرای اداره مرحله بعدی 
جلســه صاحیــت نداریــم بایــد پاییــن برویــم. هیئت 
رئیسه بعدی باید منتخب اعضای کنگره باشد امینی 
گفــت لازم نیســت بروید پاییــن و ما خودمان جلســه را 
 اداره می کنیــم. وی افــزود: آنها وقتی دیدند جلســه را 
نمی توانند اداره کننــد و نمایندگان وزارت کشــور آن را 
تایید نمــی کنند  مجبور شــدند بگویند هیئت رئیســه 
جدید انتخاب شــود و آمدند افــرادی که عضــو احزاب 
دیگر هســتند به منزله هیئت رئیسه جدید 
معرفی کردند و از تایید این هیئت رئیسه خبر 
دادند، در صورتی که افرادی که داخل جلسه 
بودند یا عضو حــزب ما نبودنــد یا صاحیت 
حضــور در کنگــره را نداشــتند. ایــن اتفــاق 
باعث شدفضا متشنج شــود. این اظهارات 
ح می شــود که ســید  بیگدلــی درحالی مطر
رمضان شجاعی کیاسری، رئیس مرکز اطاع 
رســانی و امور بین الملل وزارت کشور اظهار 
کرد: وزیر کشور در نشست شــورای معاونان 
وزارت کشــور با اشــاره به کنگره جمعه شب 
 حزب اعتماد ملی، ضمن رد برخی ادعاهای 
کید کرد که مسائل پیش آمده  رسانه ای، تا
در این جلســه هیچ ارتباطی به وزارت کشور 

نداشته و کاما درون حزبی بوده است.  

نشسـت جمعـه شـب کنگـره حـزب اعتمـاد ملـی کـه در بخـش دوم بـه تشـنج کشـیده شـد و در 
نهایـت بـدون دسـتیابی بـه نتیجـه مشـخصی پایـان یافـت در فضـای مجـازی و برخـی رسـانه هـا 
بازتـاب نسـبتا گسـترده ای داشـت. پـس از تنـش در ایـن جلسـه و ناتمـام مانـدن بخش دوم کنگـره حزب 
»محمـد جـواد حـق شـناس« از اعضـای شـورای مرکـزی این حـزب، در توییتـی از اقدامـات سـازمان یافته 

گروه فشار برای اختلال در روند برگزاری مراسم و ناتمام ماندن کنگره حزب اعتماد ملی خبر داد.

لوایح مبارزه با پولشویی و 
تروریسم ربطی به برجام ندارد

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: با سه 
لایحه مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی 
)پالرمو(، مبارزه با تأمین مالی تروریسم و عضویت در 
لایحه الحــاق ایران به کنوانســیون مقابلــه با تامین 
مالی تروریســم )CFT( نمی شود احساســی برخورد 
کرد، بلکه باید رویکردی منطقی، قانونی، حقوقی و 

مستدل داشت. 
حســینعلی امیــری دربــاره موضــوع این ســه لایحه 
پرحــرف و حدیــث در مجلــس و ارتباطشــان بــا 
شــرط اروپــا بــرای مانــدن در برجــام بــه خبرآنایــن 
گفــت: ایــن لوایــح هیــچ ارتباطــی بــه برجــام ندارند 
کشــور، بــا رویکــرد  و براســاس نیازهــای داخلــی 
کمیتــی داخلی تهیــه و تنظیم  تقویــت نهادهای حا
شــدند. وی بــا بیــان اینکــه ســابقه قانونگــذاری 
دربــاره لوایح مبــارزه بــا پولشــویی، مبارزه بــا تامین 
کنوانســیون مبــارزه بــا تامیــن  مالــی تروریســم و 
مالــی تروریســم بــه ســال 9۴ برمی  گــردد، افــزود: در 
عمــل و اجــرا ایــن قوانیــن نیــاز بــه تکمیــل و اصاح 
یادشــده  لوایـــــح  راستــــــا  همیــــن  در  داشــتند، 
تقدیــم مجلــس شــورای اســامی شــدند. معــاون 
 پارلمانــی رئیس جمهــور در پاســخ به ادعــای برخی 
نماینده هــای مخالــف تصویب CFT که مــی گویند 
گــر ایــن لایحــه تصویــب شــود بــه معنــای تحویل  »ا
قاســم  حــاج  دادن 
سلیمانی به غرب است« 
اظهار کــرد: این بحث ها 
نیســت. به هر حــال این 
لوایــح در بخــش هــای 
مختلف نظام از جمله در 
شورای عالی امنیت ملی 
مــورد ارزیابی و بررســی و 
رسیدگی کارشناسی قرار 
گرفته اند. وی افزود: یکی 
گی های  از مهم ترین ویژ
لایحه مبارزه با پولشویی 
این اســت که تشــخیص 
مصادیــق تروریســم بــه 
شورای عالی امنیت ملی 
گذار شد و به قوه  ایران وا
قضائیــه ایــران نیــز صاحیــت رســیدگی مــی دهــد. 
ضمن آنکــه در ایــن لوایح حــق تحفظ وجــود دارد. 
همچنیــن در اعامیه تفســیری اش تصریــح کردیم 
»هــر مفــادی از کنوانســیون مبــارز بــا تامیــن مالــی 
تروریســم که مغایر قانون اساســی باشــد برای ایران 
قابلیــت اجــرا نــدارد و بــه تصویــب قوانیــن داخلــی 
موکول شــده اســت«. اینهــا بحث های کارشناســی 
کــه مــا در مجلــس هــم توضیــح   مفصلــی اســت 

دادیم.
 امیــری در توصیه بــه مخالفان ســه لایحه مبــارزه با 
جرایم سازمان یافته فراملی )پالرمو(، مبارزه با تامین 
مالی تروریســم و عضویــت در لایحه الحــاق ایران به 
کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT( که 
تاش می کنند با جمات احساسی افکارعمومی را 
مشوش کنند گفت: با این لوایح نمی شود احساسی 
برخورد کرد، باید رویکردی منطقی، قانونی، حقوقی 
و مســتدل داشــت. نباید فضای احساســی درست 
کنیم. بارهــا اعام کردیــم حاضریم دغدغــه هایی را 
ح می کنند،  که دوســتان غالبا از ســر دلســوزی مطر
در فضــای کارشناســی و تخصصــی پاســخ و توضیح 
دهیم. مسائل فنی را باید با اظهارنظر فنی پاسخ داد 
نه با طرح مباحث احساسی و تحریک افکار عمومی.   
گفتنــی اســت هفتــه گذشــته جلســه مجلــس برای 
بررســی لایحه الحــاق ایــران بــه کنوانســیون تامین 
مالی تروریسم )CFT( با حواشی زیادی روبه رو شد. 
برخی نمایندگان این لایحه را بــه منزله ترکمانچای  

ع  دانستند. و  خاف شر

 اتهام پرونده جدید 
»نازنین زاغری« امنیتی است 

تهــران  اســامی  انقــاب  رئیــس دادگاه 
می گویــد اتهــام نازنیــن زاغــری در پرونــده 
جدیدی که برای او تشکیل شده امنیتی است و قرار 
شــده پــس از معرفی وکیــل از ســوی زاغری، جلســه 

دادگاه تشکیل شود. 
حجت الاســام موســی غضنفرآبــادی در گفت وگــو 
بــا تســنیم دربــاره آخریــن وضعیــت پرونــده جدیــد 
نازنیــن زاغــری تبعه ایرانــی - انگلیســی کــه پیشتر 
در پرونده دیگری به پنج ســال حبس محکوم شده 
اظهار کرد: هنوز در این پرونده وقت رسیدگی تعیین 

نشده است. 
وی اضافه کــرد: قرار شــده زاغری وکیــل معرفی کند 
و بعد از آن جلســه دادگاه برگزار شــود. غضنفرآبادی 
اتهام زاغری در پرونــده جدید را امنیتــی عنوان کرد 
امــا نگفت کــه ایــن اتهام جاسوســی اســت یــا اتهام 

دیگری.

در ۸۸ هیچکدام از نیروهای دوم 
خردادی قصد براندازی نداشتند

محمــد عطریانفــر، معاون سیاســی ســابق 
وزارت کشور با بیان اینکه اتهامات سال ۸۸ 
به دوم خردادی ها اتهامی واهی بود و اصاح طلبان 
قصد براندازی نداشــتند گفت: البته وقتی خطایی 
می کنیم، عــوارض آن خطا این اســت که نهادهای 
ناظر را به خودمان حساس می کنیم سپس در مقام 
کاندیداتــوری نیروهــای اصلی ما را حــذف می کنند 
بعــد بــا نیروهــای رده دوم شــرکت می کنیم کــه این 
نیروهــا ظرفیت تشــخیص و قــدرت حفظ مناســب 

ندارند و این می شود که معادلات به هم می ریزد.

با این لوایح 
نمی شود 
احساسی 

برخورد کرد، 
باید رویکردی 

منطقی، 
قانونی، 

حقوقی و 
مستدل داشت



جابه جایی  بیش از ۱۷ میلیون تن 
بار توسط خطوط ریلی اصفهان

مدیر کل راه آهن اصفهـــــــان گفـــــت: طی 
یکسال گذشته، ۱۷ میلیون و ۳۰۰ هزار تن 

بار توسط خطوط راه آهن اصفهان جابه جا شد.
سیدرضا سادات حسینی در گفت و گو با مهر با اشاره 
به این مطلب، اظهار داشت: میزان باری که در سال 
گذشته توسط خطوط ریلی از اصفهان به دیگر نقاط 
جابه جا شد، نسبت به سال ۹۵ با رشد ۷درصدی و 
در حوزه تخلیه بار در همین مدت با رشد ۱۴درصدی 
مواجه بود.وی بیان داشت: همچنین میزان تن 
کیلومتر بار خالص و ناخالص حمل شده توسط 
خطوط ریلی راه آهن اصفهان در همین مدت، 

هرکدام ۹ درصد افزایش یافته است.
کل راه آهن اصفهان با بیان اینکه علاوه بر  مدیر 
بخش حمل بار در بخش جابه جایی مسافر نیز 
کرد:  راه آهن اصفهان با رشد روبه رو بود، تصریح 
۲۴۰ نفر از طریق ناوگان  بیش از یک میلیون و 
مقاصـــــد  به  اصفهان  از  گذشته  سال  در  ریلی 
کردند. وی با اشاره به اینکه بخشی  مختلف سفر 
از مسافران راه آهن اصفهان را مسافران عبــوری 
تشکیل می دهند، بیان داشت: در این راستا بیش 
از دو میلیون مسافر عبوری هم با قطار در محدوده 
جغرافیایی این اداره کل تردد کردند که در مجموع، 
رشد حدود ۴.۵ درصدی نسبت به مدت مشابه 

سال ۹۵، به دست آمد.

 بسته بندی کالای ایرانی 
نیاز به تحول جدی دارد

دبیـــر اتـــاق تعاون استــان اصفهان گفت: 
باید تحـــــول جــــــدی در حـــــوزه طــراحی، 
کیفیت، قیمت و مشتری پسندی  بسته بندی، 
کالای ایرانی ایجاد شود تا بتوان به فروش این کالا 
در بازار داخلی امیدوار شد.محمد طاهری در گفت 
و گو با مهر اظهار داشت: فرهنگ استفاده از کالای 
ایرانی باید از دوران کودکی و در طول مدرسه تعلیم 
داده شود و استفاده از کالای داخلی به عنوان یک 
ارزش برای کودکان نهادینه شود. وی بیان داشت: 
یکی دیگر از روش هایی که می توان حمایت از کالای 
ایرانی را به وسیله آن فرهنگ سازی کرد، استفاده 
مسئولان از کالای ایرانی و داخلی است که الگویی 

برای سایر اقشار مردم محسوب می شوند. 
طاهری گفت: تولید کالای داخلی بی کیفیت ضربه 
سنگینی به حمایت از کالای ایرانی می زند که در 
این بخش باید دستگاه های نظارتی ورود کرده و با 
جلوگیری از تولید کالای بی کیفیت، انگیزه استفاده 

از کالای ایرانی در بین مردم را رواج دهند. 
وی با اشاره به اینکه باید تحول جدی در حوزه 
کیفیت، قیمت و مشتری  طراحی، بسته بندی، 
گیرد، افزود: زمانی  کالای ایرانی صورت  پسندی 
کرد و از نظر  کالای ایرانی  می توان بازار را مملو از 
فروش بازار را به دست آورد که توان رقابت با کالای 

خارجی را داشته باشد.

توتال می رود؟
باوجود  تصمیم آمریکا برای خروج از برجام 
و بازگرداندن تحریم های علیه ایران، تلاش 
اتحادیه اروپا برای ادامه سرمایه گذاری در ایران، 
که آنها نیازمند سیستم بانکی  غیرممکن است، چرا

آمریکا هستند.
گزارش مهــــــر به نقل از اسپوتنیـــــک، رئیــــــس  به 
پویانه،  پاتریک  توتال،  ارشد  اجرایـــــی  مدیر   و 
در طول اجلاس انرژی اسپیف گفت: تلاش اتحادیه 
اروپا برای ادامه سرمایه گذاری در ایران، باوجود 
تصمیم آمریکا برای خروج از برجام و بازگرداندن 
که  تحریم های علیه ایران، غیرممـــــکن است، چرا
غول های انرژی نیازمند دسترسی به سیستم بانکی 

آمریکا هستند.
آیا او حاضر است برای  اینکه  پویانه در پاسخ به 
گریز  اتحادیه اروپا   از   سرمایه گذاری در ایران، راه 
تحریم ها را قبول کند، گفت: این یک حقیقت است 
 که مـــــن نمی توانم یک شرکت جهانی مانند توتال را 
یا  آمریکا  بانکی  سیستم  به  دسترسی  بدون 
سرمایه گذاران آمریکایی، اداره کنم. اقتصاد کنونی 
جهان حول یک ارز شکل گرفته است که آن هم دلار 

است.
وی افزود: این وظیفه من نیست که تصمیم بگیرم 
که آیا ما به یک سیستم مالی دیگر نیاز داریم یا خیر؟ 
مسئله امروز ما این نیست. بنابراین ما باید واقع بین 
باشیم. متاسفانه من فکر نمی کنم این کار را انجام 
که  دهیم، شاید این برای شرکت های کوچک تر، 
کمتر جهانی هستند، جواب بدهد. من فکر می کنم 
هدف دولت های اروپایی هم همین باشد؛ اما برای 

شرکت های بزرگتر، این امر ممکن نیست.
اتحادیه اروپا اعلام کرده است قانون مسدود کننده 
تحریم های خود را اصلاح خواهد کرد تا تحریم های 
آمریکا علیه ایران را هم در بر بگیرد. به این ترتیب 
به تجارت های اروپایی اجازه داده می شود به 
التزام نداشته باشند و حتی  آمریکا  تحریم های 
که از آن متحمل می شوند،  نسبت به ضررهایی 
تقاضای غرامت کنند. همچنین با خروج آمریکا از 
برجام، برای جلوگیری از تحریم های آمریکا، ایران 
ایده تاسیس یک بانک، برای انجام تبادلات خود با 

ح کرده است. اتحادیه اروپا به یورو را مطر

 ضعف در مدیریت تولید
 بخش کشاورزی سمیرم

به همت کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی 
گــروه ۲۰ نفــره از باغــداران  اصفهــان  یــک 
منطقه تیرول جنوبی در شمال کشور ایتالیا با هدف 
بررســی فرصت هــای همــکاری و ســرمایه گــذاری  از 

باغ های سیب در مرکز و شرق سمیرم دیدن کردند.
کنسرسیـــــــوم  اتحادیــــــــه  مدیــر  کاســلر،  گئــورگ 
پرورش دهندگان سیب تیرول جنوبی )VOG( ایتالیا، 
در جریان ایــن بازدید گفــت: این اتحادیه در اســتان 
»التو آدیجه« در شمال ایتالیا، با یک هزار عضو تعاونی 
فعالیت می کند.وی اظهار کرد: این اتحادیه ۱۵ رقم 
انواع ســیب درختی از جمله رِد، توپــاز، بنیتا، گلدن، 
گالا و فوجی را از مرحله آموزش، کاشــت، برداشــت تا 
صادرات مدیریت می کند.وی افــزود: ۱8هزار هکتار 
از زمین هــای ایــن منطقه زیر کشــت ســیب هســتند 
که ســالانه یــک میلیــون و ۲۵۰ هــزار تن ســیب تولید 
می کنند.کاسلر برداشت سیب در ســمیرم را مطابق 
آمارهای ارائه شده در بازدیدها بســیار ناچیز ارزیابی 
 کــرد و گفــت: برداشــت ۲۰۰ تــا ۲۵۰ هــزار تــن ســیب از

 ۲۰ هــزار هکتــار بــاغ نشــان دهنــده ضعــف در برخــی 
بخــش هــا و مدیریت بخــش کشــاورزی ایــن منطقه 

است.
مدیــر اتحادیه کنسرســیوم پرورش دهندگان ســیب 
تیرول جنوبی )VOG( به باغداران سمیرمی پیشنهاد 
کــرد: از نهــال هــا و درخت هــای پایــه کوتاه اســتفاده 
کنند و برای بازدهی و ثمردهــی بهتر، هرس درختان 
کم بیشــتر و  را از پهنا به درازا تغییر دهند تا علاوه بر ترا
آب خواهی کمتر، شاهد تولید با کیفیت و هزینه کمتر 
باشــند.  وی مهم ترین مشــکل کشاورزان ســمیرم را 
ضعف در مدیریت آب دانســت و گفــت: دولت ایتالیا 
تــا 6۰ درصــد مــوارد بــه کشــاورزان کمــک مــی کند و 
تشــکل های غیردولتی و ســمن ها نیز نقش محوری 

در تولید و صادرات ایفا می کنند. 

تامین نیاز صنایع پایین دستی 
از طریق فولاد مبارکه

مجلــــــــس  اقتصــادی  کمیســیون  عضــو 
درخصــوص مزایــای عرضه فــولاد در بورس 
کالا، اظهار داشت: در ســالی که از سوی مقام معظم 
رهبری به نام سال حمایت از کالای ایـــرانی نامگذاری 
شــــده، برخــــی صنایع پایین دستی به جای تمرکز بر 
تولیــد داخلــی و افزایش اشــتغال، به ســمت منفعت 
شــخصی و تقویت واردات برخی محصــولات گرایش 
دارنــد؛ آنچــــــنان که برخـــــی صنایــع ازجملــه صنایع 
پایین دست فولاد به بهانه تامین نشدن نیاز داخلی 
توسط تولیدکنندگان داخلی در صنایع بالادست، به 
دنبال کاهش تعرفه واردات انواع محصولات فولادی 

هستند.
 سید ناصر موســوی لارگانی در گفت وگو با خبرگزاری 
خانه ملت، گفت: در ســال های قبل، تولیدکنندگان 
فــولاد ازجملــه مجتمــع فــولاد مبارکــه بــه عنــوان 
بزرگ ترین تولیدکننــده محصولات فولادی موردنیاز 
صنایع، همچون ورق، میلگرد، نبشــی، آهن و ســایر 
محصــولات تــوان پاســخگویی بــه نیــاز بــازار داخل، 
به ویژه صنایــع پایین دســتی را نداشــتند؛ به طوری 
که برخی ضخامت های ورقهای فولادی یا در کشــور 

تولید نمی شد یا توان تولید آن وجود نداشت.
نماینده مردم فلاورجان در مجلس شــورای اسلامی 
افزود: این در حالی است که در حال حاضر، ظرفیت 
تولید مجتمع فــولاد مبارکــه حــدود ۷.۲ میلیون تن 
اســت و در کنــار آن ســایر مجتمــع هــای فــولادی نیز 
کید کرد: با توجــه به اینکه  در کشــور فعال انــد. وی تا
طبــق آمارهــای موجــود، فــولاد مبارکــه نیــاز صنایع 
پایین دســتی کشــور را تامین می کنــد، اعمــال تعرفه 
واردات محصــولات در این حــوزه، قانونی و اساســی 
گر برخی  بوده و به نفع تولید کشور است. در این بین ا
صنایع پایین دســت در اندیشــه دیگری به جز تولید 

هستند، به طور حتم راه به جایی نخواهند برد.

03 اقتصاد
سال چهاردهم، شماره 3209

یکشنبه
6 خرداد  ۱39۷

اقتصاد                     استان مدیرعامل شرکت ملی نفت:اقتصاد                                          روز

صادرات نفت ایران طبق روال ادامه دارد
ک: رئیس اتحادیه مشاوران املا

 فقط خریداران واقعی مسکن بخرند 
مدیرعامل شرکت ملی نفت 
ایــران دربــاره صــادرات نفت 
برجــام  از  آمریــکا  خــروج  از  پــس 
گفت:خوشــبختانه صــادرات نفـــــــت 
ایــران هماننــد گذشــته ادامــه دارد و 
کنــون روزانه حــدود دومیلیون و  هم ا
۵۰۰ هــزار بشــکه صــادرات داریم.بــه 

گزارش وزارت نفت، علی کاردر اظهار کرد: آمریکا نقشی 
گر اروپایی ها  در صادرات نفت ایران نداشــته اســت و ا
ضمانت هــای لازم را بدهنــد و برنامــه جامــع اقــدام 
مشترک )برجام( حفظ شود، می توان در همین سقف 
نفت صادر کرد؛ البته به استثنای تغییر مسائل تجاری 
دنیا مثل تاثیرپذیری تقاضای نفت از رشــد اقتصادی 

که ربطی به تحریم ندارد. به گفته وی، 
گر اروپایی ها به همه اجزا و لوازم مورد  ا
نیاز صادرات نفــت یعنی کشــتیرانی، 
حمل ونقل، نقل و انتقال پول و بیمه 
متعهــد بمانند، مشــکلی در صادرات 
نفــت بــه وجــود نمی آید.مدیرعامــل 
شــرکت ملی نفت ایران درباره آخرین 
ح توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی  وضع حضور توتال در طر
کنون توتال تلاش می کند استثنایی از دولت  گفت: هم ا
ح فاز  گر این موضوع محقق نشــود، طر آمریکا بگیرد و ا
گذار  ۱۱ پارس جنوبی را ترک و به شــریک چینی خود وا
می  کنــد؛ در این صــورت بازپرداخــت هزینه هــای این 

شرکت فعلا انجام نمی شود.

ک  رئیس اتحادیه مشاوران املا
تهــران گفت: چهــار مولفــه ارز، 
ســکه، طــلا و بــورس در قیمــت مســکن 
تاثیرگذار اســت و تنها نیازمنــدان واقعی 
خرید کنند.مصطفی قلی خسروی گفت: 
گــر قیمــت مســکن افزایــش یابــد،  توان  ا
مردم پایین می آید و  بازار مســکن کساد 

می شود. وی با اشاره به اینکه متاسفانه زمانی که کالایی 
گران می شود، مردم خرید می کنند، ادامه داد: کسانی که 
نیازمند مسکن هستند، خرید کنند و برای سرمایه گذاری 

وارد بازار نشوند چون بازار قابل پیش بینی نیست.
ک تهران افزود: مولفه های  رئیس اتحادیه مشــاوران املا
چــون ارز، بــورس و ســکه در بــازار مســکن اثــر گذار اســت و 

ک بــر افزایش  تمام تــلاش مشــاوران املا
نیافتــن قیمت مســکن است.خســروی 
کید کرد: هر ساله قیمت مسکن نسبت  تا
گر بیــش از  بــه تــورم افزایــش مــی یابــد و ا
حد قیمت بــالا برود باعث کســادی بازار 
اشــتغال می شــود. وی ادامــه داد: برای 
اینکه قیمــت اجاره بهــا افزایــش بیش از 
حد نداشــته باشــد باید عرضه و تقاضا را در حد تعادل نگه 
داریم، ولی به دلیــل افزایــش مهاجرت هــا وازدواج ها این 

تعادل برقرار نشده است .
وی بیان کرد: هر کشوری برای کنترل بازار مسکن و اجاره 
اقــدام به ســاخت مســکن و اجــاره دادن بــه خانــه اولی ها 

می کند و  ما هم باید برنامه ای داشته باشیم.

چالش های تسهیلات میلیاردی صنایع
تسهیلات با سود بالا  توجیه اقتصادی نوسازی را برای تولیدکنندگان با چالش مواجه می کند

اختصاص تسهیلات ۷۴هزار میلیارد تومانی برای نوسازی 
واحدهای صنعتی خبری است که معاون توسعه مدیریت، 
منابع و امور اســتان های وزارت صنعت، معــدن و تجارت  
اعلام کــرده و گفته اســت:  امســال ۷۴ هزار میلیــارد تومان 
تســهیلات ارزان قیمــت بــرای بازســازی صنایــع و تکمیل 
طرح های نیمه تمام صنعتی کشور اختصاص پیدا می کند. 
یونــس الســتی در آییــن تودیــع و معارفــه رئیــس ســازمان 
صنعت، معــدن و تجــارت البــرز بیان کــرده اســت تکمیل 
طرح های صنعتــی با پیشــرفت فیزیکــی بــالای 6۰ درصد 
و حمایــت از صنایع کوچــک در این اعتبار گنجانده شــده 

اســت. با وجــود ســودبالای بانکی تســهیلات، بســیاری از 
تولیدکنندگان رغبتی برای دریافت این تسهیلات ندارند، 
چون دریافت تسهیلات با سود بانکی بالا توجیه اقتصادی 

نوسازی را برای تولید کنندگان با چالش روبه رو می کند.
  در این میان، واحدهایی هم هســتند که سود هزینه کرد 
این تسهیلات را در سایر بخش های غیرمولدبیشتر برآورد 
می کنند تا بتوانند بدهی سال های گذشته را نیز بپردازند 
در نتیجه هدفی که برای پرداخت این میزان تسهیلات در 
نظر گرفته شده، یعنی نوسازی صنایع، در واقعیت محقق 
نخواهد شد.اما پرسش اینجاست در شرایطی که واحدهای 

تولیدی به دلیل کمبود نقدینگی  قادر به تامین سرمایه در 
گردش واحدهای تولیدی خود نیستند، آیا افزایش پرداخت 
تســهیلات مــی توانــد منجــر بــه نوســازی ماشــین آلات و 
فناوری های تولیدکنندگان شود؟ به نظر می رسد نکته مهم 
در کنار اجرای سیاست گذاری پرداخت تسهیلات بانکی به 
واحدهای صنعتی و تولیدی افزایش بازدهی این تسهیلات 

است که باید به طور حتم در برنامه ریزی ها لحاظ شود. 

        ســخت گیــری بانک هــا و بی رغبتــی تولیدکنندگان 
برای دریافت تسهیلات

مجلــس  اقتصــادی  کمیســیون  عضــو  بــاره  ایــن  در 
شــورای اســلامی بــه اصفهــان زیبــا مــی گویــد: به واســطه 
بیشــتر  بانک هــا  و  تســهیل  ســتاد  ســخت گیری های 
تولیدکنندگان نمی توانند تسهیلات دریافت کنند، یا اینکه 
تنها عده انگشــت شــماری از صنعتگران موفق به دریافت 
تسهیلات می شوند. ناصر موسوی لارگانی اظهار می کند: 
در بیشتر مواقع،  به بهانه های واهی از سوی بانک ها  این 
تسهیلات به تولیدکنندگان پراخت نشده است ؛ بسیاری 
از  تولیدکنندگان، ماشین آلات خریداری می کنند و معامله 

آنها قطعــی مــی شــود، امــا بــا نوســانات ارزی بانک ها 
تولیدکنندگان را ملــزم به پرداخت مابه التفــاوت ارزی 
می کنند تا ماشین آلات از گمرک اجازه ورود پیدا کند. 
موســوی لارگانــی ادامه مــی دهــد: یکــی از دلایلــی که 
تولیدکنندگان نمی توانند از این تهسیلات برای نوسازی 
واحدهای صنعتی خود اســتفاده کنند، سخت گیری 
بانک هاست  ؛ بانک آنها را ملزم به پرداخت جریمه های 
بانکــی و تســویه حســاب بدهی هــای گذشــته خــود 
کرده انــد و درصورت عــدم پرداخت ایــن جریمه حاضر 
به دریافت وثیقه نیز نیستند. وی معتقد است باوجود 
گستردگی صنایع در کشور اما این میزان تسهیلات برای 
نوســازی پاســخگوی نیــاز واحدهای صنعتی نیســت 
ضمن اینکه در برخی مواقع سود تسهیلات به اندازه ای 
بالاســت که تولیدکننــدگان و صنعتگران رغبتــی برای 
دریافت این میزان تســهیلات ندارنــد؛ تولیدکننده ای 
که باید ۲۰ درصد ســود تســهیلات بانکی پرداخت کند 
امــا میــزان فــروش محصــولات تولیــدی اش به انــدازه 
کافی نیست، چطور می تواند با دریافت این تسهیلات 
صنایعش را نوسازی کند. وی به سخت گیری بانک ها 
برای پرداخت تســهیلات اشــاره کرده و می گوید: برای 
دریافــت وام اشــتغال روســتایی بانک هــا وثیفه ســند 
روســتایی را نمی پذیرنــد، بلکــه انتظار دریافــت وثیقه 
شهری دارند. این در حالی اســت که پرداخت این وام 

برای روستاییان درنظر گرفته شده است.
 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی به 
هزینه کردن تسهیلات دریافتی از سوی تولیدکنندگان 
در بخش های غیرمولد اشــاره کرده و تصریح می کند: 
در برخی مواقع، بســیاری از تولیدکنندگان تســهیلات 
دریافتــی را در دیگــر بخش هــا ماننــد خریــد زمیــن یــا 
ســاختمان هزینــه می کننــد و بــه واســطه درآمدهــای 
حاصــل از این محــل، جریمه هــای بانکــی  را پرداخت 
گر تســهیلاتی هــم برای نوســازی  می کننــد. بنابرایــن ا
صنایع در نظر گرفته می شــود، باید نظارت روی نحوه 
هزینه کرد این تسهیلات توسط صنعتگران افزایش یابد 
تا مبلغ تسهیلات در راستای قراردادی که با بانک منعقد 
شده، هزینه شود ونه در سایربخش ها.  عضو کمیسیون 
اقتصــادی مجلــس شــورای اســلامی مــی گویــد بــرای 
حمایت از بنگاه های تولیدی به منظور نوسازی صنایع 
راهکار ریشــه ای و اساسی، کاهش فشــار های مالیاتی 
است؛ باید  فشار های مالیات و بیمه برای تولیدکنندگان 
و صنعتگران کاهش پیدا کند. بسیاری از تولیدکنندگان 
به دلیل فشارهای مالیاتی با مشکل مواجه شده اند و 
درصورتی که مشــکلاتی از این قبیل، حل و فصل شود 

برای نوسازی صنایع خود نیز اقدام خواهند کرد. 

پرداخـت تسـهیلات 74 هـزار میلیـارد تومانـی بـرای نوسـازی واحدهـای صنعتـی در شـرایطی کـه کاهش 

مینا 
ایزدی

قیمت تمام شـده محصولات برای تولیدکنندگان یک ضرورت به شـمار می آید، تسـهیل کننده راهشـان 
اسـت، اما کافی نیسـت. در کنار پرداخت تسـهیلات باید فکری هم برای سـخت گیری شـبکه بانکی کشور 
در زمینـه پرداخـت تسـهیلات بـه تولیدکننـدگان کـرد و عـلاوه بـر آن، چـاره ای  هـم بـرای میـزان سـود 
تسـهیلات بانکـی اندیشـید. به نظر می رسـد در شـرایطی کـه واحدهای تولیـدی به دلیل کمبـود نقدینگی 
قـادر بـه تامین سـرمایه در گردش خود نیسـتند، در صورت پرداخت تسـهیلات 74هزار میلیـارد تومانی با 
هـدف نوسـازی واحدهـای تولیـدی و صنعتی باید نظارت هـا نیز جدی تر اعمال شـود تا این میزان وام پرداختی توسـط 

تولیدکنندگان در بخش های غیرمولد به کار گرفته نشود. 

03 اقتصاد
سال چهاردهم، شماره 3205

سه شنبه
1  خرداد  1397

آگهی مناقصه عمومی آگهی مزایده

سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات 
شهرداری اصفهان  شهرداری اصفهان  شهرداری اصفهان 

 شهرداری اصفهان در نظر دارد حق بهره برداری از موارد زیر در
گذار  نماید.  پارک جنگلی ناژوان را به مدت یکسال از طریق مزایده  وا

کت،   بــا توجــه بــه اینکــه شــهرداری اصفهــان در نظــر دارد عملیــات »اجــرای ســابدا
کابل کشــی و فیوژن فیبرنوری اتصال 82 نقطه ترافیکی« را از طریق مناقصه عمومی 

گذار نماید؛ و به شرح مندرج در اسناد مناقصه عمومی به پیمانکار واجد شرایط وا گهی همه  گذاری از تاریخ نشر آ متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد و مشخصات مورد وا
روزه به جز ایام تعطیل در ساعات اداری به اداره  امور قراردادها واقع در میدان امام حسین )ع( 
ساختمان شــهرداری مرکزی مراجعه و نسبت به کســب اطلاعات و تهیه اســناد مزایده اقدام 

نمایند. 
آخرین مهلت تهیه اسناد و  ارسال پیشنهاد قیمت تا ساعت 14 روز دوشنبه مورخ 97/3/21 می باشد.

گن کشنده در محدوده جنب پل دوم باغ پرندگان  1-ارایه خدمات گردشگری توسط وا
2-غرفه های پل دوم باغ پرندگان جهت فروش مواد غذایی، دمنوش، آب میوه و ساندویچ سرد 

3-غرفه فلزی باغ پرندگان جهت فروش مواد غذایی 
شرایط مزایده 

1-ارایه سپرده شرکت در مزایده بصورت واریز نقدی به حســاب سپرده شهرداری یا ضمانت 
نامه بانکی با اعتبار حداقل سه ماه.

2-در صورتیکــه نفــرات اول و دوم شــرکت کننــده از انجام معاملــه خودداری نمایند ســپرده 
شرکت در مزایده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد. 

3-شهرداری در رد یک یا تمام  پیشنهادها مختار است. 
ج می باشد.  4-سایر اطلاعات و جزییات مربوطه در اسناد مزایده مندر

 لــذا در صــورت تمایــل مــی توانیــد بــا واریــز مبلــغ 500/000 ریــال بــه حســاب جــاری ســیبا بــه شــماره 
0103347072002 در وجــه ســازمان فنــاوری اطلاعــات و ارتباطات شــهرداری اصفهان و تحویل رســید 
کثر تا تاریخ 1397/03/17 به ســازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری اصفهان، مدارک  آن حدا
خ 1397/03/24 به نشانی اصفهان،  کثر تا پایان وقت اداری مور مناقصه را دریافت و پس از تکمیل حدا
بلوار آئینه خانه، ابتدای بن بست سپیده، سازمان فاوا شهرداری اصفهان، واحد حراست تحویل نمایید. 
تذکر:  شرکت در مناقصه عمومی مذکور و ارایه پیشنهاد به منزله قبول شروط و تکالیف شهرداری اصفهان 

ج در ماده 10 آیین نامه مالی معاملاتی شهرداری می باشد.  مندر
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: 300/000/000 ریال 

مدت انجام کار: 7 ماه شمسی 
پیش پرداخت: دارد 

اعتبار قیمت ها: حداقل سه ماه شمسی 
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شهر

فرآیندهای مراجعه شهروندان 
به شهرداری كوتاه تر شود

رئیس کمیسیون عمران شورای اسلامی شهر 
اصفهان گفت: تهیه نقشه های استاندارد برای 
ساخت و ساز مراجعات شهروندان به شهرداری برای 
طی فرایندهای قانونی صدور گواهی پایان کار را کاهش 

می دهد. 
شیرین طغیانی افزود: نقشه های تفکیکی آپارتمان 
فرآیندی بسیار طولانی  دارد به این دلیل که آنچه در 
ج شده بعضا با آنچه که در  طراحی اولیه ساختمان در
نهایت ساخته شده است تفاوت هایی دارد واز این رو 
روند دریافت گواهی پایان کار برای ساختمان ها طولانی 
می شود. وی درباره تهیه نقشه مجدد و مراجعات مکرر 
به شهرداری برای تایید و بی نتیجه ماندن کار افزود: 
نقشه جدید را بعد از پایان کار تهیه و به شهرداری و اداره 
ک مراجعه می کنند که در گام نخست  ثبت اسناد و املا
در بازدید اولیه مامور شهرداری و در گام دوم مامور ثبت 
ک از ساختمان بازدید کرده و در نهایت در  اسناد و املا
صورت تایید هر دو نهاد گواهی پایان کار برای ساختمان 

صادر می شود. 
رئیس کمیسیون عمران، معماری و شهرسازی شورای 
اسلامی شهر اصفهان در رابطه با ایرادات معمول 
نقشه های ساختمانی گفت: نحوه پیاده کردن نقشه 
و اجرای پروژه با آنچه نقشه بردار تحویل داده است 
متفاوت است و از این رو این تفاوت ها در برخی از موارد 
به اندازه ای زیاد است که پروانه ساختمان به کمیسیون 

ماده ۱۰۰ ارسال می شود. 
وی در ارتباط با ایرادهای ساخت و ساز ادامه داد: 
اضافه ساخت عمده ترین ایرادات ساخت و ساز در 
اصفهان است که این امر هزینه های زیادی را به مالک 
تحمیل می کند ضمن اینکه دریافت گواهی پایان کار 
برای این ساختمان نیز زمان بر است.طغیانی پیشنهاد 
ح تسهیل در فرآیند تهیه نقشه اعیانی وتفکیکی  طر
آپارتمان ها را مثبت ارزیابی کرد و افزود: البته که این 
طرح  به سوابق هم مرتبط است و در بعضی از شهرها این 
طرح در حال انجام است که شهروندان در شروع کار به 
نقشه برداری های مورد تایید مراجعه می کنند و از همان 
ابتدای کار یک نقشه دقیق انتخاب می شود.وی تصریح 
ح  کرد: ضروری است که برای تسریع در اجرای این طر
ک  تفاهم نامه ای بین شهرداری، اداره ثبت اسناد و املا
و نظام مهندسی امضا شود و بر اساس این تفاهم نامه 
ح تسهیل در فرآیند تهیه نقشه اعیانی و تفکیکی  طر
آپارتمان ها اجرایی شود. طغیانی افزود: همچنین در 
نظر داریم سایر فرایندهای موجود را نیزتا حدی که امکان 
دارد کوتاه تر کنیم و تسهیلاتی ایجاد کنیم که شهروندان 

کمتر مجبور به مراجعه به شهرداری باشند.

كاهش هزینه های عمرانی با 
افزایش سرمایه های فرهنگی 

گفت:  مدیر منطقه ۱5 شهرداری اصفهان 
امروزه برنامه ریزی فرهنگی و سرمایه گذاری در 
 بخش اجتماعی و فرهنگی در جامعه نقش بسیار 
مهم تری در مقایسه با سرمایه عمرانی و اجرایی در شهرها 
که در نظام مدیریت  کند و ثابت شده است  ایفا می 
شهری، هر چه سرمایه فرهنگی و اجتماعی افزایش یابد، 

هزینه های اجرایی و عمرانی نیز کاهش می یابد. 
به گزارش روابط عمومی منطقه ۱5 شهرداری اصفهان، 
امیری در جلسه هم اندیشی حوزه معاونت فرهنگی  
اجتماعی منطقه افزود: یکی از رسالت های تشکیل 
حوزه معاونت اجتماعی و فرهنگی، تغییر نگرش مدیریت 

شهری به شهر و شهروند است. 
مشارکت  های  و  فرهنگ  توسعه  کرد:  تصریح  وی 
اجتماعی، در راستای توسعه پایدار شهری و همکاری و 
تعامل با دیگر مسئولان اجتماعی، فرهنگی و هنری شهر 
برای رسیدن به اهداف فرهنگی و اجتماعی است و لازم 
است با هم افزایی و بهره گیری از توانمند های تک تک 
کارکنان این حوزه، در مسیر خدمت رسانی به شهروندان 

منطقه حرکت کنیم. 
امیری ادامه داد: از سوی دیگر پیچیده شدن مناسبات 
شهر و شهروندان، ضرورت ارتقای  فرهنگ شهرنشینی 
را بیش از پیش آشکار می کند. لذا حضور شهرداری ها 
در عرصه های اجتماعی و فرهنگی جزء لاینفک وظایف 

آنها تلقی می شود. 

300 تابلوی فرهنگ شهروندی 
برای بحران كم آبی

3۰۰ تابلوی تبلیغات شهری در مناطق ۱5 گانه 
اصفهان، به موضوع آب اختصاص یافته و 

بحران کم آبی را به شهروندان گوشزد می کند.   
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، 
اداره توسعه فرهنگ شهروندی سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان با همکاری شرکت 
آب و فاضلاب استان اصفهان به ارائه طرح های تبلیغات 

شهری با موضوع » آب« پرداخته است. 
صرفه جویی 9۰ لیتری آب با کاهش پنج دقیقه ای زمان 
استحمام، کمبود ذخیره پشت سدِ زاینده رود، استفاده 
از شیرهای اهرمی به منظور کاهش 4۰ درصدی آب، 
عدم استفاده از آب شرب برای شستن خودرو، حیاط، 
معابر و ساخت و ساز از جمله مواردی است که در این 
تبلیغات به شهروندان گوشزد می شود تا با مشارکت 
آنان با بحران کم آبی مقابله شود. این طرح ها در سایت

esfahanfarhang.ir قابل دانلود است.  

اخبار                      روز

»باغ کتاب« با تابستان می آید
شهر در انتظار  پارک های ورزش، قرآن و اوتیسم   

ایجاد باغ راههای مرتفع به 
جای اتوبان های طبقاتی )1(

تصمیم شهرداری ســئول، شــهر معروف به 
بزرگراه های مدرن در دنیا، برای تغییر کاربری 
»خیابان هــای دو طبقــه« و تبدیــل فضاهــای تــردد 
خودرو به محیط های شــهروندمحور، نــگاه انتقادی 
کارشناسان شهرسازی به »بزرگراه طبقاتی « را عمیق تر 
کرد و احتمال استفاده از نسل منقرض معابر ترافیکی 

در دیگر  بزرگراه هارا به شدت کاهش داد.
 4۰ سال پیش شــهرداران  هشــت شــهر بزرگ از  چهار 
کشــور جهــان، بــرای مهــار تبعــات انســانی و شــهری 
استفاده از »بزرگراه های دو طبقه« و همچنین کنترل 
»هزینه های سنگین اقتصادی-اجتماعی« این مدل 
خیابان سازی، »تخریب پل های طبقاتی« را در دستور 
کنــون در آمریــکا که   کار قــرار دادنــد به طــوری کــه هم ا
»کشور مُبدع« خیابان های دو طبقه است، ۲۰ سال از 

»ممنوعیت« احداث این نوع معابر می گذرد.
معابــر  منقرض شــده«  »نســل  طبقاتــی،  اتوبــان  
درون شــهری اســت کــه ۷3 ســال پیــش در ادبیــات 
شهرســازی وارد شــد امــا اشــکالات و نارســایی های 
شــهری ناشــی از آن، در مــدت کوتاهــی، تجدیدنظــر 
اساســی دولت هــای محلــی در کشــورهای مختلــف 

درمورد جمع آوری این اتوبان ها را در پی داشت.
تحقیقــات اســاتید شهرســاز در آمریــکا، کانــادا، کره و 
برزیل درباره ســه پیامد منفــی بزرگــراه  طبقاتی و پنج 
تحــول مثبتی کــه پــس از تخریــب و تغییرکاربــری این 
کی است در  معابر نصیب شــهرهای جهان شــده، حا
ســال های بهره برداری از این اتوبان ها در کشورهای 
مختلف، افزایش مســیرهای تردد خودرو بدون آنکه 
به کاهش بار ترافیک در مسیرهای قبلی منجر شود، 
در عمــل باعــث »تشــدید تقاضــای ســفر با خــودروی 
شخصی« شد ضمن آنکه »هزینه تصاعدی نگهداری« 
از پل های طبقاتی و همچنین »خطر ریزش پل« در اثر 
زلزله در شهرهای لرزه خیز،   اشکالات اساسی این نوع 

معابر بوده است.
ایجاد طبقه دوم برای تردد خــودرو، چهره اجتماعی 
شــهرهای جهان را بعــد از مدتــی تحت تاثیــر ترافیک 
بیشتر، به اتاق های ایزوله »کار«، »زندگی« و »رانندگی« 

تغییر داد و طراوت شهری را از شهرها گرفت. 
کنــون بازتــاب تخریــب ایــن اتوبان هــا در دنیــا  هم ا
نشــان می دهد میزان »مطلوبیت فضاهای شهری« 
و »آســایش شــهروندان« تحت تاثیــر تغییرکاربــری 
اتوبان هــای طبقاتــی بــه »فضاهــای ســبز مخصوص 
پیــاده رو« افزایــش پیــدا کــرده اســت ضمــن آنکــه به 

موازات حذف این پل ها، 
نقــل  و  حمــل  شــبکه 
عمومــی و خیابان هــای 
زیـــــرزمینــــی در شهــــــرها 

تقویت شده است.
در حال حاضر شــهرداری 
ســئول با تبعیت از تجربه 
موفــق شــهرهای جهــان 
در تخریــب اتوبان هــای 
طبقاتی، بـــــرنامه تغییــــر 
این معابر به »باغ پیاده« 
را بــــا هـــــدف افــزایـــــش 
فضاهای بازشهری برای 
کنــــان  پیـــــاده روی ســـا
اجــرا  بــه  کــره  پایتخــت 

درآورده است.
بــا افزایــش جمعیــت شهرنشــین در دنیــا و گســترده 
شدن شــهرها، اســتفاده از خودرو های شــخصی نیز 
افزایش پیدا کرده است. سال ها قبل مسئولان ارشد 
شــهرهای دنیا مجبور شــدند با ســاخت بزرگراه های 

بیشتر، ظرفیت خیابان ها را افزایش دهند.
 برخــی از شــهرهای بــزرگ ایــران نیــز از ایــن قاعــده 
مستثنی نبوده اند. عریض کردن خیابان ها و ساخت 
پل هــای طبقاتــی از جملــه اقداماتی هســتند که به 
تازگــی در تهــران و برخی از شــهرهای بزرگ ایــران آغاز 

شده است .
 پروژ ه هایی که سال ها قبل در کشورهای غربی انجام 
شــد و به دلایــل متعــددی ماننــد هزینه هــای بالای 
نگهــداری، زلزله و گســترش ترافیک و آلودگی بیشــتر 
گرچه هزینه زیادی برای ساخت  شکست خورده اند. ا
آنها صرف شــده بود، مســئولان مجبور شــدند آنها را 
تخریب کنند. مســئولان این شــهرها پــس از تخریب 
پل هــای طبقاتــی، توجــه خــود را معطوف بــه حمل 
و نقــل عمومــی و گســترش فضــای ســبز و پیاده روها 

کرده اند.
در نهایت در بسیاری از این شهرها، ساخت پل های 
طبقاتی بــرای همیشــه متوقف شــده یا بــه زیرزمین 
انتقال یافته است و محیط های باز شهری مخصوصا 
در مرکز شهر به فضاهای مطلوبی برای زندگی تبدیل 
شــده اند. حتــی ایــن تغییــر در بعضــی شــهرها باعث 
افزایش قیمت مسکن در این مناطق شده است. در 
سال های اخیر مسئولان شهرهایی مانند نیویورک و 
فیلادلفیا تمامی فضاهای بی استفاده شهری را نیز به 

فضای سبز و پیاده رو تبدیل کرده اند. 
به تازگــی در ســئول   پــروژ ه ای آغاز شــده اســت که به 
جای تخریب پل هــای طبقاتی و هزینــه دوباره برای 

تخریب، آنها را به باغ های مرتفع تبدیل می کنند.
ســاختارهای جدیــد فکــری شهرســازی در آمریــکا با 
تخریــب پــل طبقاتــی »هاربوردرایــو« در ســال ۱9۷4 
شــروع شــد. این پل طبقاتی در ســال ۱943 در شــهر 
پورتلند آمریکا، در کناره رودخانه ســاخته شد. برای 
ســاخت ایــن پــل ۷9 خانــه مســکونی و چنــد بنــای 
تاریخــی تخریب شــدند، اما به مــرور زمان مســئولان 
متوجــه شــدند این پــل باعــث از بیــن رفتــن محیط 
اطــراف رودخانه می شــود. بــا توجه به ســاختارهای 
جدید فکــری در شهرســازی آمریکا کــه موافق توقف 
ســاخت اتوبان ها و پل ها در شــهرها بود، مســئولان 
تصمیــم بــه تخریــب ایــن پــل گرفتنــد و به جــای آن 
پارک و فضای پیاده روی سرســبزی در کنار رودخانه 
ســاخته شــد. این خیابــان در حــال حاضر بــه یکی از 

محبوب ترین خیابان های شهر تبدیل شده است.
 ادامه دارد...

جهان                     شهر شهردار اصفهان:

مکان های مقدس، تریبون وحدت باشند
شهردار اصفهان گفت: مسئولان، نیروهای عملیاتی 
و دیگر افرادی که از مکان های مقــدس برای مردم 
سخن می گویند باید مردم را به وحدت و تقوای الهی دعوت 
کنند.  قدرت اله نوروزی در برنامه رادیویی »ســلام اصفهان« 
ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره ســالروز آزادســازی خرمشهر  
اظهار کــرد: در این روز انســان هــای بزرگی به خیل شــهیدان 
پیوستند تا وحدت، حماسه و ایثار بیافرینند. وی با بیان اینکه 
ماه رمضان نیز بهترین فرصت برای خودســازی و تقواســت، 
تصریح کرد: همه مســئولان باید با رعایت انصــاف،  عدالت و 
پرهیز از رفتار تفرقه افکنانه و وحدت شکن در راستای آسایش 
و آرامش مردم و حفظ نظم عمومی عمل کنند. درک واقعیات 
جامعه و نیازهای آن، تشخیص مصلحت مردم و رفتار و گفتار 
خیرخواهانه یک امر ضروری و یک اقدام ملی و اسلامی برای 

کشور است. شــهردار اصفهان ادامه داد: 
حضــور در اجتماعــات مختلــف مــردم و 
برگــزاری حــدود 3۰ نشســت تخصصــی 
اصفهــان فــردا بــا نخبــگان و راه انــدازی 
سرویســی جدیــد در ســامانه ۱3۷ بــرای 
شــنیدن نظــرات ســازنده، پیشــنهاد و 
انتقادهــای مــردم از جملــه اقــدام های 

شهرداری است.
وی با بیان اینکه به زودی با مکانیزمی که اعلام خواهد شد، 
هر هفته به جمع مردم در مناطق خواهیــم رفت، افزود: باید 
شهر را با مشارکت و همدلی همگان بسازیم. مدیریت شهری 
در این راه نیاز به مشارکت همه مردم دارد و امیدواریم با حضور 
در مناطق بتوانیم از ارتباط و یاری شهروندان بهره مند شویم.  

کیــد کــرد: بــا وجــود مشــکلات  نــوروزی تا
بسیاری که از گذشــته بر دوش شهرداری 
اســت، دو کیلومتر از رینگ چهــارم به طور 
صد در صد ساخته شد. علاوه بر این باقی 
مانده تقاطع اشکاوند با اعتبار ۷۰ میلیارد 
ریال احداث و ۷۰ درصد باقی مانده تقاطع 
خروجی سالن اجلاس با اعتبار 6۰ میلیارد 
کنــون مورد   ریال بــه اتمام رســید که هــم ا
بهره برداری قرار گرفته اما به صورت رسمی افتتاح نشده است.  
وی با بیان اینکه پل هفتم خط یک مترو در میدان استقلال 
از اسفند ماه ســال 96 آغاز شــده و در حال حاضر 6۰ درصد آن 
تکمیل شده اســت، افزود: پیشــرفت 3۰ درصدی نمایشگاه 
بین المللی و اجرای ۷9 درصد از پارک هشت هکتاری پردیس 

هنر در  هفت ماه گذشته با اعتباری بالغ بر ۱۲۰ میلیارد ریال در 
 فازهای دو و ســه از جمله اقدام های عمرانی شــهرداری طی 
ماه های گذشــته بوده است.شــهردار اصفهان گفت: حدود 
 ۱۰۷ پــروژه با مبلغی بالغ بر ســه هــزار میلیارد ریــال در مناطق
 ۱5 گانه و شامل خیابان سازی، پیاده روسازی، سالن ورزشی 
کز فرهنگی در حال اجراست. همچنین بخش بسیاری  و مرا
از چهارباغ با مبلغــی بالغ بــر ۱6۰ میلیارد ریال پیاده روســازی 
شد که آماده استفاده است. وی اضافه کرد: این اقدامات در 
کنار اقدامات فرهنگــی، اجتماعی و هنری که شــهروندان در 
ایام عید و هفته فرهنگی اصفهان شــاهد آن بودند به همت 
والای کارکنان زحمت کش شهرداری صورت گرفته است و در 
مجموع امیدواریم بتوانیم فضا را برای بهره مندی مردم از این 

فعالیت ها مهیا کنیم.

ح های شهر  بر مبانی علم روز دنیا اجرا می شود طر

لزوم اصلاح فرآیندها در شهرداری
هفته جاری با هماهنگی میراث فرهنگی كشور

طراحی محور میانی چهارباغ نهایی می شود
مدیر آمــوزش، تشــکیلات و بهبــود روش های 
معاونــت برنامه ریــزی، پژوهــش و فنــاوری 
اطلاعات شهرداری اصفهان گفت: دوره های آموزشی 
ویژه مدیران شــهرداری منجر به ارائه خدمات سریع تر 

و آسان تر به مردم می شود.  
مرتضــی نصوحــی افــزود: در مدیریــت جدیــد شــهری 
کنون سه دوره آموزشی در زمینه سیستم کارآفرینی،  تا
شفافیت، پاسخگویی و مبارزه با فساد و تفکر سیستمی 
برگــزار شــده اســت.وی بــا بیــان اینکــه ایــن دوره های 
ح های شهر بر مبانی علمی  آموزشی منجر می شــود طر
و بــه روز دنیــا اجــرا شــود، اذعــان داشــت: بســیاری از 
کار، نیازمنــد اصــلاح و  فرآیندهــا و روش هــای انجــام 

بازنگــری اســت کــه در دســتور کار اداره بهبــود روش ها 
قرار دارد و بدون شــک، اداره علمی شهر از اتلاف منابع 
 و هزینه هــا جلوگیری می کنــد و همان اداره ارزان شــهر

 است.  
نصوحی با اشــاره به اینکه دوره های آموزشی بر اساس 
نیازســنجی برگزار می شــود، تصریح کرد: خوشــبختانه 
8۰ درصــد مدیــران شــهرداری از این دوره هــا به خوبی 
اســتقبال کرده اند. وی اضافه کرد: دوره های آموزشی 
ویــژه مدیران شــهرداری در بلنــد مدت بــا تغییر نگرش 
کاری و پرهیــز از  گیــری هــا، بهبــود رونــد   در تصمیــم 
بخشــی نگری تاثیرگذار خواهد بود و به ارائه ســریع تر و 

آسان تر خدمات مردم منجر می شود.

بهســازی  و  نوســازی  ســازمان  مدیرعامــل 
گفــت: پیــاده راه ســازی  شــهرداری اصفهــان 
چهارباغ عباســی وارد مرحله جدیدی شده به طوری که 
ترافیــک خودرو بــه صــورت کامل و بــرای همیشــه از این 
محور برچیده شــد. حســین جعفری با بیان اینکه وسط 
چهارباغ عباســی حوض ها و آبنماهای قدیمی احداث و 
محور گردشگری چهارباغ عباســی در چند فاز اجرایی به 
شــکل قدیمی خود احیا می شــود، افــزود: طراحی محور 
میانــی چهارباغ تهیــه شــده و قرار اســت هفته جــاری در 
جلســه ای با معــاون میــراث فرهنگــی کشــور در اصفهان 
هماهنگی هــای نهایی را انجــام داده و عملیــات اجرایی 
کنیــم. وی ادامــه داد: تــا پایــان  احــداث آبنمــا را آغــاز 

خردادماه عملیات محور میانی از میدان انقلاب آغاز و تا 
پایان مهرماه به اتمام می رسد.  جعفری  با اشاره به اینکه 
به تازگی پیاده راه ســازی غــرب چهارباغ کــه در دو بخش 
اجرایــی می شــود، آغاز شــده اســت گفــت: بخــش اول از 
میدان انقلاب تــا آمادگاه اســت که تا پایــان خردادماه به 
اتمــام خواهــد رســید. مدیرعامــل ســازمان نوســازی و 
بهســازی شــهرداری اصفهــان بــا بیــان اینکــه حدفاصل 
آمادگاه تــا میدان امام حســین )ع( عملیــات لوله گذاری 
تاسیسات آب و فاضلاب در حال انجام است، افزود: پس 
کبــرداری، عملیــات اجرایــی پیاده   از اتمــام عملیــات خا
راه سازی آغاز می شــود و تا پایان مردادماه کل این محور 

مورد بهره برداری قرار می گیرد.

پاییز سال گذشته بود که مدیرعامل سازمان پارک ها و 
فضای سبزشهرداری اصفهان در گفت و گو با اصفهان 
زیبا از برنامه های مدیریت شهر برای ایجاد پارک های 

موضوعی گفت. 
باغ کتاب و باغ ورزش و تفریح اولین پارک های موضوعی 
که فروغ مرتضایی نژاد قول احداث آنها را به  بودند 
ح ها اجرایی می شوند  شهروندان داد و گفت که این طر
تا شهروندان تنها، ساعاتی را بی هدف در بوستان سپری 
نکنند و همه اعضای خانواده در تمام روز بتوانند ساعاتی 
را هدفمند در  این بوستان ها تفریح کنند. باغات موضوعی 
با کلکسیون های مختلف که از نظر آموزشی از اهمیت 

که وی از  ح هایی بود  برخوردار هستند نیز از دیگر طر
اجرای آن خبرداد.  مدیرعامل سازمان پارک ها وفضای 
سبزشهرداری  اصفهان در آن گفت و گو به شهروندان نوید 
داد که باغ کتاب تا تابستان در اختیار آنها قرار می گیرد و 

اوقات فراغت تابستان آنها در این باغ سپری می شود .
کمتر از یک ماه دیگر تا تابستان زمان وعده داده شده برای 
راه اندازی باغ کتاب  باقی است  ومدیر عامل سازمان 
در گفت و گو با اصفهان زیبا اعلام می کند که مقدمات 
 ایجاد پارک های موضوعی در اصفهان فراهم شده است .
در این راستا پارک های ورزشی و باغ های کتاب و قرآن 
گر چه کمبود منابع آبی و درآمدی  به اصفهان می آیند و ا

راه اندازی این پارک ها را به تاخیر می اندازد، اما با وجود  
مشکلات، روند ایجاد آنها متوقف نمی شود. کاربری برخی از 
عرصه های فضاهای سبز و  پارک های موجود تغییر می کند 

تا این  پارک ها زودتر به اصفهان بیایند. 

    پارک های ورزشی 
مدیرعامل ســـــازمان پارک ها و فضــــای سبز 
شهــــرداری اصفهـــان در پاســــخ به این ســـوال  
اصفهــان زیبا که قول های داده شده در زمینه 
ایجاد  پارک های مــوضــوعی عملی می شود، از 
اقدامات انجام شده برای ایجاد این پارک ها در 
ماه های گذشته می گوید.پارک های ورزشی 
که مرتضایی نژاد به آنها  اولین موردی است 
اشاره می کند و از هماهنگی با معاونت ورزشی 
سازمان فرهنگی و ورزشی شهرداری اصفهان 
 برای اختصاص برخی پارک های موجود به 
ورزش های خاص و از فراهم شدن تجهیزات 
ورزشی مانند توپ و تور خبر می دهد.  وی در 
پاسخ به این سوال که پارک های ورزشی در چه 

کید بر اینکه عرصه های  نقاطی ایجاد می شوند، با تا
ح ایجاد نمی شوند،  جدیدی برای اجرای این طر
به استفاده از ظرفیت پارک های حاشیه ای و محلی 

موجود شهر اشاره می کند.
پارک های شهر برای تبدیل به پارک ورزشی ارزیابی 
شده اند و مکان های مورد نظر انتخاب شده اند و 
کنون معاونت ورزشی سازمان فرهنگی و ورزشی  ا
 بــرنـامــهریزیها بــــرای ایجـــاد این پار ک ها را انجـــام 

می دهد. 

    سه گزینه برای احداث» باغ كتاب«   
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
اصفهان به مطالعات انجام شده برای ایجاد باغ کتاب 
اشاره می کند و از انتخاب سه مکان برای راه اندازی 

این باغ از سوی واحد طراحی سازمان خبر می دهد.
مرتضایی نژاد با بیان اینکه ایجاد عرصه فضای سبز 
جدید برای راه اندازی این باغ با توجه به محدودیت 
منابع آبی به زمان بیشتری نیاز داشت، از تصمیم 
 تغییر کاربری فضاهای سبز موجود  برای اجرایی شدن 
ح می گوید.وی به نام مکان انتخاب  سریع تر این طر
شده برای احداث باغ کتاب اشاره نمی کند و تنها به 
انتخاب یک گزینه از میان سه گزینه موجود اشاره و 

کید می کند که باغ کتاب با تابستان می آید. تا

    پیشرفت 40 درصدی باغ قرآن
که در  باغ قرآن از دیگر پارکهای موضوعی است 
اصفهان راه اندازی می شود. مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای سبزشهرداری اصفهان مکان این 
باغ را کوه نخودی در مجاورت پردیس اشراق اعلام 
می کند و از پیشرفت 4۰ درصدی این طرح 

خبرمی دهد . 
به گفته وی برای باغ قرآن باید گونه های 
کاشته شود و براساس مطالعات  جدید 
انجام شده ۱۰۰ گونه گیاهی برای کشت در 

این باغ انتخاب شده اند.  

    پارک اوتیسم پشت بیمارستان فارابی 
احداث پارک اوتیسم از دیگر برنامه های 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
اصفهان است که مرتضایی نژاد به آن اشاره 
می کند و از برگزاری جلسات متعدد برای 
ح  خبرمی دهد و می گوید  اجرای این طر
 که این پارک در پشت بیمارستان فارابی 

احداث می شود. 

پـارک هـای موضوعـی بـرای اصفهان ناآشـنا نیسـت . این شـهر پیش از این بـا باغ گل ها، بـاغ پرندگان 

لیلا
 یزدانی

و بـاغ خزنـدگان،  ایـن پـارک هـا را تجربـه کرده اسـت. بـاغ های  کتـاب،  ورزش و  قـرآن نیـز در راهند 
تـا حضور شـهروندان در بوسـتان ها هدفمندتر از گذشـته شـود. پارک های موضوعی نـه تنها  نقش 
موثـری در پرکـردن اوقـات فراغـت شـهروندان و آمـوزش آنهـا دارنـد، بلکـه بر اقتصاد شـهر نیـز تاثیر 
گذارنـد. بـاغ کتـاب بـا تابسـتان مـی آیـد و باغ  قـرآن 40 درصـد پیشـرفت فیزیکـی دارد. تغییـر کاربری 
بوسـتان هـا تصمیم مدیریت شـهر در روزهای سـخت اسـت تا کمبود منابع آبـی روند احـداث پارک های 

موضوعی را کند نکند .

پارک های 
موضوعی   
نقش موثری 
در پرکردن 

اوقات فراغت 
شهروندان و 
آموزش آنها و 
اقتصاد شهر  

دارند

مسئولان پس از 
تخریب پل های 
طبقاتی، توجه 
خود را به حمل 
و نقل عمومی 
و  فضای سبز 
و پیاده روها  

معطوف 
کردند
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توقیف محموله میلیاردی 
اسباب بازی در شهرضا

ماموران فرماندهی انتظامی شهرستان شهرضا 
محموله دو میلیاردی اسباب بازی قاچاق که 
از جنوب کشور به مقصد تهران درحرکت بود را توقیف 
 کردند. سرهنگ »محمدحسین بابا کلانی« در گفت وگو 
با خبرنگار پايگاه خبری پلیس اظهار داشت: ماموران 
انتظامی مستقر در ايستگاه ايســــت و بازرسی شهید 
»امامی« شهرستان شهرضـــا حین کنترل خودروهای 
عبوری به يک دستگاه خودروی کشنده که از جنوب 
کشور به مقصد تهران در حــــرکت بود مشکوک و آن را 
متوقف کردند.وی با بیان اينکه محموله بار خودرو فاقد 
 هرگونه مدارک گمرکی بود، افزود: ماموران در بازرسی 
از اين کشنده تعداد 208 کارتن اسباب بازی خارجی 
قاچاق را کشف کردند. اين مقام انتظامی ارزش کالای 
 مکشوفه را براساس اعلام نظر کارشنــــاســـان مربوطه 
دو میلیارد ريال عنوان کرد و اظـــــهـــــار داشت: در ايــن 
خصوص راننده کشنده دستگیر و به منظور اقدامات 

قانونی به مراجع قضائی تحويل شد.

حريم قنات های دهاقان 
قانونی می شود

شهردار دهاقان گفت: در شهرستان دهاقان 
شش رشته قنات وجود دارد که سه رشته آن 
فعال نیست و به طور کامل خشک شده است. محمد 
لطفی افزود: با کمال تاسف يک رشته قنات هم قابل 
شناسايی نیست و از بافت فرسوده شهر گذر کرده است. 
وی ادامه داد: از قنوات سطح شهر به درستی حفاظت 
نشده است و زير بار ترافیکی قرار گرفته اند و ساخت و ساز 
بر روی آنها قرار دارد. وی عنوان کرد: با توجه به اينکه 
ح جامعی از قنوات در دست نبود، در بررسی های  طر
 شهرداری نقشه ای از وضعیت موجود قنوات تهیه شد 
و در همین راستا در حال انجام اقدامات حفاظتی 

هستیم. 
لطفی نگهـــــداری از قنوات را يـــــک کار تیمی دانست 
 و خاطرنشـــان کرد: از مالکان و مـــــردم انتظار داريـــــم 
 با مجموعه شهـــرداری همکاری کنند تا از اين میراث 
کار  به درستی حفاظت شود زيرا نگاه داری از قنوات 

تیمی بوده و به تنهايی از عهده شهرداری بر نمی آيد. 
شهـــردار دهاقان بیان کرد: توجه ويژه همه مديـــــران 
شهــــری به اين موضوع يک ضرورت اســـــت تا بعد از 
ح جامع شهری  برداشت نقشه های سطح شهر و طر
حريم قنوات قانونی شود و بار ترافیکی از روی قنوات 
دور شود و لايه روبی، اصلاح میله چاه قنوات هـــــم 
کـــــرد: توسط کارشناسان و  صورت گیرد.وی تصريح 
آتش نشانان کار شناسايی صورت گرفت و تصويربرداری 
و مستندسازی از قنوات ارائه شد تا از اوضاع و احوال و 

ريزش ها مطلع شويم.

اخبار                        کوتاه

تکمیل فاز اول كشتارگاه صنعتی 
نجف آباد

شــهردار نجــف آبــاد گفــت: عملیــات اجرايــی 
 نخســتین فــاز کشــتارگاه صنعتی شهرســتان 
با صــرف اعتباری بالغ بر هشــت میلیارد تومــان به پايان 
رســیده و در حال حاضر پس از برگزاری مناقصه )قرارداد 
ساخت ساختمان نهايی شده و خريد تجهیزات آن نیز 
 طــی روزهــای آتــی بــه اتمــام مــی رســد ( دومیــن فــاز آن 
به ارزش ۱2 میلیارد تومان آغاز می شود. مسعود منتظری 
افزود: بخش زيادی از بودجه صرف شده در نخستین فاز 
کشــتارگاه، طی پیگیری های صورت گرفته از دفتر مقام 
معظم رهبری تامیــن شــده و در دومین فاز نیــز با صرف 
بودجه ۱2 میلیارد تومانی جهت خريد تجهیزات کامل، 
باقی مانده ابنیه، الکتريــکال، مکانیــکال، تصفیه خانه 
عملیاتی می شود. وی ادامه داد: سالن اصلی کشتارگاه 
 با مســاحتی بیــش از 2۶۵0 متر مربــع در دو طبقــه، آغل 
 بــا مجمــوع زيربنــای 30۵0 متر مربع، ســالن پیش ســرد 
با مساحت تقريبی 2000 متر مربع، بخش فرآوری ضايعات 
در ۷۶0 متر مربع و قسمت اداری با مساحت ۵30 متر مربع 
از جمله بخش های در نظر گرفته شــده برای کشــتارگاه 
صنعتی نجف آباد محسوب می شود. شهردار نجف آباد 
 افزود: طــی عملیات عمرانی در نخســتین فاز ايــن پروژه 
از ۴۷0 تن فولاد برای ساخت سازه فلزی آن استفاده شده 
 و نزديــک بــه 2۵00 متــر مکعــب نیــز بتــن ريــزی انجـــام 

گرفته است.

تکمیل جاده اردستان  
اصفهان تا خرداد 98

نماينده مــردم اردســتان در مجلس شــورای 
اســلامی از اختصــاص دو هــزار و ۵00 تــن قیــر 
رايگان جهت طرح های عمرانی در اين شهرستان خبر 
داد. بــه گــزارش ايرنــــا، حجــت الاســــلام ســید صــادق 
 طباطبائــی نــژاد گفــت: دو هــزار تــن قیــر تخصیصــی 
در اختیار شهرداری های اردستان، زواره و مهاباد جهت 
اجرای آسفالت شهرک ها و معابر عمومی از سوی وزارت 
نفــت و ۵00 تــن نیــز از ســوی ســازمان راهــداری بــرای 
آسفالت جاده های روستايی در نظر گرفته شده است. 
وی ارزش ريالی اين مقدار قیــر را 3۷ میلیارد ريال اعلام 
کرد و افزود: با اختصاص اين مقدار قیر مشکل آسفالت 
بخشــی از معابر و جاده های روســتايی برطرف خواهد 
شــد. نماينــده اردســتان همچنیــن از تخصیص هفت 
 میلیارد ريــال اعتبار بــرای اجرای طرح های روســتايی 
از سوی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و سه میلیارد ريال 
اعتبار نیز از سوی وزارت نیرو جهت جا به جايی تیرهای 
برق خبــر داد.طباطبائی نژاد اضافه کرد: برای ســرعت 
بخشی به ساخت و تکمیل جاده اردستان- اصفهان نیز 
قرار شــد که دو پیمانــکار در ايــن قطعه مشــغول به کار 

شوند تا طرح خرداد سال ۱398 به پايان برسد.

اخبار                         روز
در راستای مبارزه با آفات و جوان سازی جنگل های دست كاشت صورت می گیرد

شروع طرح مديریت تاغزارهای آران و بیدگل 
پروندهای قضايی افزایش یافت

تشکیل ۵00 پرونده تخلف اقتصادی در تیران و كرون
معــاون اداره منابــع طبیعـــــی 
و آبخیزداری آران و بیدگل از آغاز 
اجرای طرح مديريت جنگل های دست 
کاشت به منظور حفاظت بیشتر از تاغزارها 
در شمال اين شهرستان خبر داد. حمید 
ح مبــارزه   گل آرايــی بــه ايرنــا گفــت: طــر
با آفــات و جــوان ســازی جهــت حفاظت 

بیشــتر از جنگل های دســت کاشــت در محدوده ۱20 هزار 
هکتاری تاغزارهای آران و بیدگل انجام می شود.  وی موش 
و ملخ کوهاندار را از مهم ترين آفت های درختان تاغ عنوان 
 کرد و افزود: پوره های ملخ با خروج از کپســول تخمگذاری 
در زمین های ماســه بادی از سرشــاخه هــای درختان تاغ 
تغذيه مــی کنند کــه در صــورت کنترل نکــردن مــی توانند 

موجــب خشــک شـــــدن و بــذر نــدادن 
درختــان و مــوش هــا نیــز بــــــا خــوردن 
ريشــه های تاغ هــا موجــب نابــودی آنها 
شــوند.  وی اعتبــار آغاز ايــن طــرح را ۱۷0 
میلیون ريال عنوان کرد و گفت: نگهداری 
از جنگل های دست کاشت بیابانی برای 
جلوگیری از هجوم شن های روان با توجه 
بــه وســعت 38۴ هــزار هکتــاری زمیــن هــای بیابانــی ايــن 
شهرســتان ضــروری اســت.  او اضافه کــرد: ۱20 هــزار هکتار 
جنگل دست کاشت بیابانی آران و بیدگل نتیجه عملیات 
بیابان زدايی و نهال کاری از ســال ۱3۴9 اســت که فعالیت 
 ســودجويان و قطع درختان در ســال های گذشته بخشی 

از تاغزارهای شمال اين شهرستان را از بین برد.

رئیس دادگســتری شهرســتان 
تیران و کرون گفت: بی توجهی 
بــه قوانیـــــن در معامـــــلات اقتصــــادی، 
کــرون را  پرونده هــای قضايــی تیــران و 
افزايش داده است. مجید قربانی با اشاره 
به تشــکیل ۵00 پرونده تخلف اقتصادی 
در دادگستری اين شهرستان اظهار کرد: 

مردم در انجام معاملات اقتصادی نسبت به حق و حقوق 
گاه  خــود و همچنیــن جنبه هــای مختلــف قوانیــن بايــد آ
باشــند تا اينکه در انجام معامله شکست نخورده يا طعمه 
افراد ســود جو قرار نگیرند.وی با بیان اينکه امضا عهدنامه 
 و قراردادهــای ســفید و حــاوی محتــوا توســط افــراد يکــی 
از تخلفات و اشتباهات در انجام معاملات اقتصادی بوده، 

تصريــح کرد: افــراد متخلــف با اخــذ امضا 
افــراد در پای صفحه هــای قــرارداد خالی 
از محتــوای معامله اقدام به ســودجويی 
و معامــلات ســوری کــرده بودند کــه اين 
چنین اتفاقاتی بســیاری از افــراد را گرفتار 
کرده اســت. قربانی با بیــان اينکه اعتماد 
بدون پشــتوانه و غلط به هر فرد و گروهی 
 مشکل ساز می شود، خاطرنشان کرد: افراد هرگونه قرارداد 
گاهــی از جنبــه هــای  و عهدنامــه ای را بــدون مطالعــه و آ
مختلــف نبايــد امضــا کننــد.وی اضافــه کــرد: دادگســتری 
 تیران و کرون مرکز ارائه مشاوره توسط کارشناسان حقوقی 
در ساعات اداری را برای کاهش پرونده های قضايی فعال 

کرده است.

سرمايه های زرین شهر معطل پروژه های نيمه تمام
ح های عمرانی ضروری دانست شهردار جذب سرمایه های بخش خصوصی را برای تکمیل طر

میثم محمدی با بیان اينکه شهرداری زرين شهر نیازمند 
آرامش بــرای رفع مشــکلات اقتصــادی خود بــود، ادامه 
داد: حــدود هفت ماه اســت که بنــده فعالیت خــود را به 
 عنوان شهرداری زرين شهر در اين مجموعه آغاز کرده ام 
و با توجه به اينکه در آن زمان شهرداری با بدهی سنگین 
۴0میلیــارد تومانی و مشــکلات متعدد پرســنلی شــامل 
 حقوق معوق چهار ماهه پرســنل، بیمه معوق ۱۶ ماهه 
و کسورات قانونی و ... مواجه بود که اين مهم باعث ايجاد 
بحران در مجموعه مديريت شهری شده بود و بر همین 
اساس ما سیاســت اصلی خود را نجات اقتصادی شهر و 
شــهرداری قرار داديــم.وی عنوان کرد: بــا همتی که طی 
مدت گذشــته در مديريت شــهرداری زرين شــهر انجام 
 گرفت کمر بدهی های شــهرداری به نوعی شکســته شد 
و توانستیم با تلاش در حوزه خودکوششی حقوق پرسنل 
شــهرداری را به روز و پــروژه هايی که امکان فعال ســازی 
داشــتند را فعــال و برخــی از پــروژه هــای شــهرداری کــه 
درگیر مسائل حقوقی شــده بود را پیگیری کرده تا با حل 

مشکلات موجود، آنها را به مرحله اجرا برسانیم.
شــهردار زرين شــهر خاطرنشــان کرد: شــرايط اقتصادی 
کثر تــوان شــهرداری  گــر حدا امروز، شــرايطی اســت کــه ا
زرين شــهر را در اختیــار داشــته باشــم شــايد تنهــا بتوانم 
حقوق پرسنل، کسورات و بیمه را تامین کنم و بر همین 

اساس برنامه ريزی های متعددی در خصوص جذب

زرين شــهر برنامه هــای شــهرداری رويکــرد فرهنگــی _ 
اجتماعی با ماهیت مردمی است وبر همین اساس برنامه 
 ريزی هــای متعــددی توســط تیــم فرهنگی شــهرداری 
و شورای اسلامی زرين شــهر انجام گرفته و هدف اصلی 
 شــهرداری زريــن شــهر از انجــام فعالیــت هــای فرهنگی 
در شــــهــــــر ايجــاد پويايــی و نشــاط اجتماعــی در بیــن 
شــهروندان است.شــهردار زرين شــهر اضافه کــرد: طی 
چنــد مــاه گذشــته شــاهد اجــرای برنامــه هــای متعدد 
بوديم کــه در چند ســال اخیــر بی ســابقه بــود و از جمله 
برنامه ها و فعالیت هايــی که در اين راســتا انجام گرفته 
برگزاری يادوراه شهدا در قالب آبروی محله، جشن های 
ملــی _ مذهبــی، برگــزاری مســابقات فرهنگــی و هنری، 
زيباســازی شــهری و نورپــردازی، حمايــت از هنرمــدان 
 شــهر در حوزه هــای مختلــف و... از آن جملــه هســتند 
و بايد گفت ماهیت موضوعی بیشتر فعالیت های شهری 
در راستای برنامه های عملیاتی است که در سطح شهر 
انجام مــی شــود. وی عنوان کــرد: تا پايــان ســال برنامه 
 های متعدد ديگری نیز در دستور کار شهرداری قرار دارد 
تــا شــهروندان بتواننــد از فضــای ايجاد شــده بــه خوبی 
بهره منــد شــوند و در ايــام مــاه مبــارک رمضان بــا کمک 
دســتگاه های مختلف همچون ناحیه مقاومت بســیج 
 لنجــان و ... برنامه هــای متعــــــددی در پــارک ســاحلی 

زرين شهر انجام خواهد گرفت. 

ســرمايه هــای ســرمايه گــذارن بخــش خصوصــی در انجام 
پروژه های شهرداری انجام گرفت تا شاهد تحقق اين مهم 
باشیم.وی با اشاره به برخی پروژه های نیمه تمام شهرداری 
 زرين شــهر، افــزود: عمــده بــار بدهــی شــهرداری را می توان 
بــر دوش پروژه هايــی همچــون پــروژه پــارک ســوار، کارگاه 
مزاحم شهری، پارک کوهستان، شهرک حمل و نقل کالای 
 زرين شــهر، نگارخانه شهر، بازگشــايی خیابان های متعدد 
و ... دانست، پروژه هايی که همچنان پس از گذشت سال ها 
اجرای آنها همچنان به طور ناقص انجام و به دلیل مشکلات 

اقتصادی و ... به صورت نیمه تمام باقی مانده است.
محمدی متذکر شــد: نیمه تمام باقی ماندن ايــن پروژه ها 
 باعث شــده ســرمايه های شــهرداری و شــهر معطــل بماند 
و نبايــد فراموش کــرد اعتباری حــدود ۶0 میلیــارد تومان در 
ايــن پــروژه هــا هزينه شــده و بــر همین اســاس سیاســت ما 
اتمام پروژه های نیمه تمام قرار گرفت و در اين راســتا پروژه 
 جديدی نیز تعريــف نکــرده ايم مگر آنکــه تعريف يــک پروژه 
در قالب مسائل اورژانسی قرار گرفته باشــد.وی يادآور شد: 

بايد توجه داشت در بودجه 9۷ شــهرداری زرين شهر پروژه 
جديدی تعريف نشده، اما با توجه به اهمیت حفظ آثار کهن 
باقی مانده در زرين شــهر، در بودجه شــهرداری، اعتباراتی 
 بــرای احیــای دو بنــای تاريخــی کبوترخانــه بــاغ برجــی ريز 
و همچنیــن مســجد صباحــی در نظر گرفته شــد تــا بتوانیم 
اين آثار زيبا را مرمت و حفظ کنیم.شهردار زرين شهر گفت: 
مرمت و احیای بناهای فاخری چون کبوترخانه باغ برجی 
ريــز و مســجد صباحی بــه منظــور توســعه زيرســاخت های 
گردشــگری زرين شــهر به اجرا درخواهد آمد کــه خود باعث 
خلق درآمدهای پايدار شهری خواهد بود.محمدی تصريح 
کرد: ما در گام نخست به دنبال آن بوديم تا بتوانیم موازنه ای 
 بیــن درآمــد و هزينه هــای شــهرداری ايجــاد کنیــم و يکــی 
از اقداماتــی کــه در راســتای کاهــش هزينه های شــهرداری 
گــذاری اســتخر و کشــتارگاه  زرين شــهر انجــام گرفــت، وا
شــهرداری بــه بخــش خصوصــی و... بــود و در عــرض يــک 
ســال شــاهد صرفه جويی ســه میلیارد تومانــی بوديم. وی 
ادامه داد:امروز يکی از رويکردهای رويکرد اصلی شهرداری 

شـهردار زریـن شـهر گفـت: بدهـی سـنگین شـهرداری بـه پیمانـکاران باعـث تعطیلـی چندیـن ماهه 
و چندین سـاله بسـیاری از پروژه های شـهری شـده بود، از سـوی دیگر ارتباط مردم و شـهرداری 
دچـار چالـش هـای فراوانـی بـود بر همین اسـاس برنامه ریزی های بسـیاری بـرای سـاماندهی این وضعیت 
انجـام گرفـت تـا شـاهد احیـای وضعیت شـهرداری و ایجـاد ارتباط مسـتقیم با شـهروندان و آشـتی مردم 

و سرمایه گذاران بخش خصوصی با شهرداری باشیم.

05 سال چهاردهم، شماره 3205شهرستان
 سه شنبه

1 خرداد  1397

گهی هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و  آ
ساختمانهای فاقد سندرسمی شهرستان گلپایگان

گهــي موضوع ماده 3 قانــون و ماده 13 آئيــن نامه قانون  36896/42364- آ
تعييــن تكليــف وضعيــت ثبتــي و اراضــي و ســاختمانهاي فاقــد سندرســمی 
شهرستان گلپایگان به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
گهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي  آ
گهي به مدت دو ماه  اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشــار اولين آ
اعتراض خود را به اين اداره تســليم و پس از اخذ رســيد، ظرف مدت یك ماه از 
تاريخ تســليم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضايــي تقدیم نمایند.
بديهي اســت در صــورت انقضاي مــدت مذكــور و عــدم وصول اعتــراض طبق 

مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
1-رای شــماره  5427- تصرفــات مالكانــه بلامعــارض متقاضــي آقاي اســداله 
هاشــمي فرزند حســين بشــماره شناســنامه 7 صادره از بوئين و مياندشت در 
ششدانگ یك باب عمارت به مســاحت 145.69 مترمربع مجزي شده از پلاك 
485اصلي واقــع در بخش1 خریــداري از مالك رســمي خانم عــذرا وكيلی محرز 

گردیده است.
2-رای شماره 5619-تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي خانم كبري اتفاقي 
فرزند محمد حسين بشماره شناسنامه 13 صادره از گلپایگان درششدانگ یك 
باب عمارت به مساحت 139.25 مترمربع مجزی شده از پلاك 4 فرعي از 485 

اصلي واقع در بخش 1 محرز گردیده است.
3-رای شــماره 5587  -تصرفــات مالكانــه بلامعارض متقاضي آقــاي مجتبي 
مشــایخي فرزنــد صفــر علــي بشــماره شناســنامه 83 صــادره از گلپایــگان در 
ششدانگ یك باب خانه  به مساحت 100.49 مترمربع مجزی شده از پلاك 252 

فرعي از 1 اصلي  واقع در بخش 2  محرز گردیده است.
4-رای شــماره 5616- تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي محمدرضا 
مسلمي فرزند قاسم بشــماره شناســنامه 60 صادره از گوگد درششدانگ گاراژ 
و انبار به مســاحت 723.09 مترمربــع مجزی شــده از پلاك های 1 فرعــي از 170 
اصلي  و 171 اصلی باقيمانده واقع در بخش 1خریداري از مالك رسمي آقاي سيد 

محمد محمودی محرز گردیده است.
5-رای شــماره 5627 -تصرفــات مالكانــه بلامعــارض متقاضــي آقــاي محمد 
شایسته فرزند عباسعلي بشماره شناسنامه 21 صادره از گلپایگان درششدانگ  
یك باب عمارت به مساحت 289.74 مترمربع مجزی شــده از  پلاك200  فرعي 
از 5  اصلي  واقع در بخش 4خریداري از مالك رســمي خانم هاجر نوروزی  محرز 

گردیده است.
6-رای شــماره 5407-  تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي  عباســعلي 
غفاري فرزند قنبر علي بشماره شناسنامه 22 صادره از گلپایگان در ششدانگ 
یك باب خانه به مساحت 204.75 مترمربع مجزي شده از  پلاك 300 فرعي از 7 

اصلي واقع در بخش 2  محرز گردیده است.
7-رای شــماره 5620-  تصرفــات مالكانــه بلامعــارض متقاضــي آقــاي  جمــال 
صالحــي فرزنــد قمبــر بشــماره شناســنامه 4840038538 صــادره از اليگودرز 
درششدانگ یك باب ساختمان  به مســاحت 142.18 مترمربع مجزی شده از  
پلاك 4255 اصلي   واقع در بخش 1 خریداري مع الواسطه از مالك رسمي خانم 

طاهره مسيحی محرز گردیده است.
8-رای شــماره 5400- تصرفــات مالكانــه بلامعــارض متقاضــي آقــاي عبــاس 
اله بخشــي فرزند حجت اله بشــماره شناســنامه 192 صــادره از مركزي 
درششدانگ یك باب ســاختمان به مســاحت 51.28 مترمربع مجزی 

شده از  پلاك 12 فرعي از 226 اصلي  واقع در بخش 1 محرز گردیده است.
9-رای شــماره 5574-تصرفــات مالكانــه بلامعــارض متقاضي آقــاي ابراهيم 
رحيمي فرزند غلامرضا بشماره شناسنامه 20 صادره از گلپایگان در ششدانگ 
یك باب مغازه به مســاحت 43.78 مترمربع مجزی شــده از  پلاك  4207 اصلي  

واقع دربخش 1 محرز گردیده است.
10-رای شــماره5404-تصرفات مالكانــه بلامعــارض متقاضــي آقــاي گــودرز 
مقصودي گنجه فرزند ســلطانعلي بشــماره شناســنامه 1913 صــادره از داران 
درششدانگ یك باب خانه  به مساحت 137.25 مترمربع مجزی شده از  پلاك1  

فرعی از   1763 اصلي  واقع در بخش 1محرز گردیده است.
11-رای شــماره  5079- تصرفــات مالكانــه بلامعارض متقاضي آقــاي  لطفعلي 
امجدي فرزند كریم بشماره شناســنامه 451 صادره از خوانســار در ششدانگ 
اعيانی  یك باب ساختمان به مساحت 284.70 مترمربع مجزی شده از  پلاك1 

فرعي از 1562 اصلي   واقع در بخش1   محرز گردیده است.
12-آراء  شــماره5588 و 5589 - تصرفــات مالكانه بلامعــارض متقاضي آقاي 
عبدالصمــد طاهرشمســي فرزنــد عليرضــا بشــماره شناســنامه 4689 صــادره 
ازگلپایگان درســه دانگ مشــاع و خانم معصومه تائبي فرزند سيف اله بشماره 
شناســنامه 36 صادره از گلپایگان در ســه دانگ مشــاع از ششــدانگ یك باب 
مغازه به مســاحت 46.11 مترمربع مجزی شــده از  پلاك 1450 فرعــي از 6 اصلي  

واقع در بخش 4محرز گردیده است.
13-رای شــماره5614 - تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي خانم معصومه 
خرمي فرزند حسن بشماره شناسنامه 209 صادره از گلپایگان درششدانگ یك 
باب مغازه و انباری متصل به آن به مســاحت 629.70 مترمربع  مجزی شده از  

پلاك 4417 اصلي  واقع در بخش 1  محرز گردیده است.
كبر  14-رای شــماره 5575- تصرفات مالكانه بلامعــارض متقاضي آقاي علي ا
وكيلي فرزند حسين بشماره شناسنامه 5002 صادره از تهران در ششدانگ یك 
باب ساختمان به مســاحت 160.20 مترمربع مجزی شده از پلاك 234 فرعي از 

1 اصلي   واقع دربخش 2  محرز گردیده است.
15- رای شــماره 5621 -تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي حاج علي 
زماني فرزند خليل اله بشماره شناسنامه 18 صادره از خوانسار در ششدانگ یك 
باب ساختمان به مساحت 144.94 مترمربع مجزی شده از  پلاك4417 اصلي  
واقع در بخش 1 خریداري مع الواســطه از طرف ورثه مرحوم حبيب كاوه فرزند 

مرحوم محمد علی محرز گردیده است.
16- رای شــماره  5402- تصرفات مالكانــه بلامعارض متقاضي آقاي محســن 
اميني فرزند مصطفي بشماره شناسنامه 1020 صادره از گلپایگان در ششدانگ 
یك باب ســاختمان به مســاحت 132.98 مترمربع مجزی شــده از  پلاك4034  
اصلي   واقع در بخش 1 خریداري مع الواســطه از مالكين رســمي آقایان نصرت 

اله و مرتضی امينی محرز گردیده است.
17-رای شــماره  5177- تصرفــات مالكانه بلامعــارض متقاضي آقاي اســداله 
بياتي فرزند حمزه بشــماره شناســنامه 536 صادره از خوانســار در ششــدانگ 
یك باب ساختمان به مساحت 226.20 مترمربع مجزی شده از  پلاك31 فرعي 

از1870  اصلي   واقع در بخش 1  محرز گردیده است.
18-رای شــماره  5299- تصرفــات مالكانه بلامعــارض متقاضي آقاي  اســداله 
هاشمي فرزند حسين بشماره شناســنامه 1776 صادره از بوئين و مياندشت 
درششدانگ یك باب ســاختمان به مســاحت 108.90  مترمربع مجزی شده از 

پلاك 521  اصلي   واقع در بخش 1  محرز گردیده است.
19-رای شــماره  5347- تصرفــات مالكانــه بلامعــارض متقاضــي آقــاي فضل 

اله بقائــي فرزند محمدتقــي بشــماره شناســنامه 4362 صــادره ازگلپایگان در 
ششدانگ یك باب  عمارت به مســاحت 381.31 مترمربع مجزي شده از  پلاك 
2608 فرعي از 5 اصلي   واقع در بخش 4 خریداري از مالك رسمي مرحومه خانم 

سكينه خاتون بقائي محرز گردیده است.
20-رای شــماره  135- تصرفــات مالكانــه بلامعــارض متقاضــي آقاي حســين 
اســدي فرزنــد علــي حســين بشــماره شناســنامه 12138 صــادره از گلپایــگان 
درششدانگ یك باب ساختمان به مساحت 217.75 مترمربع مجزي شده از 

پلاك 4202 اصلي   واقع در بخش 1  محرز گردیده است.
21-رای شــماره  75- تصرفــات مالكانه بلامعــارض متقاضي آقــاي  علي اصغر 
قاضي زاهدي فرزند محمد مهدي بشماره شناسنامه 171 صادره از گلپایگان 
درششدانگ یك باب ســاختمان به مســاحت 89.56 مترمربع مجزي شده از  
پلاك 685 فرعي از 3 اصلي   واقع در بخش 2 خریداري مع الواسطه از ورثه مالك 

رسمي مرحوم محمد نيازي محرز گردیده است.
22-آرا  شــماره5344 و5345- تصرفــات مالكانــه بلامعــارض متقاضــي آقاي 
كبر بقايــي فرزند محمود بشــماره شناســنامه 23 صادره از گوگــد در پنج  علي ا
دانگ مشــاع و خانم ربابه صبائي فرزند حاجي بابا بشــماره شناسنامه 3642 
صادره ازگوگد  در یک دانگ مشاع از ششدانگ یك باب ساختمان به مساحت 
414.40 مترمربع مجزي شــده از  پلاك 2608  فرعي از 5 اصلي  واقع در بخش 4 

محرز گردیده است.
23-آرا شــماره 5300 و5301- تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي خانم زهرا 
علايي فرزند غلام رضا بشماره شناسنامه 384 صادره از گلپایگان در سه دانگ 
مشــاع و آقاي محمدرضا شهســواري فرزند غلامحســين بشــماره شناســنامه 
292 صادره از گلپایگان در سه دانگ مشاع از ششدانگ یك باب ساختمان به 
مساحت 677.61 مترمربع مجزی شــده از  پلاك 95 فرعي از 42 اصلي  واقع در 

بخش 3 محرز گردیده است.
24-رای شــماره 5359- تصرفــات مالكانــه بلامعــارض متقاضــي آقــاي رضــا 
حافظــي فرزنــد اســماعيل بشــماره شناســنامه 146 صــادره از گلپایــگان در 
ششــدانگ یك بــاب ســاختمان  بــه مســاحت 23.06 مترمربع مجزی شــده از  
پلاك3640 اصلي واقع در بخش 1 ســهم الارث از مالك رســمي مرحومه فاطمه 

درویش هندی محرز گردیده است.
    تاريخ انتشار نوبت اول 97/02/22

   تاريخ انتشار نوبت دوم: 97/03/06 - م الف 69
ک گلپایگان مهدی صادقی وصفی - رئیس ثبت اسناد و املا

گهی مزایده اموال منقول  آ
37313/42826 - ايــن اجــرای احــكام در نظــر دارد در خصــوص پرونــده 
970048 و 970049 و 970050 و 970051 و 970052 و 970053 و 970054 و 
970026  اجرای احكام حقوقی شــعبه اول دادگســتری مباركــه اموال محكوم 
عليه شــركت توليد مواد اوليــه الياف مصنوعــی دی ام تی را در قبــال مطالبات 
آقایان احمد رضا سليمانی و داود فضيلت و راضيه سليميان و سينا جعفری و 
محمدعلی منصوری و علی زمانی - ســجاد ايران پور و حميد اسپنانيو مهدی 
خ  كریميان و ... به مشخصات زير را از طريق مزایده به تاريخ روز سه شنبه مور
97/4/5 ســاعت 10 صبــح بــه فــروش برســاند. شــركت كننــدگان موظــف بــه 
پرداخت ده درصد قيمت پایه صورت فی المجلس به حســاب سپرده شماره 
2171290299008 نــزد بانــک ملی مركــزی مباركه می باشــند و چنانچــه برنده 
مزایده ظرف مهلت سی روز ما بقی قيمت مورد مزایده را به حساب مذكور واريز 

و قبوض آنرا تقدیم اين اجرا ننماید و یا از مزایده انصراف دهد ده درصد توديع 
شده وی پس از كســر هزینه های مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد برای 
بازدید از اموال شركت كنندگان تا پنج روز قبل از مزایده می توانند به اين اجرای 

احكام مراجعه نمایند. 
محــل انجــام مزایــده:  اجــرای احــكام حقوقــی شــعبه اول دادگســتری مباركه 

ساختمان شماره 2 طبقه اول 
مال مــورد مزایده عبارت اســت از:  1- ســه دســتگاه مبدل حرارتی لوله پوســته 
ای مستعمل از جنس اســتيل به وزن 17527  كيلوگرم و به قيمت هر كيلوگرم 
58000 ریال كــه جمعــا 1/016/566/000 ریال برآورد گردیــده و در زمان فروش 
براساس وزن دستگاه و به ازای هر كيلوگرم 58000 ریال فروخته خواهد شد2- 
دو عدد شــوت: دو عدد مخروطی سرشــوت: دو عدد فلنج خروجی ملتر و یک 
عدد كپ از جنس اســتيل به وزن تقريبی 1600 كيلوگرم به ازای هر كيلو 52000 
ریال كه در زمان فروش براســاس وزن بــه ازای هركيلوگــرم 52000 ریال فروخته 

خواهد شد. 
3- دو عدد منبع گاز مايع فولادی افقی - زمينی مستعمل ساخت سال 1374 
شركت سرویس گاز به ظرفيت 1000 گالن و به وزن تقريبی 4500 كيلوگرم به ازای 
هر كيلو 17000 ریال كه در زمان مزایده براســاس وزن دستگاه و به ازای هر كيلو 
1700. ریــال فروخته خواهد شــد. 4- لوله های فولادی در ســايزهای مختلف 
32 اینچ 23 متــر -28 اینچ 11 متــر - 24 اینچ 12 متر - 12 اینــچ 13 متر و 15 ا ینچ 
500 متر بــه وزن تقريبــی 14000 كيلوگرم و به قيمــت هر كيلوگــرم 17000 ریال كه 
در زمان مزایــده و تحويل براســاس وزن و به قيمت فوق فروخته خواهد شــد. 
5- لوله های پلی اتيلن 10 اینچ به طــول 680 متر به وزن تقريبی 3200 كيلوگرم 
و به قيمت هر كيلوگرم 26000 ریال 6- درب های فاضلات و اتصالات چدنی به 
وزن تقريبی 1500 كيلوگرم و به قيمت هر كيلوگرم 15000 ریال جمعا 22/500/000 
ریال جمع شــش ردیف صدر الذكر 1/519/966/000 ریال لازم به ذكر است كه 
به جهت عدم امكان برآورد دقيق وزن اجناس ردیف های 2 تا 6 وزن مشخص 
شده بصورت تقريبی می باشد. همچنين بســياری از اجناس فوق مانند لوله 
های فولادی و پلی اتيلن به جهت اینكه ســال های زیادی در معرض آفتاب و 
نگهداری و در شرایط نامناسب قرار داشته است مشخصه های اسمی خود را 
از دســت داده و امكان اســتفاده آنها در گرید پايين تر وجــود دارد. كليه اموال 
مذكور براساس وزن و براساس ارزش تعيين شــده توسط كارشناس به فروش 

خواهد رسيد. م الف/174
اجرای احکام حقوقی دادگستری مبارکه 

گهی ابلاغ وقت رسیدگی  آ
37313/42826 - خواهان: نســترن خرســند فرزند عباس به نشــانی مباركه 
نصيــر آبــاد فــاز دوم كوچــه شــقايق فرعــی 3 بــا وكالــت آقــای محمــد بهرامی / 
خوانده: روزبه فرجی جونقانی فرزند خدامراد مجهول المكان / خواسته: طلاق 
/ نظر به اینكه خواهان بالا دادخواســتی به طرفيت خوانده فوق به خواســته 
طلاق تقدیم اين دادگاه نموده و آدرس خوانده مجهــول المكان اعلام نموده 
و با توجه به تقاضــای خواهان و تجويز دادگاه بدینوســيله به خوانده ابلاغ می 
گرد در وقت مقرر 97/4/9 در ساعت 08:30 جهت رسيدگی به پرونده شما كه 
به كلاسه 962380 تعيين وقت شده حاضر شوید. ضمنا می توانيد یک هفته 
قبل از وقت فوق جهت اخذ نسخه ثانی دادخواســت و ضمائم  به دفتر شعبه 

اول دادگاه عمومی مباركه مراجعه نماييد. م الف/ 178   
شعبه اول دادگاه عمومی حقوقی مبارکه



سال چهاردهم، شماره 063209
یکشنبه

6 خرداد  1397
فرهنگ و هنر

به نشاط احتیاج داریم اما به چه قیمتی؟
جد فان شو یا کمدی های مبتذل به مخاطب آسیب می رسانند

هم زیر صندلی نچسبانیم.گاهی هم باید به این مسئله فکر 
کنیم که آیا مدیران و مسئولان ارشد شهری و حامیان حفظ 
حریم خانــــــواده و اینها هم به دیدن این جدفان شوکمدی 

های مبتذل بر صحنه می روند؟

     قضیه از جای دیگری آب می خورد 
وی در بــاب روز شــدن جد فان شــو هــای مبتذل مــی گوید 
 باید بــه ریشــه هــای فرهنگــی مــان رجــوع کنیــم. او اضافه 
می کند که ما عادت داریم جک)لطیفه( بگوییم و بخندیم 
و بشــنویم. حتی در غــم انگیز ترین حــوادث و خاطــرات که 
نــگاه مــی کنیــم، متوجــه مــی شــویم کــه در کمتریــن زمان 
ممکــن جــک هــا و لطیفه هــای ولــرم و بــی مایــه راهی بــازار 
داغ شــایعه شــده.  بحیرایی می افزاید: با کمال تاســف این 
معضل در شــهر مــا بیشــتر دیده مــی شــود. گمان مــی کنم 
بســیاری به هر دلیلی به خندیــدن عادت کرده انــد. به نظر 
می رســد این معضل را باید بیشــتر از طریق جامعه شناسی 
روابــط اجتماعــی بررســی کــرد. او بــه نکتــه ظریــف و بــارزی 
اشاره می کند. مشــکل ما ولی اینجاست که گویا آنهایی که 
محق هســتند و انتظار می رود ورود کنند، ورود نمی کنند. 
آنهایی هم که ورود می کننــد کاری از پیش نمی برند چون 
قضیــه از جــای دیگــری آب مــی خورد.ایــن در حالی اســت 
 که یــک کارگــردان یــا هنرمنــد تئاتــر به صــورت خــود جوش 
با ســنجش جامعه به این نتیجه می رســد که چه نمایشــی 
در چه نقطه ای از شــهر با چه شکل و شمایلی باید بر صحنه 
برود. اما آیا کسی به ایده ها و پیشنهادات او توجه می کند؟ 

     رعشه در مرز اخلاق
بحیرایی بــه وجود آمدن چنین شــرایطی را تابــع یک اتفاق 
خاص و مشــخص نمی دانــد. او بر ایــن باور اســت که گاهی 
اوقات اتفاقات دست به دســت هم می دهند تا آنچه نباید 
کثــر کارگردانانی که جد فان شــو کار  بشــود. وی می گوید با ا
می کنند آشــنا و همکار اســت و حتی بــه تازگی به تماشــای 
نمایش » گیــج و و یــج « آقای قیومــی رفته  اســت. بحیرایی 
می گوید که حتی آنها هم نمایش جدی بر صحنه برده اند، 
 اینجــا ســوالی پیــش مــی آیــد: آیــا بایــد یــک قــدم بــه پیش 
از کارگردانــی اثــر بازگردیــم و ببینیم چه بر ســر پایتخــت تئاتر 
اصفهان آمده که این همه کژسلیقه و بدذائقه شده؟ یا باید 
از برنامه ریزان فرهنگی شهر بپرسیم که پس از تماشای یک 
جدفان شــو کمــدی مبتذل یــا جنگ شــادی، غیــر از اینکه 
شهروند ما وقت و هزینه ای صرف کرده و آمده و ترافیکی هم 

ایجاد کرده، آیا اتفاق خاص دیگری افتاده؟
 البته که اتفــاق خاص دیگــری افتــاده. اتفاقی کــه مرزهای 
 اخلاقی را از درون دچار رعشــه کرده و قبح بســیاری از امور را 

به نام نمایش کمدی بر صحنه ریخته است.

     تفاوت فاحش جهانی
کــه تعریــف  ایــن موضــوع شــاید هــم بــه دلیــل آن اســت 
کارگــردان هــــای تئاتــر اصفهــان   کمــدی نــزد هــر یــک از 
 و تصمیم گیرنــدگان آن، تعریفی متفاوت اســــت که از قضــــا 

با تعریف کمدی جهانی تفاوت های فاحشی دارد.
کمدی جهانی بــه ما می گویــد هر نمایش کمدی براســاس 
پارامترهایی ایجاد می شود و مراد از آن به جز خنده، انتقال 
یک مفهوم انتقادی در ارتباط با موضوعات بسیاری از جمله 

موضوعات مرتبط با شهر و شهروند مدرن نیز هست. 
در جد فان شــو مخاطب بــه چیزی کــه نیازمند تفکر باشــد 
برنمی خورد. این در حالی اســت که هــدف کمدی جهانی 
انتقاد لایه ای و بسیار پوشــیده از تمام مظاهر زندگی مدرن 

است و مخاطب را پس از خنداندن به فکر فرومی برد.

     پر از مفاهیم غیراخلاقی
اینجا ولی نه تنها کســی را به فکر فرو نمی بــرد، بل در همان 
دقایق آغازیــن نمایــش ســیطره خــود را در فضــای مجازی 
برقرار می کند و دست به دســت در اینستا و اینها می چرخد 
و به گفتــه بحیرایــی، به جــای آنکــه کاردکرد مثبت داشــته 
باشــد، کارکــرد منفــی پیــدا مــی کنــد. او اضافــه مــی کنــد : 
گاه  ایــن نمایش هــا بــا مفاهیــم خاصشــان بــه طورناخــودآ
باعث خنده مخاطب می شــود.در پس بــه کاربردن چنین 
گر قرار بــود همین تئاتر،  مفاهیمی چه نهفته اســت؟ حالا ا
 تئاتــر آموزشــی در آن موارد باشــد چــه؟ آیا به همیــن راحتی 
به آن مجوز می دادیم؟ سند بیست سی که لااقل مرجعیت 
علمی داشــت.  به گفته بحیرایی، همه ما اهــل این جامعه 
گاه هر شخصی اتفاق بیفتد  هستیم و ممکن است در ناخودآ

اما آیا باید در صحنه و در برابر خانواده ها اتفاق بیفتد؟

      هیجانات سرکوب شده
کی از آن است که بازیگر و مخاطب در حال خالی  شواهد حا
کردن هیجانات سرکوب شده شان هستند. این موضوع را 
از رفتارهای کنترل نشــده، اطوار بی قاعده، تکه پرانی های 
گهانی هر دوســوی صحنه  بی مــورد و عکس العمل هــای نا
ک فکری هم محدود می شــود به پفک  می توان دید. خورا

و پفیلا و ســاندویچ کالباس، بالاخره شهروند مدرن به اینها 
 هم نیــاز دارد.  بیــلان هــای کاری هم با جنگ های شــادی 
پر می شــود و مــا هنــوز باید مثــل طنزهــای مهــران مدیری 

مستند بهداشت دهان و دندان بسازیم یا ببینیم.
 بنــا بــه ســخن ایــن کارگــردان برخــی حاضــر نیســتند بــرای 
اندیشیدن هزینه کنند، اما حاضرهستند تا برای »فان« پول 

بدهند. بالاخره ما به نشاط احتیاج داریم.

     ما به نشاط احتیاج داریم؟ 
آری بــه نشــاط احتیــاج داریــم امــا بــه چــه قیمتــی؟ بــه چه 
شــیوه ای و با چه شــمایلی؟ وقتی که خوب نگاه می کنیم، 
 مــی بینیــم جدفــان شــوی مبتــذل نــه ریشــه روایــی دارد، 
اســت  برخــوردار  درام  اقتضائــات  از  نــه  آموزشــی   نــه 
 و نــه از موقعیــت هــای کمــدی. جایــگاه تاریخــی و نظریــه 
و ســیر شــمول فرهنگی در تاریــخ تئاتــر اصفهان هم نــدارد، 
کــه دارد مخاطــب یــا مشــتری اســت. تئاتــر   تنهــا چیــزی 
 بی نظریــه، تئاتــر بی ســر و شــکل و ســتون فقرات اســت که 

به نظر اسماعیل موحدی آدم ها را در سطح نگاه می دارد.

     نمایشنامه ای پرقدرت 
 او معتقــد اســت کــه الزامــا کار کمــدی خطــا نیســت بلکــه 
در جایگاه خودش بسیار روشنگر اســت. ضعف ها را کنترل 
می کنــد و تــا آنجــا بــه بــزرگ نمایــی نقایص مــی پــردازد که 
بالاخــره برطــرف مــی شــوند. ایــن رســالت ســخت کمــدی 
 اســت که به آســانی نمــی تــوان از زیر بــارش خلاص شــد جز 
با اجرایی قوی از نمایشنامه ای پرقدرت. این درحالی است 
که صد یک از جد فان شــو کمدی هــای مبتــذل زرد قناری 
نتوانسته حتی به کمدین های اصفهانی به عنوان یک منبع 
رجوع یا اتــکا کند. هر چه هســت را مــی گوید. پنهــان کاری 
روایی نمی داند و به مردم همان چیــزی را پس می دهد که 
 روایت دســت اول و نابش را هــر روز درکوچه و خیابــان و بازار 
 می بینند امــا به طــور معمول به صــورت فرادا نــه جماعت.
به نظر شــما چــرا بــه شــوخی های هــزل آمیــز مــی خندیم؟ 

چهمان می شود مگر؟

     کار کمدی ابزار می خواهد
بارزتریــن اشــکال فنــی وارده بــه جد فان شــوهای فارســی، 
نداشــتن چیزی به نام نمایشــنامه یــا به طور اساســی متن 
اســت. موحــدی مــی گویــد: کار کمــدی ابــزار مــی خواهد. 
مهم ترین ابزار یک نمایش، داشتن نمایشنامه خوب قابل 

اجراســت. حتــی ممکــن اســت یــک نمایشــنامه بد بــا یک 
کارگردانی خوب به اثری عالی یا قابل قبول مبدل شود. 

وی ادامــه مــی دهد: نمــی توانیــم ادعــا کنیم دوســتانی که 
می نویســند، می توانند خودشــان و اثرشــان را از رسیدن به 
کار سطحی مصون نگه دارند، چون دوره نمایشنامه نویسی 
 ندیــده انــد. آنهــا بــه واقــع بــا ذائقــه ای ناصــاف، متنــی 
شلم شوربا و شــخصی و عاری از هرگونه خلاقیت دراماتیک 
کــــــه برخــی   را بــه خــورد مخاطــب مــی دهنــد. ای بســــــا 

از تماشاچیان حتی نمی دانند نمایشنامه چیست؟ 

     دست این به دامن آن
 بــه گفتــه موحــدی، »ایــن« مــا را بــه جایــی نمــی رســاند. 
گر هم بــه »آن« دامن می زند  به خصوص وقتی خود تماشــا
کی آماده و بی درد سر و راحت و قابل فهم است.  چون خورا
چون » ایــن« را توی کوچه و بازار هم مــی بیند، برای همین 

گرها در سالن دیگری هستند. است که همیشه تماشا
بنابراین وقتی ابزار آن وجود ندارد، نمی توان به آن ورود کرد 
و در نهایت اصل ماجرا که کمدی انتقادی به طور ترجیحی 
موقعیت است، از دست می رود، مخاطب هم به دنبالش. 

     مو لای درزش نمی رود
بدبختــی عظمی اما آنجاســت کــه برخــی از کارگــردان های 
مکــش مــرگ مای فــان شــو ســاز، دســت بــر متــون خارجی 
می گذارند و گاهی استخوان های نویسنده را در رختخواب 
 مــی لرزانند.موحــدی در رابطــه بــا ایــن اتفــاق تاســف بــار 
 می گوید: به زبان ســاده از لحاظ تکنیکی و فنی و اصالت اثر 
و جریــان شناســی متــن کمــــــدی، مـــــــو لای درز چنیــن 
نمایشــنامه هایی نمــی رود.بــا این حــال، عــده ای با فرض 
توانایی اجــرای این متون، آنها را دســت می گیرنــد و تقریبا 
بــرای مــدت هــای بســیاری از دســترس کارگــردان هــای 
 حرفــه ای خارجــش مــی ســـــازند. ایــن نمونــه را مــی توانیم 
در بدل ایرانی شخصیت های جهانی یا سرشناس به خوبی 
 دنبــال کنیــم و بازخوردهــای جالبــی در ســطح بیــن الملل 

از رفتارمان بگیریم.

     دید و بازدید این و آن؟
انــگار کــه یکــی از توانایــی هــای بالقــوه مــا در برخــی مواقع، 
کاریکاتور جلــوه دادن جلوه های اصیل هنری اســت. البته 
قابلیت بسط هم دارد، چنان که به گفته موحدی، آنها که در 
سینما و تصویر به » جایی« نرسیدند، حالا می خواهند تئاتر 

     دو یا سه جریان متناقض
در حین گفت و گو با رهام بحیرایی و اسماعیل موحدی، 
کنون آثار بسیاری  دو کارگردان فعال تئاتر اصفهان که تا
 از درام و کمــدی تــا تــراژدی و... را باچرب دســتی تمــام 
به صحنــه بــرده اند، بــه یــک نتیجــه واحد می رســیم. 
نتیجه ای که بــه ما می گوید دو یا ســه جریان متناقض 
در تصمیم گیری در خصوص تخصیص بودجه فرهنگی 
برای نشاط شهروندی وجود دارد. جریاناتی که از اتفاق 
با حسن نیت تمام برای برطرف کردن برخی مشکلات 
کوشــیده اند، اما گویا حاصل آن جز خنــده چیز دیگری 

نبوده است.

 » farce « کمدی فارس     
ممکــن اســت تــا کنــون کلمــه هــای ترکیبــی کمــدی 
فــارس »farce «یــا فیلم فارســی بــه گوشــتان خــورده 
باشــد. کمــدی فــارس، گونــه ای نمایشــی از دوران 
باستان)یونان( است که خواننده یا بیننده را به خنده 
 وا مــی دارد و از ایــن رو به آن کمدی ســبک نیز گفته اند 
 و امــروزه بــا ایــن شــیوه فیلــم هــای ســینمایی ســبک 
و خنــده دار می ســازند. البتــه نباید فرامــوش کنیم که 
مولیر نیز آثار بســیاری در این ســبک دارد. این درحالی 
اســت که معنای» farce « در گذر  هزاره ها به مرحله ای 
ســقوط کرده کــه مــا بازتــاب آن را در فیلم فارســی های 
 پیــش از انقــلاب دیــده ایــم. از ســوی دیگــر فیلــم هــا 
و کمــدی های فارس به همــان انداره که ممکن اســت 
مــوارد نــازل و غیــر اخلاقــی داشــته باشــند، بــه همــان 
انــدازه نیــز برمفاهیــم رایــج زندگــی ســنتی ایرانــی مثل 
 عشــق، جوانمردی ، برادری ، خیانت ، توبه ،  بخشــش 
و داستان های تاریخی یا حتی بر ماجراهای تمسخرآمیز 
کید داشــته انــد. موضوعی که نشــان می دهد  و لوده تا
هجو یا هزل، به نوعی کارکرد اجتماعی داشته و معمولا 
 در پاســخ و انتقــاد بــه وضــع موجــود جامعــه اســتفاده 

می شده است. 
حالا آیا وضــع موجودی که کارگردان های جدفان شــو 

می بینند چه است که نتیجه اش می شود این؟!

      شو های مبتذل امروزی
جد فان شــو یا کمدی های مبتــذل امروزی بــه اذعان 
بسیاری از جمله اسماعیل موحدی و رهام بحیرایی نه 
تنها هیچ پیامی ندارند و از چیزی در کمدی شان انتقاد 
نمی کنند، بلکه حتــی در کوتاه مدت هم آســیب های 
فراوانی به مخاطب می رســانند. ولی آنهــا به هیچ روی 
با خندیــدن و رفتــن به تئاتر کمــدی مخالفتــی ندارند. 
 رهــام بحیرایــی در پاســخ بــه اینکــه ریشــه ایــن گونــه 
از نمایش های کمدی از کجا آب می خورد و چرا دوباره 
بــاب روز شــده، معتقد اســت که باید ســبک هــا و انواع 
 مختلف نمایشــی بــه همراه گــرو ه هــا و مخاطبانشــان 

در تئاتر شهر فعالیت کنند.  

     اقبال نسبی در اصفهان
 ایــن فعالیــت امــا بــه هــر شــکل و هــــــر روی بایســته 
و پذیرفتــه نیســت زیــرا از ســویی نمی تــوان حکــم داد 
که نباید جدفان شــوهای مبتذل اجرا شــود و از ســوی 
 دیگر نیــز نمی توان به رشــد و فعالیت و اقبال نســبی آن 
در اصفهــان بــی توجــه بــود. شــاید بــرای برنامــه ریزان 
فرهنگی و به خصوص کمیســیون هــای درگیر اجتماع 
 و فرهنــگ و اقتصــاد  هنــر و ارشــاد و مدیریــت شــهری 
کــه  و شــورای شــهر و قــس علیهــذا.... جالــب باشــد 
کنون  چگونه پیامشان به دســت مخاطب می رسد. تا
بودجه های موازی بسیاری در این زمینه صرف و خرج 
شده و نیروی انسانی و سرمایه جمعیتی بسیار دیگری 
نیــز در این حــوزه فعالیت می کننــد. ســرمایه هایی که 
جایگزین ندارند چون خود اصل ســرمایه اند و نیازمند 

مدیریتی پرقوت و حرفه ای.

     بدون ممیزی
بحیرایی همچنین معتقد است که حتی اجرای جدفان 
شوها هم لازم است و مخاطب خودش را دارد. عده ای 
هم هستند که به هر طریقی که هست سرمایه و هزینه 

اش را صرف دیدن این نمایش ها می کنند. 
شاید به علت علاقه ای که دارند، کار درستی می کنند. 
ک فرهنگی خودش را  هر طیف و طبقه اجتماعی خــورا
دریافت می کند یا ما گمان می کنیــم که باید این گونه 
گر این گونه است توقع داریم که قانون ممیزی  باشد و ا
برای همــه یکســان اعمال شــود و دیگــر در اتوبــوس ها 
 شــاهد این جمله نباشــیم که در حفظ امــوال عمومی 
و اینها بکوشیم و روکش صندلی را نجویم، آدامسمان را 

نشـاط اجتماعی شـهروند در پاسـخ بـه کدام نیــــاز او 

عادل 
امیری

در حقـوق بشـر و حقـوق شـهروندی گنجانــــده شـده 
است؟ هدف ما از خنداندن مخاطب چیست؟ 

 چـرا فکـر مـی کنیـم مخاطـــب بـه شـادی نیـــــاز دارد 
و چگونه باید این نیاز را برطرف کرد؟

 آیـا بـا خندیـدن به آسـیب هــــای اجتماعــــی و سـنت 

و قوانین و خطوط قرمز و مشکلات و موانع زیستی و معیشتی و حتی 
دولتـی، معظـلات یـک شـهر یـا جامعـه درحال توسـعه کـه در قطعی 
 تلگرام، ارز 7000 تومانی را در بازار غیر رسمی به فروش رسانده، مرتفع 
 می شود؟ دو یا سه دهه از ظهور » جد فان شو های مبتذل « گذشــته 
و بسـیاری خندیـده انـد و حجم آسـیب های اجتماعی نسـبت به دهه 

70 چندین و چند برابر شـده اسـت. 

هزینـه آسـیب هـای اجتماعـی نیـز  بـه نسـبت رشـد تـورم و  نوسـان 
نفـت و ... بـار بیشـتری را بـه سـازمان های تامیـن کننـده بودجه برای 
مبـارزه بـا همین آسـیب هـا تحمیل کـرده و لاجرم، دسـت هـای خالی 

مانـده و فرهنگ پوشـالی! 
اسـماعیل موحـدی و رهـام بحیرایی، دوتـن از کارگردانان بـه نام تئاتر 

اصفهـان مـا را در ایـن گفـت و گو یاری می رسـانند.

را خراب کنند.علی الحســاب به عقیده وی یک دسته 
مخاطــب بیشــتر نداریــم، آنهایی که بــه دیــدن »این« 
می روند، بــه دیــدن » آن« هم مــی آیند. ایــن قضیه به 
صورت مستقیم به ما می گوید: علاوه بر باقی مشکلات، 
گر هم پرورش نداده ایم. اصفهان زمانه ای را به  تماشــا
یاد می آورد که شش نمایش به صورت همزمان اجرا می 
گری« روبه رو بوده  شده و سالن ها با سندرم » بی تماشا
گرها در سالن دیگری  اند. می دانید چرا؟ چون تماشــا
 هســتند.می بینید، هزینــه را جاهــای دیگــر داده ایــم 

و این فاصله ها ایجاد شده، چرا؟ 

     اوضاع وخیم است!
موحدی همان گونه کــه در مصاحبه هــای قبلی خود 
هم اشــاره کــرده، معتقد اســت کــه باید همــه چیزمان 
دســته بنــدی باشــد. مبنــای گفــت و گــوی مــا در این 
مصاحبــه، حتــی از موضــع نفــی آمیــز نیــز نبــوده، زیــرا 
مســئله اصلــی نفــی نیســت. بــل این اســت کــه طیف 
هــای متنــوع گــروه هــای تئاتــری، مــدرن و کلاســیک 
 و جدفان شــو و چــه و چــه، در فضــا و امکاناتــی برابــر 
بــه اجــرای نمایــش خــود بپردازند تــا مخاطــب قدرت 
انتخاب بیشتری داشته باشد.الزاما هم همیشه آدمی 
کارگردانی قوی  به کمدی نیاز ندارد. یــک درام خوب با
می تواند از ده ها طلاق جلوگیــری کند. اما آیا مخاطب 
جدفان شوهای رایج خودش را بر سن می بیند؟ جامعه 
 اش را بــرآن می بیند یــا از نیازهایش بــر صحنه صحبت 
گر خودش، من یا شــما را بر صحنه فان شو  می شــود؟ ا
می بینــد، بایــد بــه فکــر کاری اساســی باشــیم، اوضاع 
وخیــم اســت.موحدی مــی افزایــد: در تهــران ســالن 
اجــرای هــر گــروه و طیفــی مشــخص اســت. آنها کــه به 
 بولینگ عبدو و ایرانشهر می روند، به سنگلج و تئاتر شهر 
نمــی روند، بــه همیــن ســادگی. در اصفهــان امــا تئاتر، 

مخلوط سرو می شود.

     تئاتر دولتی
کارگـــــردان هــای  گفتــــــه وی،  از ســــــوی دیگــــــر بــه 
تحصیلکرده مــان نیــز ســواد نمایشــی شــان را بــه روز 
ک فکری  نمی کنند و به همین خاطر نمی تواننــد خورا
 مناســب را بــه خــورد مخاطــب بدهنــد. برخــی منتظر 
 مــی ماننــد و از سازمـــــان هــا و نهادهــای ذی ربــــــط 
و بــی ربــط ســفارش نمایــش مــی گیرنــد و ایــن چنیــن 
می شــود که به طور صرف به خاطر پــول، خنده یا گریه 

بیشتری از حضار گرفته می شود.

     سیاهی لشکر
این کژروی رفتاری در تئاتر دولتی به واقعیتی پذیرفته 
شــده در دهــه هــای اخیــر تبدیــل شــده بــه شــیوه ای 
گــروه و امکانــات کامــل را برایشــان  کــه برخــی حتــی 
مهیــا می کننــد یــا بــه قولــی ســیاهی لشــکر را از رختکن 
نمایش خانــه درمــی آورنــد و مــی گذارنــد روی ســن. 
بعد هم بیلان هــای کاری پر می شــود، امــا هرچه نگاه 
می کنی تاثیر پیوســت فرهنگی بر محیط را نمی بینی؟ 
نــه مگــر مــی خواهیــم شــهروند شــاد داشــته باشــیم؟ 
 پس چرا صبح هــا چهره های بیشــتر مــردم در اتوبوس 
 گرفته اســت؟ چرا آدم ها وقتی از تماشــای جد فان شو 

بر می گردند، دلشان خوش نیست؟

     آنها نمایش بدهند، ما می نویسیم
گر بناست تا حکمرانی خوب و شهر کم هزینه و پربازده  ا
و شهروند خوب و با نشاط داشــته باشیم، نمی توانیم 
 با فان شــو کمدی هــای مبتــذل زرد قناری یــا قهوه ای 
و اینها به آن دســت یابیم. شــاید وقت آن رسیده است 
تا بــا راه حل هایــی از هنــر و جامعه شناســی بــه درمان 
آســیب هــا بپردازیــم و از جــد فــان شــو کمــدی هــای 
مبتذل یا جنگ شــادی هــا حمایت نکنیم. شــوهایی 
 کــه پیامشــان بــه انــدازه تبلیغــات آموزشــی شــهری 

با کاریکاتورهای طنزآمیز اتوبوسی هم موثر نیست.

     مدیریت شفاف فرهنگی
 به هر سو که نگاه می کنیم ردپای بسیاری از سازمان ها 
و نهادها را می بینیم چون همه ما به اتفاق هم یک شهر 
را اداره می کنیم و باید پاسخگوی تناقض ها با مدیریت 
شــفاف فرهنگی باشــیم، شــاید هــم تنهــا این گونه فکر 
می کنیم. آژیر قرمز تجاوز به حریم و حقوق شهروندی، 
بدون اطلاع خود شــهروندان به صــدا درآمده و ممکن 
است گفتمان » کمدین های لچک به سر غمیش بیا« 
گر گره ای نمی گشاد،  بر گفتمان بیشتر که می کوشــد ا

گره ای نیفزاید، فائق آید.

 چرا باید کمدی فارس را جدی بگیریم؟

تلاش مذبوحانه برای شادی
 پرداختن به مقوله نشاط اجتماعی در ایران 

کامران 
پوده

و اصفهــان، ماننــد قائــل شــــــدن حقــوق 
 شــهروندی بــرای مــردم اصفهــان و ایــران، 
 از جمله حقایــق بوالعجبی اســت که پیش 
از این نیز وجود داشـــــت، اما گویا فشارهای 
درونــی و بیرونــی و دســت هــای ناپیــدا و 
دولت های در سایه و آفتاب و دشمن فرضی و قرضی و.... در 
طول تاریخ، هیــچ گاه فرصت رونمایــی به آن نــداده اند و به 
همین خاطر است که ما تعریفی پارادایمیک برای ساختارمند 

کردن نشاط اجتماعی نداریم.
کنـــــــون جامعــه شناســان،  همچنیــن نمــی دانیــــــم تـــــــا 
سیاســتمداران، مدیران و برنامه ریزان شهری و هنرمندان 
اصفهانــی چگونه بــه مبحــث نشــاط اجتماعــی فکر یــا نگاه 

کرده اند اما آنچه که مسلم و مبرهن اســت این است که گویا 
یا این مبحث به خوبی تشریح نشده یا آنکه بد تدوین شده 
است.البته طرح این موضوع در قالب آسیب شناسی نشاط 
کید رئیس دولت دوازدهم  اجتماعی با تکیه بر تئاتر ناتئاتر و تا
 بــر احتیــاج مــا شــهروندان بوالعجــب بــه نشــاط و امثالهــم، 
 نــه گرفتــن خــرده بــه فعالیــت هــای انجــام شــــــده اســت 
گر شــده   و نــه زیرســوال بــردن برنامــه هــای تدویــن شــده، ا
 بــل بیــش از هــر چیــز نوعــی مطالبــه مطایبــه آمیــز آمیختــه

 با دلسوزی و شاید عصبانیت یا حتی ریشخندی تلخ و خوش 
آیند از سر دغدغه مندی است. 

کنون به خنده های عصبی پای ســن به طور  عصبانیتی که ا
مثال کمدی های سخیف »جد، فان، شو« یا جنگ شادی 
ابوجهــل  مبدل شــده و گویــا مســئولان را هول برداشــته که 

بالاخره مردم شاد شــده اند و این شــادی توانسته دل های 
 آنهــا را ماننــد فیلتــر کــردن تلگــرام و نوســانات ارزی و طولــی 

به هم نزدیک کند. 
حتی در مواردی گزارش شــده که این شادی توانسته مانند 
پیام رســان های داخلــی با ایجــاد اشــتغال و ســرگرمی های 
 تمیز فرهنگــی به اقتصــاد هنر بــه عنــوان نوعی اقتصــاد خرد 
کشــیر، خنده را  کشــیر کمک کند و با عنایت به طبع خا و خا

بر ما روان سازد.
 این موضــوع البتــه هیــچ ارتباطــی به مقــولات روشــنفکری 
گاه  یا دوری از ابتذال برای رســیدن به جامعه ای به نسبت آ
و دارای حق انتخاب برای گذران اوقــات فراغت ندارد، بلکه 
بیش از هــر چیــز، آینــه ای دق زده و تمــام عیــار از تلاش های 
شکست خورده و مذبوحانه ما در ایجاد و مدیریت پروژه های 

فرهنگی اجتماعی اســت که کوشــیده ایم  با جریان ســازی، 
گیــر مملکتــی بگشــاییم که در  گــره ای از کلاف افســردگی فرا
آن هنــر تئاتــر، بــا تمامــی معصومیــت و محدودیت هایــش 
 تــلاش کــرده زندگــی قابــل تحمــل تــری را بــرای مــردم رقــم 

بزند. 
همه این تلاش ها اما مانند فرجام برجام، به نوعی حســرت 
 موثر بدل شــده که ســودش را دیگری خورد و ضررش را ملت 
از درون فیلتــر و از بیرون تحریم. شــاید دیگر وقت آن رســیده 
ک کــردن صــورت مســئله، فرهــاد کوهکنی  کــه بــه جــای پــا
پیــدا شــود تــا گــوش کمــدی فــارس را بپیچانــد و از جامعــه 
نمایش بیــرون بینــدازد، جوری که در حبشــه هم ایــن کار را 
 نکننــد، بالاخره جای فیلســوف مصلح که در جنگ شــادی

 نیست.



امید را در وجود حیوانات 
شهری بیابیم

      یادداشت چهل و چهارم

مهری 
شاه زیدی

اساسا ماندگاری و تلاش برای تغییر 
محیط زندگی خصیصه ای انسانی 
اســــت. انســــان ها در طی دوران 
زندگی، زمان بســـیاری را به تغییر 
محیطشان اختصاص می دهند و 
هر اندازه افراد در ایجاد تغییرات مثبت، موثرتر عمل 
کنند، در عرف جامعه موفق تر قلمداد می شوند. 
گی ای چندان  در مقایسه، حیوانات از چنین ویژ
که محیط  برخوردار نیستند. حیوانات تا زمانی 
نیازهای آنها را برآورده سازد، در محیط می مانند و 
کام بگذارد پاسخ محتمل  زمانی که محیط آنها را نا
حیوانات ترک محیط خواهد بود. با این مقدمه 
می خواهم بگویم گرچه شهر ما شهری آلوده است 
گربه، کلاغ، گنجشک،  ولی اینکه حیواناتی نظیر 
فاخته، خفاش، کبوتر و پرستو در آن حضور دارند 
که شهر ما همچنان شهر خوبی  به این معناست 

است. 
در واقع، حضور حیوانات در شهر اصفهان دریچه ای 
رو به امیدواری است و امیدوارانه تر آنکه گروهی از 
مسئولان شهری در پی آن هستند که حضور این 
حیوانات را در شهر حفظ کنند. در خاطر دارم که 
نوروز سال گذشته شهرداری اصفهان تعدادی لانه 
برای پرندگان بر روی درختان نصب کرد. علاوه بر 
گورت  کبوتر منطقه  ج های  ح احیای بر این، طر
نیز در این راستاست. در این منطقه تعداد زیادی 
ج کبوتر وجود دارد که 12 عدد از آنها به ثبت ملی  بر
رسیده است. هدف این طرح آن است که یک پارک 
کند و محیط  طبیعی و تاریخی در منطقه ایجاد 
کبوترخانه ها  کبوتران در  را برای حضور مجدد 

فراهم کند. 
با این حال، به نظر می رسد که تلاش در جهت حفظ 
حیوانات شهری باید مجدانه تر باشد. شاید در 
چنین شرایطی شهر ما نیاز به دستورالعملی اجرایی 
که  در خصوص حیوانات دارد. دستورالعمــــلی 
تخطی از آن برای افراد هزینه به همراه داشته باشد. 
از سوی دیگر، نیاز است که در خصوص چگونگی 
رفتار با حیوانات در سطح شهر فرهنگ سازی هایی 

صورت گیرد. 
کمیته فرهنگ شهروندی یکی از نهادهایی است 
که می تواند نقش موثری در این زمینه ایفا کند. و 
گر در شهری حیوانات بتوانند با  در نهایت اینکه، ا
کنند، یعنی آن  کنار انسان ها زندگی  آسودگی در 
یافته  از توسعه یافتگی دست  شهر به سطوحی 

است. 
 دانشجوی دکتری جامعه شناسی 

و پژوهشگر جهاد دانشگاهی

خبر                            آخر

بزرگ ترین چالش جامعه 
پزشکی مسائل اخلاقی است

رئیس سازمان نظام پزشکی گفت: همان 
که مسئولان وزارت بهداشت بارها  طور 
کمبود بودجه و تامین  کرده اند، علاوه بر  اعلام 
منابع، بزرگ ترین چالش جامعه پزشکی مسائل 

اخلاقی است.
ج فاضل در گفت و گو با ایرنا افزود: مهم ترین،  ایر
بزرگ ترین و عجیب ترین مسئله جامعه نیز همین 
گر به این شکل پیش برویم، معلوم  موضوع است و ا
جامعه  در  البته  رفت.  خواهیم  کجا  به  نیست 
پزشکی نیز همین گونه است و باید آموزش پزشکی 

تقویت و بر آن تجدیدنظر کلی شود. 
وی اظهار داشت: باید تلاش کنیم که در این زمینه 
بتوانیم مسئله  تا  انجام دهیم  کارهای اساسی 
مهم را که همان اخلاق مداری است، در جامعه 

نهادینه کنیم.
فاضل درباره چالش های بزرگ جامعه پزشکی 
اظهار داشت: جامعه به طور کلی سیر صعودی در 
زمینه اخلاق ندارد. اخلاق حاصل یک مجموعه 
گیرد و به نظر من  که باید صورت  اقداماتی است 
سیستم قضایی مملکت نقش بسیار مهمی دارد، 
چنانچه با خلاف برخورد مناسب شود، بسیاری از 

این مشکلات کاهش می یابد.
وی اضافه کرد: اجرای دقیق و محکم قانون یکی 
که می تواند به اخلاق مداری  از مسائلی است 
کند، ولی پزشــــکی یک حرفـــــه  کمک  در جامعه 
کــــــار  مقــــدس است چون با جان انســـــان ها سر و 
 دارد و پزشکان باید الگوی اخلاقی برای جامعه

 باشند.
کل سازمان نظام پزشکی افزود: جامعه  رئیس 
گام بردارد  پزشکی نباید در مسیر سقوط اخلاقی 
باشد،  ضایعه  این  درمانگر  برعکس  باید  بلکه 
پزشکان باید نقش خودشان را در ارتقای اخلاقی 
کنند تا موازین اخلاقی جامعه ارتقا  جامعه اجرا 
یابد. به همکاران خود توصیه می کنم که موازین 
اخلاق پزشکی را رعایت کنند تا در پزشکی اسیر این 

سقوط اخلاقی نباشیم.
کرد: با اخلاق مداری و توجه  وی ابراز امیدواری 
بیشتر جامعه پزشکی به مسائل اخلاقی بتوانیم 
در جامعه از بروز مشکلات جدی جلوگیری کنیم، 
چون بسیاری از مشکلات که برای جامعه پزشکی 
و حتی مردم در بخش های درمانی ایجاد می شود 

ناشی از بداخلاقی هاست.

با اعلام وضعیت بروز  و درمان سرطان در کشور تشریح شد

ثبت سالیانه ۱۰۰ هزار مورد جدید سرطان در کشور
رئیــس مرکــز تحقیقات ســرطان دانشــگاه علوم 
پزشکی شــهید بهشتی ضمن تشــریح وضعیت 
فعلی سرطان در کشور و ارایه راهکارهایی برای پیشگیری 
از شیوع آن، نســبت به وجود دیدگاه های خاص تجاری 

در حوزه درمان کشور انتقاد کرد. 
کبــری در گفت وگو بــا ایســنا، با  دکتــر محمــد اســماعیل ا
بیان اینکه حداقل۴۰ درصد ســرطان ها قابل پیشگیری 
و۴۰ درصــد قابل درمان هســتند، گفــت: تنهــا 2۰ درصد 
ســرطان ها باقی می ماند که با علم امــروز توانایی کنترل 
آن را نداریم؛ با این حال می توان با برنامه ریزی مناسب، 

کیفیت زندگی این دسته از بیماران را ارتقا داد.
کیــد بر اینکــه تولید و بروز ســرطان بایــد در قالب   وی با تا
گر این زمان  یک فرآیند طولانی مدت دیده شود، افزود: ا
طولانــی را به عنــوان یک شــاخص در نظر بگیریــم و برای 

پیشــگیری از آن برنامه ریــزی کنیــم، 
حداقــل ۴۰ درصــد ســرطان ها قابــل 

پیشگیری  است.
وی بــا بیــان اینکــه نســبت شــیوع 
سرطان در استان های مختلف کشور 
متفاوت اســت، گفــت: در حال حاضر 
از هــر 1۰۰ هزار نفــر، 1۵۰ نفر به ســرطان 
مبتلا می شوند؛ به عبارت دیگر سالانه 

1۰۰ هــزار مــورد جدیــد ســرطان در کشــور ثبــت می شــود 
 کــه ایــن رقــم در مــورد ســرطان های مختلــف، متفــاوت 

است.
این اســتاد دانشــگاه با بیان اینکه این آمار 1۰۰ هزار نفری 
سالانه حدود 3 درصد رشــد می کند، افزود: ایران یکی از 
کشــورهایی است که آمار ســرطان آن رشد نســبتا بالایی 

دارد، ولی عدد مبتلایان به این بیماری 
به نسبت خیلی از کشــورها رقم پایینی 
اســت. به عبارت دیگــر آمار ســرطان در 
کشــور مــا یــک پنجــم کشــورهای غربی 
اســت؛  بــه گونــه ای کــه در کشــورهای 
 اروپایــی از هــر 1۰۰ هــزار نفــر بیــن ۶۰۰ تــا

 ۷۰۰ نفر به سرطان مبتلا می شوند.
وی در توضیح بالا بودن ســرعت رشــد 
ســرطان در ایــران، عنــوان کــرد: هــرم ســنی در کشــور ما 
افزایش یافته است؛  به گونه ای که امید به زندگی از حدود 
۵۶ سال در اوایل انقلاب به لطف الهی به حدود ۷۵ سال 
رســیده اســت؛ این افزایــش یعنی وارد ســن ســرطان نیز 
شده ایم و هرچه این رقم بالاتر برود، آمار ابتلا به سرطان 
نیز افزایش پیدا می کند. همچنین عوامل خطر همچون 

مصرف دخانیــات، آلودگی هــوا، نیتریت موجــود در آب، 
استرس های اجتماعی و...بیشتر شده است.

مشــاور عالــی وزیــر بهداشــت در دولــت دوازدهــم و عضو 
کمیتــه کشــوری کنتــرل ســرطان بــا بیــان اینکــه بــرای 
پیشــگیری از بروز ســرطان بایــد ابتدا علــل و عوامــل بروز 
کیــد کــرد: ایجاد ســرطان  ایــن بیمــاری بررســی شــود، تا
 فرآیندی یک شبه نبوده و غالبا حدود 1۵ تا 2۰ سال زمان 
می برد. برای نمونه اینگونه نیست که فردی در یک زمان 
کوتاه به دلیــل مصرف دخانیات، در معــرض هوای آلوده 
بودن یــا ورزش نکردن، یک شــبه ســرطان بگیــرد، بلکه 
فرآیندهای تولید و ایجاد ســرطان بســیار طولانی است؛ 
 بنابرایــن زمانی کــه درباره پیشــگیری صحبــت می کنیم 
 بــــایـــــــد بــرای مــدت زمـــــــان طولانـــــــی برنامه ریــــــــزی 

کنیم.

07 جامعه

 تهیه بسته های
 »کاهش آسیب طلاق«

رئیس مرکز توسعه پیشــگیری و درمان اعتیاد 
سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه بیشترین 
میزان آسیب حاصل از طلاق، مربوط به دوران بعد از آن 
است، از تهیه »پکیج های ویژه کاهش آسیب طلاق« از 

سوی سازمان بهزیستی در سال جاری خبر داد.
فاطمه عباسی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به خدمات 
سازمان بهزیستی در حوزه مشاوره های ازدواج و طلاق 
و آثــار آنها گفــت: براســاس آخریــن آمار و بــه دنبــال ارائه 
این خدمات در بسیاری از اســتان ها و در شهری مانند 
مشهد، کاهش ۸ تا 1۰ درصدی طلاق اتفاق افتاده است. 
در بسیاری از اســتان های دیگر نیز شاهد کاهش طلاق 
بوده ایم؛ چرا که در این مشاوره ها روی سازش کاری افراد 

کار شده است تا زندگی آنها منجر به طلاق نشود.
وی با اشاره به اینکه فرض اصلی ما در سازمان بهزیستی 
کید بر آموزش های »پیشــگیری اولیه« مانند آموزش  تا
پیش از ازدواج، نحوه صحیح زندگی خانوادگی و آموزش 
مهارت های زندگی است، افزود:  افرادی که می  خواهد 
ازدواج کنند یا در پنج سال نخســت زندگی مشترک قرار 
دارند، این آموزش ها را دریافت می کنند تا از همان ابتدا 

به سمت طلاق گرایش پیدا نکنند.
رئیس مرکز توســعه پیشــگیری و درمان اعتیاد سازمان 
بهزیســتی کشــور با اشــاره به فعالیت بخش مشــاوره در 
زمان مراجعه زوجین به دادگاه و ارائه دادخواست طلاق 
گر این زوجین به هر علتی به سمت طلاق  نیز اظهار کرد: ا
رفتند، در بخش مراجعه به دادگاه نیز سازمان بهزیستی 
بخش مشــاوره های طــلاق را در نظر گرفته اســت. برای 
مثال ممکن است این افراد در اثر دخالت والدین، عدم 
تعامل طرفین و ...دچار اختلاف شده باشند که در این 

حالت هم مشاوران بهزیستی وارد می شوند. 

فضای کلی کشور به سمت 
کاهش مصرف موادمخدر است

سخنگوی ستاد مبارزه با مواد مخدر از کاهش 
تمایل و کاهش نرخ مصرف مواد مخدر »گل« 
کنون خبر داد  در بین دانشجویان از انتهای سال 139۵ تا
و گفت: فضای کلی کشور به سمت کاهش قابل ملاحظه 
گرایش به مصرف مواد مخدر است. به گزارش ایرنا، پرویز 
افشار درخصوص عملکرد این ستاد و دستگاه های عضو 
در ســال گذشــته اظهار داشــت: اقدامات کارشناســی، 
دقیق، مبتنی بر برنامه و ایجاد حساســیت و دغدغه در 
ارکان نظام، دســتگاه هــای اجرایــی و همچنیــن مردم 
شــریف ایران منجر به نتایج درخشــانی در کشــور شده 
است. وی خاطرنشان کرد: در حالی که اعتیاد در سراسر 
دنیا رو به فزونی است، کشــور ما نه تنها با افزایش تعداد 
معتــادان روبــه رو نبوده اســت، بلکــه ضمن مهار رشــد 
اعتیاد، شاهد کاهش 1۵ درصدی تعداد مصرف کنندگان 
مستمر مواد در سال 139۴ نسبت به سال 139۰ بوده ایم.
 معاون کاهش تقاضا و توســعه مشــارکت هــای مردمی 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر اظهار داشــت: مــواد محرک 
جدید صناعــی )NPS( با تنــوع زیــاد و بیــش از ۷۰۰ گونه 
شناخته شــده اســت و با هوشــیاری و دقت مسئولان و 

کنون این مواد وارد کشور نشده است. گاهی مردم، تا آ
افشار گفت: در ماه گذشــته با اقدامات اساسی و علمی 
دســتگاه های عضو ســتاد مبارزه بــا مواد مخدر شــاهد 
افزایــش بی ســابقه قیمــت مــاده محــرک »شیشــه« در 
ک نوســان  کشــور بودیم، به طوری که این ماده خطرنا

توجهــــــــی  قابــل  قیمــت 
داشــت.  وی ادامــه داد: 
مــواد  بــا  موثــر  برخــورد 
محرک و ورودی به کشور، 
ضربه زنــی بــه بنیان هــا و 
کارگاه های تولید »شیشه« 
و همچنین کنترل اساسی 
پیش ســــــازهای تولیــــــــد 
افدریــن  ماننــد  شیشــه 
و پسوافندریــــن از دلایــل 
اصلی افزایش قیمت است. 
سخنگوی ســتاد مبارزه با 
مواد مخدر اظهار داشــت: 
افزایش بی ســابقه قیمت 
»شیشــه« در ســال هــای 
گذشــته بــه علــت کنتــرل 

پیش ســاز این مــاده در کشــور باعث شــد که ایــن ماده 
ک و مخرب که دومین ماده  به عنوان ماده محرک خطرنا
مصرفی در سال 139۰ در بین معتادان بود، افت اساسی 
ک، گل و هروئین مقام  یابد و در حال حاضر نیز بعد از تریا

چهارم را به خود اختصاص دهد.
کی  وی یــادآور شــد: اقدامات برجســته و بزرگــی مانند پا
فضــای اطــراف دانشــگاه هــا، مــکان هــای عمومــی، 
ســینماها، پــارک ها و نیــز برخــورد بــا دانه درشــت های 
مواد مخدر و ضربه زنی به بنیان ها و شــریان های مالی 

قاچاقچیان از افتخارات نظام جمهوری اسلامی است.
افشار افزود: تمام اقدامات مثبت سازنده و ارزنده نظام 
تحت تاثیــر حضــور تعــداد اندکــی از معتــادان متجاهر، 
کثر  متکدیان و افراد بی خانمان قرار گرفته است که حدا
تعداد آنها بین 3۰ تا ۵۰ هزار نفر است و این در حالی است 
که جمهوری اسلامی ایران با دارابودن یکی از بزرگ ترین 
شبکه های درمان اعتیاد در دنیا، سالانه صدها هزار نفر 

را تحت پوشش خدمات درمانی قرار می دهد.
وی تصریــح کرد: بایــد این واقعیــت انکارناپذیــر را قبول 
کنیم که اعتیاد به مواد، ریشه در تاریخ دارد و ریشه کنی 

آن از دستورکار تمام کشورهای دنیا خارج شده است.
کید کرد: باید با همدلی، همراهی و هم افزایی  افشــار تا
تمام نهادهای دولتی مسئول و بخش غیردولتی نسبت 
به مهار و کنترل اعتیاد و کاهش آسیب و درمان و بازتوانی 

و اجتماعی شدن معتادان اقدام کنیم.
سخنگوی ستاد مبارزه با مواد مخدر گفت: اولویت اصلی 
حوزه پیشــگیری اولیه از اعتیــاد، آمــوزش و جلوگیری از 
گرایش جوانان به مصــرف مواد و ایجاد مهــارت و قدرت 
در آنان اســت تا تجربه مصــرف را حتی برای بــار اول هم 

نداشته باشند.

سال چهاردهم، شماره 32۰9
یکشنبه

6 خرداد  ۱397

اخبار                         جامعه درجست وجوی                          امید

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان:
 فقط 3۰ درصد مطالبات جوانان محقق شده است

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس هشدار داد
کاهش سن مصرف سیگار تا ۱۱ سالگی

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و 
جوانان با گذشت یکسال از آغاز فعالیت دولت 
دوازدهم، به عدم تحقق عمده مطالبات جوانان انتقاد 

کرد.
محمد مهدی تندگویان در گفت وگو با ایســنا، با انتقاد 
از اینکه بیشــتر مطالبات جوانان برطرف نشــده است، 
گفت: مطالبــات جوانان همــان چیزهایی هســتند که 
ح شدند؛ به نظر  سال گذشته و  در زمان انتخابات مطر
من با گذشــت یکســال از آغاز فعالیت دولــت، می توان 
گفت عمده مطالبات حوزه جوانان برطرف نشده است. 
کنون شــاهد کار مناسبی هم از ســوی دستگاه ها که  تا
نشان بدهد اقدام عملیاتی در این حوزه صورت گرفته 

است، نبوده ایم.

وی در ادامــه مهم تریــن مطالبات جوانــان را مربوط به 
حوزه اشتغال، انتصاب جوانان در سمت های اجرایی 
کشور، تفکیک معاونت جوانان از وزارت ورزش و احیای 
سازمان ملی جوانان، عدم تخصیص کامل بودجه این 
بخش و... دانســت و گفــت: برای مثال همــان ابتدای 
کار دولــت دوازدهــم در موضــوع انتصابــات جریانی راه 
 افتــاد و آقــای رئیــس جمهور یــک وزیــر جــوان انتخاب

 کرد.
تندگویان افزود: همچنین  به همه نهادها و وزارتخانه ها 
هم ابلاغ شــد که این کار حتما صورت بگیرد و ســهمیه 
گذار شــود، اما  مشــخصی از امور اجرایــی به جوانــان وا
این مطالبات به طور کامل عملیاتی نشــده است و فکر 

کثر 3۰ درصد از آنها محقق شده باشد. می کنم حدا

عضو هیئت رئیســـــه کمیسیــــــون اجتمــــــاعی 
مجلس، از بی توجهی مســـــئولان به کاهــــش 
سن مصرف سیگار تا 11 سالگی که گام اول گرایش به 
استعمال مواد مخدر و تهدیدی برای نسل آینده کشور 

است، انتقاد کرد. 
روح الله بابایی صالح در گفت و گو با خبرگزاری خانه 
ملت، با بیان اینکه سن مصرف سیگار تا 11 سالگی 
کاهش یافته است، در بیــــان علل آن گفت: افزایـــــش 
مصرف سیگار تا مقطع راهنمایی در مدارس و گاه حتی 
تا مقطع ابتدایی نشان دهنده در دسترس بودن این 
مواد و عرضه بدون هیچ مراقبت و ممنوعیت قانونی در 

سطح عمومی است.
نماینده مردم بویین زهرا در مجلس شورای اسلامی، 

ادامه داد: بی تردید مسئولان مربوطه باید نظارت 
کن عرضـــــه محصــــولات  دقیقی داشته باشند تا اما
دخانی فاصله معینی را تا مدارس و سایر بخش هایی 
که کودکان و نوجوانان به آنجا رفت و آمد دارند، داشته 
باشند و این مهم را معیار دریافت مجوز فعالیت برای 

فعالیت آنها قرار دهند.
که  کرد: یکی دیگر از عواملی  روح الله بابایی تصریح 
کاهش سن مصرف سیگار شده، ارزان بودن  باعث 
که  غ از دیدگاه اشتغالزایی  آن است، بنابراین فار
مانعی در مسیر ممانعت از تولید مواد دخانی در کشور 
خ این نوع محصولات به گونه ای باشد  است، نباید نر
کرده و مصرف  که نوجوانان بتوانند به آسانی تهیه 

کنند. 

ارجاع  98 زن آسیب دیده به بهزیستی اصفهان 
معاون امور اجتماعی اداره بهزیستی استان می گوید  زن های آسیب دیده ممکن است از استان های دیگر  آمده باشند و ما نمی توانیم بگوییم همه اصفهانی اند

گروه مجــــــزا هستنــــــد:  گفته ناجی، این زن ها در دو  به 
آسیب دیده ها در یک مرکز و آنهایی که آسیب ندیده اند، در 
خانه »امن و سلامت« نگهداری می شوند. در سال گذشته 
به غیر از مرکز دولتی، یک مرکز خصوصی هم با نام »خانه امن« 
کنون  برای دختران و زنان آسیب دیده تاسیس شد که تا
پنج نفر پذیرش داشته است.  بازپروری آنهایی که آسیب 
دیده اند، یک دوره شش ماهه است، ولی معمولا این دوره 
تمدید هم می شود، چون ممکن است در این مدت زنان 
نتوانند  مستقل شوند و  در جایگاه یک شهروند مستقل 
زندگی کنند، پس باید حمایت شوند. در این بخش، مادر 

باردار هم داشتیم.

 معتادان زن در مرکزی به نام »اجتماع درمان مدار زنان« 
جدای از زنان آسیب دیده نگهداری می شوند، چون نیاز به 
ک شوند. در آخرین آمار  متادون دارند و  باید سم زدایی و پا

تعداد 1۴ زن در این مکان اسکان داشتند.

     دو هزار زوج پشت نوبت فرزندخواندگی مانده اند
ناجی در بخشی دیگر از سخناش می گوید: دو هزار زوج پشت 
نوبت فرزندخواندگی مانده اند، با وجود اینکه سالانه حدود 
گذار می کنیم،  ۵۰ تا ۶۰ نوزاد به طور دائم به خانواده ها وا
کودکانی که واجد شرایط برای فرزندخواندگی هستند بسیار 
کم اند و طبعا ما متقاضیانی داریم که شش تا هفت سال پشت 

نوبت می مانند.«   او در پاسخ به این سوال که کودکان بایـــــد 
دارای چه شرایطی باشند، می گوید: خانواده ها اغلب نوزاد 
را به فرزندخواندگی می پذیرند و این در حالی است که در 
شیرخوارگاه ما تنها 32 نوزاد وجود دارد و همین موضوع باعث 
می شود تا نتوانیم جوابگوی خانواده های متقاضی باشیم. 
البته ما خوشحال هستیم که تعداد کودکان بی سرپرست در 
شیرخوارگاه کم باشد و آرزو داریم که تعداد این کودکان به صفر 
برسد، اما برای متقاضیان فرزند خوانده باید کودکی باشد که 
گذار کنیم و نیست. اولویت ما این است که اصلا کودکی  وا
نباشد که به فرزندخواندگی بدهیم، چون وجود این کودکان 
یعنی اینکه آسیبی در جامعه بوده که این کودکان به بهزیستی 
گر کودکی باشد و  گذار شده اند. اولویت دوم این است که ا وا
شرایط فرزندخواندگی داشته باشد، حتما به خانواده های 

گذار می کنیم. متقاضی وا
به گفته او، در سال 139۶ سازمان بهزیستی برنامه جدیدی 
برای پنج استان اصفهان تدوین شد با نام »مشــــک« که 
گذاری موقت به  ح مراقبت مشارکتی است، مبنی بر وا طر
کنون در استان اصفهان اجرا می شود.  این طرح  متقاضیان و ا
شامل کودکانی می شود که هنوز تکلیفشان مشخص نشده 

و به جای اینکه آنها را در شیرخوارگاه نگهداری کنیم، به 
افرادی که پشت نوبت هستند می سپاریم. افرادی که در 
این طرح وارد می شوند، تقاضای حضانت از کودکان را 
دارند و ممکن است این امین موقت به دائم تبدیل شود. 
کنون،  ۶۵ کودک از همین طریق به  به بیان ناجی، ا
خانواده ها تحویل داده شده اند که از آنها نگهداری 
ح متفــــاوت از امین موقـــــت است و  می کنند.  این طر
کودکان،  فرزند خوانده محسوب می شوند. امین موقت 
گذاری دائم ندارند.  برای کودکانی است که شرایط وا
که در  آنها ممکن است والدین معتاد داشته باشند 
شرایط بحرانی به سر می برند که پس از امین موقت، 
وقتی والدین بهبود پیدا کردند، کودک به خانواده اصلی 

برمی گردد.
معاون امور اجتماعی اداره بهزیستی استان اصفهان با 
ح مشک به صورت موقت است، اظهار  بیان اینکه طر
ح جدیدی است و خانواده های متقاضی  کرد: این طر
هم به این موضوع کمک کرده اند. در این طرح، کودکان 
در آغوش والدین رضاعی قرار می گیرند و بزرگ می شوند. 
جالب است که خانواده های متقاضی نوجـــــوان هم 
که  می پذیرند و برایشان مهم نیست حتما فرزندی 
پذیرش می کنند، کودک باشد. این طرح شامل فرزندانی 
می شود که ما نمی توانیم آنها را به عنوان فرزند خواندگی 
دائمی به کسی تحویل دهیم.به گفته او، در قالب طرح 
 مشک، هفت زوج، متقاضی کودکان معلول شدند و 

یک کودک مبتلا به ایدز  را هم پذیرش کردند.
کنون گذشته تا   ناجی تصریح می کند: از سال های 

 ۶۰ کودک را به طور امین موقت به خانواده ها تحویل 
کنون  هم شش تا هفت کودک داریم که شرایط  دادیم و ا
که  که ما می توانیـــــم به افرادی  امین موقت را دارند 

متقاضی پذیرش آنها باشند، تحویل دهیم.
به گفته معاون امور اجتماعی اداره بهزیستی استان 
که توانایی و شرایط  اصفهان، دختران مجردی هم 
فرزندخواندگی را دارند، برای این موضوع ثبت نام کردند 
و در سال گذشته به یک دختر مجرد فرزند دادیم. ما 
می توانیم به دختران مجرد فقط فرزند دختر بدهیم. 
کودکانی که فرزندخوانده می شوند، ۵۰ درصد دختر 
 و ۵۰ درصد پسر هستند؛ اما متقاضیان بیشتر تمایل 
خ موالید، 1۰۶ پسر در  به گرفتن فرزند دختر دارند. نر
خ برای کودکانی هم که  مقابل 1۰۰ دختر است و این نر

بی سرپرست هستند،  همین گونه است. 
ناجی ادامه می دهد: امسال یک متقاضی جدید دختر 
مجرد برای دریافت فرزند خواندگی داریم که امیدواریم 
فرزندخواندگی دائم شود، اما در مجموع، از ابتدای سال 

دو زن مجرد داشتیم که متقاضی پذیرش فرزند بودند.

»در سـال گذشـته، 98 زن بـه سـازمان بهزیسـتی اسـتان اصفهـان ارجـاع داده شـدند کـه از ایـن تعداد،

زهره 
قندهاری

 38 زنِ آسـیب دیده بـا مشـکلات جنسـی روبـه رو شـده و بقیـه هـم در معرض آسـیب بودند کـه پذیرش 
شـدند. در ابتـدای ورودی، اولیـن گزینـه این اسـت کـه ما آنها را بـه خانواده و بسـتگان تحویل می دهیم 
و بسـتر اشـتغال، ازدواج، حرفـه آمـوزی و تحصیـلات آنها را فراهـم می کنیم. این زن ها ممکن اسـت از 
 اسـتان های دیگـر بـه اصفهـان آمـده باشـند و مـا نمی توانیم بگوییـم همه از اسـتان اصفهان هسـتند. 
در ضمـن دختـران فـراری هم در این دسـته قـرار می گیرند.« اینها سـخنان ناجی، معـاون امور اجتماعی 

بهزیستی اصفهان، است که در گفت و گو با اصفهان زیبا بیان می کند.

باید این واقعیت 
انکارناپذیر را 
قبول کنیم که 

اعتیاد به مواد، 
ریشه در تاریخ 

دارد و ریشه کنی 
آن از دستورکار 
کشورهاخارج 

شده است



تمدید قرارداد کاپیتان
قاسم حدادی فر کاپیتان تیم فوتبال ذوب آهن 
قراردادش را برای یک فصل دیگر با این باشگاه 

تمدید کرد.

تمدید قرارداد معنوی نژاد با ورونا
محمد جواد معنوی نژاد قراردادش با تیم والیبال 
 ورونا ایتالیا را دو ساله و تا سال ۲۰۲۰ تمدید 

کرد. 

تارتار سرمربی پارس باقی ماند
باشگاه پارس جنوبی جم برای ادامه همکاری با 
مهدی تارتار، سرمربی دو فصل اخیرش به توافق 
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 احتمال                    روز

گشت پلاتینی به فوتبال   باز
با تبرئه از اتهامات مالی

میشــل پلاتینــی، رئیس ســابق یوفــا که به 
خاطــر دریافــت دو میلیــون دلار از ســوی 
فیفــا، از ســمت خــود تعلیــق شــده بــود، بــا تاییــد 

مسئولان قضایی سوئیس از اتهام خود تبرئه شد.
به گزارش»ورزش سه«، ستاره سابق فوتبال فرانسه 
متهم بود که در ســال ۲۰1۲ مبلغ دو میلیون فرانک 
ســوئیس از ســپ بلاتــر، رئیس وقــت فیفــا، دریافت 
کــرده، مبلغــی کــه دو طــرف آن را مربــوط بــه زمــان 
حضور پلاتینی در فیفا به عنوان مشاور بلاتر، عنوان 
کردند اما کمیتــه اخلاق فیفا این ادعــا را نپذیرفت و 
در نهایت این مسئله موجب کنار گذاشتن پلاتینی 

از انتخابات ریاست فیفا شد.
کنــون دادســتان ســوئیس بــا ارســال نامــه ای بــه  ا
وینســنت ســولاری، وکیل پلاتینــی، موضــوع تبرئه 

ح کرد.  شدن رئیس سابق یوفا از اتهاماتش را مطر
در ایــن نامــه آمده:»تاییــد می کنیم که دادســتان، 
ج کرده،  موکل شــما را از فهرســت پیگیری خود خار
همچنین تایید می کنیم که موکل شــما دیگر متهم 

نیز شناخته نمی شود.«
 پلاتینی در سال ۲۰15، برای هشــت سال از فعالیت 
فوتبالی محروم شــد. بعــدا این حکم به چهار ســال 
کاهش یافت. ســولاری، وکیل پلاتینی معتقد است 
کــه او بی گناه بــوده اســت. او در مصاحبه بــا لوموند 
گفــت:» مقامات سیاســی، با قطعیــت در این رابطه 
حکم داده اند. پلاتینی بی گناه است. اتهامات علیه 

او بی پایه و اساس است.«
 اســطوره باشــگاه یوونتــوس و تیــم ملــی فرانســه، 
در ابتــدا هشــت ســال محــروم شــده بــود ولــی ایــن 
محرومیــت توســط قاضی هــای دادگاه حقوق بشــر 
اروپا به چهــار ســال کاهش یافــت. هر چنــد که این 
حکــم توســط دادگاه هــا نصــف شــده ولــی پلاتینــی 
کتبــر ۲۰19، قــادر بــه هیچ گونــه فعالیــت فوتبالی  تا ا

نخواهد بود.

لغو دیدار دوستانه تیم ملی 
فوتبال ایران و یونان 

ســرمربی آلمانی تیم یونان خبر داد، دیدار 
دوســتانه تیم ملی فوتبال این کشــور برابر 

ایران لغو شد.
به گزارش ســایت اخبــار فوتبــال آلمان، قــرار بود دو 
تیم ملی یونان و ایران در دیداری دوستانه برابر هم 
به میــدان بروند. ولی میشــائیل اســکیبه ســرمربی 
آلمانی تیــم یونان خبر داد، این دیدار دوســتانه لغو 
شــده اســت. او دلیل لغو این دیدار را که قــرار بود 1۲ 
خــرداد در اردوی ترکیــه تیم ملــی برگزار شــود، بیان 

نکرده است.
در این صــورت تیــم ملــی ایــران بایــد بعــد از بــازی 
دوستانه با ترکیه، به مصاف تیم لیتوانی برود و پس 
از آن ســه بازی خود در مرحله گروهی این رقابت ها 

را انجام دهد.
تیم ملی یونان در انتخابی جام جهانی بعد از بلژیک 
در رده دوم قــرار گرفــت و در پلی آف به تیم کرواســی 

باخت و از رسیدن به جام جهانی بازماند.

لیگ برتر در انتظار قانون 
محرومیت با چهار اخطار!

قانون  آیـنـده  فــصـل  از  دارد  احتــمــال 
محرومــیــت بــازیکــنــان بــا چـهــار اخطــار 

تصویب و اجرایی شود.
که در  از مواردی  گزارش»ورزش سه«، یکی  به 
جلسه هم اندیشی مربیان لیگ برتری با مسئولان 
و مورد بحث  ح شد  فوتبال مطر لیگ  سازمان 
کارت های زرد برای  گرفت،  افزایش تعداد  قرار 

محرومیت بازیکنان بود. 
در حال حاضر طبق قانون هر بازیکن با دریافت 
و  است  غایب  مسابقه  یک  در  زرد  کارت  سه 
 مربیان پیشنهاد دادند این تعداد اخطار افزایش 

یابد.
 این پیشنهاد قرار است در هیئت رئیسه سازمان 
لیگ و فدراسیون فوتبال هم مورد بررسی قرار 
بگیرد تا در صورت نهایی شدن به مرحله اجرا 
 برسد و در لیگ برتر هجدهم مورد استفاده قرار 

بگیرد.
کارت زرد برای  گذشته هم پیشنهاد چهار  سال 
این  ولی  بود  شده  ح  مطر بازیکن  محرومیت 

پیشنهاد در نهایت رد شد.

اخبار                       روز

مقابل خروس ها کم آوردیم
تیم های ملی ایران و فرانسه در نخستین 
۲۰18 به  شب لیگ ملت های والیبال 
مصاف هم رفتند که تیم کشورمان با نتیجه سه بر 

یک مغلوب فرانسه شد.
گــزارش »ورزش سه«، این دیــدار به میزبانی  به 
که  کـیـنـدرآرنـا  شـهــر روئن فــرانـسـه و در سالــن 
بـــرگــزار  دارد،  نــفــری  هـــزار  شـش   ظــرفــیــت 

شد.
تیم ملی والیبال ایران در سال ۲۰18 ششمین 
حضور خود در لیگ جهانی والیبال را که با نام لیگ 
ملت های والیبال برگزار می شود، در حالی تجربه 
کوویچ  می کند که هدایت تیم ایران را ایگور کولا
بر  این رقابت ها  برای دومین سال متوالی در 

عهده دارد. 
کوویچ امـســال عـلاوه بــر بــازیـکــنـان  کـولا ایگــور 
که در تــرکیــب تـیـم خود دارد، از  بــا تــجربــه ای 
کــه تــا بــه حـال در لـیـگ  چـنــد بــازیــکن جــوان 
اسـتـفــاده  انــد،  نــرفـتــه  مــیــدان  بــه   جــهــانـــی 

می کند. 
سعید معروف، فرهاد سال افزون، امیر غفور، صابر 
کاظمی، سید محمد موسوی، سامان فائزی، 
علی شفیعی، میثم صالحی، میلاد عبادی پور، 
مجتبی میزراجانپور، فرهاد قائمی، مرتضی شریفی، 
مهدی مرندی و محمدرضا حضرت پور 14 بازیکنی 
کوویچ برای برگزاری سه  کولا که با نظر  هستند 
 دیدار مقابل فرانسه، ژاپن و استرالیا راهی فرانسه 

شده اند.

دانستنی                       روز

آیا می توان در ماه رمضان 
ورزش کرد؟

گر قــصــد داریــد در مــاه رمــضــان ورزش   ا
کــردن را مــتــوقــف کـنــیــد، بدانید سخت  

در اشـتــبــاه هستید. 
متخصصان معتقدند که ورزش و روزه گرفتن با هم 
منافاتی ندارند، تنها باید نکاتی را در برنامه غذایی 

و ورزش رعایت کنید.
که  گزارش  ایسنا، متخصصان معتقد هستند  به  
گرفتن خطری برای  کردن در زمان روزه  ورزش 
سلامتی ندارد و می توان با روزه گرفتن ورزش کرد و 

به بدن آسیبی نزد.
کــه مغـز،  ورزش در زمــان روزه بــاعــث مــی شــود 
موتورهای عصبی بدن و فیبرهای عضلانی جوان 

بمانند.
یک متخصص در این باره می گوید: وقتی هم زمان 
کردن  با روزه ورزش می کنیم بدن مجبور به آب 

چربی ها می شود.
 چربی سوزی بدن زمانی آغاز می شود که فعالیت 

داشته باشید و غذا نخورید. 
افرادی که همیشه ورزش می کنند باید به ورزش 
کردن در ماه رمضان ادامه  دهند ، زیرا باعث کنترل 

وزن و سالم ماندن می شود.
از  که افراد بعد  متخصصان پیشنهاد می دهند 
کنند. ورزش یک  افطار یا کمی قبل از آن ورزش 
بدن  ماندن  جوان  باعث  افطار  از  قبل  ساعت 

می شود.
که ضربان قلب را  بهتر است ورزش خیلی شدید 
بالای 15۰ در  دقـیــقــه می بـرد، انــجــام ندهید. 
کم یا متوسط انجام   ورزش بهتر است با شدت 

شود.
ورزش هایی همچون پیــاده روی، پــیــاده روی 
سریع، دوچرخه سواری و ورزش های باشگاهی با 

شدت کم مناسب هستند.
در کــنــار این نوع ورزش بهتر است تغذیه مناسبی 
کافی مایعات مصرف  داشتــه باشید و به اندازه 

کنید.
کربوهیدرات را در ماه رمضان فراموش  مصــرف 
نکنیــد که بــاعـث تـولیــد انــرژی می شــود. مصرف 
پروتــئین نیز در زمان افطار به جوان سازی بدن 

کمک می کنند.

مرتضی تبریزی، مهاجم گل زن تیم ذوب آهن 
کــه از نیــم فصــل ســال گذشــته مــورد توجــه 
تیم هایــی مثــل اســتقلال و پرســپولیس قــرار 
گرفته بود، حالا نیز شایعاتی درباره حضورش 

در دو تیم مطرح پایتخت شنیده می شود.
تبریزی یک سال دیگر با ذوب آهن قرارداد دارد 
و بر این اســاس هر تیمی خواهــان به خدمت 
کره  گرفتنش اســت، باید با ذوب آهن وارد مذا
شود. در این خصوص از باشگاه ذوب آهن خبر 
می رســد هیچ باشــگاهی برای جذب تبریزی 
نامه رســمی ارســال نکرده و مشخص نیست 

سرنوشت تبریزی چه خواهد شد.
تبریــزی در پایان لیــگ هفدهم بــا 13 گل زده 
به عنوان بهتریــن گل زن ذوب آهن و دومین 

گل زن لیگ برتر خودش را مطرح کرد.

MORTEZA
TABRIZI

چهره                        روز

فوتبال                    روز

تیم ملی روئینگ مردان عازم چین شد

 تیم ملی روئینگ مردان کشورمان در راستای آماده سازی خود برای بازی های 
آسیایی ۲۰18، عازم اردوی یک ماهه در چین شد. به گزارش مهر ، تیم ملی 
کارتا با  روئینگ مردان در مسیر آماده سازی خود برای بازی های آسیایی جا
ترکیب شش پاروزن به منظور برپایی اردوی یک ماهه پنجم خرداد عازم چین 
شد. این اردو در شهر دندونگ پکن با هدایت لیو چیون سرمربی تیم ملی 

روئینگ برگزار می شود.
عاقل حبیبیان، خشایار عباس آبادی، سیدمسعود محمدی، سید مجتبی 
شجاعی، بهمن نصیری و سیاوش سعیدی پاروزنان و قاسم بختیاریان مدیر 

اجرایی تیم نفرات اعزامی به این اردو هستند.

 غیبت کمانداران ایران در جام جهانی آمریکا

تیم ملی تیروکمان ایران که در مرحله اول مسابقات ۲۰18 جام جهانی حضور 
نداشت، در مرحله سوم این رقابت ها به میزبانی آمریکا نیز شرکت نخواهد کرد.

به گزارش مهر، مرحله سوم مسابقات تیروکمان جام جهانی در سال جاری 
میلادی از ۲9 خرداد به میزبانی آمریکا آغاز می شود اما فدراسیون تیروکمان 
برنامه ای برای حضور در این مرحله از رقابت ها ندارد، این در حالی است که 
کمانداران ایران در مرحله نخست این مسابقات نیز غایب بودند. این مرحله از 
رقابت ها فروردین در شانگهای چین برگزار شد. البته تیم ملی تیروکمان ایران 
در مرحله دوم مسابقات جام جهانی شرکت کرد. این مرحله از رقابت ها که ترکیه 

میزبانی آن را برعهده داشت، با برگزاری دیدارهای نهایی ریکرو به پایان می رسد.

 مشورت در گوشی معروف به کولاکوویچ

کوویچ حتی بعد از مشورت با کاپیتان تیم ملی هم منجر به پیروزی  نقشه های کولا
ایران نشد.

کوویچ که در اولین گام از لیگ ملت های والیبال  به گزارش »ورزش سه«، ایگور کولا
۲۰18 سعی کرد کمتر دست به ریسک بزند و بیشتر به بازیکنان باتجربه خود در زمین 

اعتماد کرد، نتوانست تیمش را برنده از میدان خارج کند.
کوویچ حتی از کاپیتان تیم خود یعنی سعید معروف هم مشورت  با این حال کولا
می گرفت. با این حال صحبت های درگوشی سرمربی و کاپیتان تیم ملی ایران هم 
اثری نداشت و ایران در گام نخست مغلوب مدافع عنوان قهرمانی لیگ ملت های 

والیبال شد.

ونگر: 
کش می تواند شگفتی ساز شود مرا

کنش آذری به تمایل سپاهان برای جذب استنلی  وا
 با هر قیمتی کی روش را نگه نمی داریم

از  تمجید  به  آرسنال  تیم  سابق  سرمربی 
کش پرداخته و معتقد  بازیکنان و تیم ملی مرا
جهانی  جام  شگفتی ساز  می تواند  تیم  این   است 

شود.
که بعد از  کش  گزارش »ورزش سه«، تیم ملی مرا  به 

کند، در  ۲۰ سال توانست به جام جهانی صعود 
گروه B با تیم های ایران، اسپانیا و پرتغال هم 
گروه شده است. بیشتر بازیکنان این تیم در 

فوتبال اروپا حضور دارند و سرمربی سابق 
گردان  شا که  است  معتقد  توپچی ها 

هروه رنار از کیفیت لازم برای غافلگیر 
کردن حریفان برخوردارند. 

آرسن ونگر در خصوص شرایط فنی 

کش در آستانه جام جهانی ۲۰18 می گوید:  تیم ملی مرا
کشی ها در همه خطوط خوب هستند، از آن  »مرا
تیم هایی که می توانند شگفتی بیافرینند، چون هیچ 
چیز برای از دست دادن ندارند و از آنجایی که دارنده 
بخت صعود محسوب نمی شوند، هیچ فشاری روی 

آنها نیست.«
 سرمربی سابق آرسنال تصریح می کند: »تیم 
کش مرحله مقدماتی جام جهانی  ملی مرا
گذاشت و با یک  را بدون مشکل پشت سر 
نام هروه  به  فرانسوی  مربی خوب 
رنار که حالا دیگر تجربه بالایی در 
مدیریت تیم های آفریقایی دارد، 

به موفقیت رسید.«

مدیرعامل باشگاه ذوب آهن گفت: کی روش 
استنلی را به هر قیمتی نگه نمی داریم و او آزاد 
خــواهـــد  مــی  دلــش  کــه  تـــیــمــی  هــر  بــه   اســت 

برود.
مــدیــر عــامــل بــاشگاه ذوب آهن درباره احــتــمال 

در  و حــضــور وی  استـنـلـی  کی روش  جدایــی 
کی روش بازیکن آزاد  گفت:   لیست سپاهان 

نــویـــی  قـلعــه  امـیــر  است.اســتــــراتـــژی 
بـــرای جذب بازیکـــن را نـمی دانـــم، 
گر  ولـــی مـا هــم اعتراضــی نــداریــم. ا

 بتوانیم قــهــرمــان هــایــمــان را حفظ 
می کــنــیـم. 

کــرد:ذوب آهن  نــشــان  خـاطـر  وی 

را  تــوانــمـنـدی اش  تـــمــام  کــه  اسـت  بــاشـگــاهــی 
کم  حا آن  بر  مالی  اصول  ولی  می گــیــرد  کــار  بــه 
را  بازیکن  قیمتی  هر  به  نیـستـیـم  حــاضــر  است. 
 نگه داریم. ما قهرمانانمان را با اعداد نرمال جذب 

می کنیم.
گر   مدیرعامــل باشگاه ذوب آهن یادآور شد: ا
تــلاش هــای بـنـده و محبت سازمان لیگ و 
کـی روش  نـبــود،  رئــیـسـه  هــیئت  اعــضای 
کنون در لیگ ایران بازی  نمی توانست ا
کند و این شرایط را داشته باشد، 
چون طبق قانون بازیکنان سری 
»B« برزیل نمی توانستند در لیگ 

ایران بازی کنند.  

فصل شکار  ژنرال
در  تابستان حیاتی سپاهان، کدام ستاره ها می آیند؟

سپاهان فصل گذشته در شرایطی به رتبه چهاردهم دست 
پیدا کرد که نقاط ضعف زیادی در بازی آنها دیده می شد. اما 
شاید بتوان نبود یک گلر مطمئن، یک مدافع میانی باتجربه، 
یک هافبک هجومی خلاق، تکنیکــی و پابه تــوپ، به علاوه 
یک مهاجم تمــام کننده را ضعف های اساســی ایــن تیم به 
شمار آورد. البته ساسان انصاری در لیگ هفدهم در مجموع 
نمایش های خوبی داشــت و 11 بار گل زنی کــرد ، ولی انفعال 
سایر بازیکنان در گل زنی سبب می شود تا قلعه نویی نیز برنامه 

ویژه ای برای خط هجومی خود داشته باشد.
با توجه به موارد اشــاره شــده می توان تغییرات زیر را اولویت 

امیرقلعه نویی، ژنرال جدید طلایی پوشان دانست.

  خط دروازه 
اولویت طلایی پوشــان به خدمت گرفتن دروازه بانی اســت 

که بتواند خیال قلعه نویی را از بابت خط دروازه راحت کند. 
تمدید قرارداد عالمه، گلر سوری سپاهان یا به خدمت گرفتن 
گلرهایی که شرایط خوبی در فصل گذشته داشته اند، تمهید 
قلعه نویی برای این پســت خواهد بود. البته این نکته را نیز 
باید در نظر داشــت که قلعه نویی در ســال های اخیر نشــان 
داده که زیاد به داشتن گلر خارجی علاقه مند نیست و بیشتر 

از دروازه بان های ایرانی در ترکیب تیم خود بهره برده است.

  خط دفاعی
در این پست به نظر می رسد، قلعه نویی خواهان به خدمت 
گرفتن یک بازیکن قلدر و فیزیکی برای مرکز خط میانی باشد 
و در مورد پست دفاع راست نیز گمانه زنی هایی درباره حضور 
برخی بازیکنان وجود دارد. البته بازیکن جدید در پست دفاع 
راست در هر صورت باید با حسن جعفری که یکی از اصلی ترین 

بازیکنان فصل گذشــته ســپاهان بــوده، رقابت کنــد. عارف 
غلامی، عزت پورقاز، مهدی رحیمی، حسن جعفری، سعید 
آقایی و ســیاوش یزدانی بازیکنان سپاهان در فصل گذشته 
بودند و با توجه به اضافه شدن نفرات جدید هیچ بعید نیست 
گر از عارف  که حداقل یکی از این نفرات از تیم جدا شوند. البته ا
غلامــی و مهدی رحیمــی بگذریم کــه جوانان پــرورش یافته 
باشگاه سپاهان هستند، بیشترین احتمال خروج را می توان 
برای پورقاز متصور بود که اصلا فصل خوبی را با این تیم پشت 
سر نگذاشت، البته قلعه نویی باید در این باره تصمیم بگیرد.

   خط میانی
ســپاهان در خط میانــی بازیکنان بــا تجربه ای نظیر رســول 
نویدکیا، علی کریمی، جلال علی محمدی و حســین پاپی و 
همینطور بازیکنان جوانی نظیر حامد بحیرایی، میلاد سرلک 
گر علی کریمی را نقطه  و محمد قائدرحمتی را در اختیار دارد. ا
اتکای قلعه نویــی در خط میانی بدانیم، بــه احتمال فراوان 
قلعه نویی می توانــد با پتانســیل موجود و حضــور بازیکنان 
ســرعتی و تکنیکی نظیــر مهــرداد محمــدی و رضــا میرزائی، 
بازیکنان میانی خود را انتخاب کند ولی جذب یک هافبک 
خلاق که جلوتر از علی کریمی )در صورت تمدید قرارداد( قرار 

بگیرد و وظیفه ایجاد موقعیت را برعهده داشــته باشــد، 
مهم ترین تغییری اســت که منتظر انتشــار اخبــار داغی 

درباره آن هستیم.

  خط هجومی 
در خط هجومی طلایی پوشان، ساسان انصاری، مهدی 
شریفی و مسعود حسن زاده را در اختیار دارند، بازیکنانی 
که می توانند بدون خریــد دیگری، نظر برخــی از مربیان 
حال حاضر لیگ را با توجه به ویژگی های متفاوتی که در 
نوع بازی خود دارند، جلب کنند، ولی قلعه نویی در این 
زمینه تصمیم خواهد گرفت. حسن زاده پس از مدت ها 
مصدومیت در بازی هــای آخر فصل توانســت پا به توپ 
گرچه عملکرد  شود و مهدی شریفی نیز در نیم فصل دوم ا
خیلــی خوبی نداشــت ولــی هــواداران ســپاهان امیدوار 
به تکرار نمایش های او با پیراهن ســپاهان هســتند. در 
نهایت ساسان انصاری فصل گذشــته 11 بار گل زنی کرد 
و با توجه به قرارداد خود، بخشــی از سپاهانِ قلعه نویی 
خواهد بود. در ایــن میان جذب یک مهاجــم فیزیکی و 
سرزن مورد توجه سرمربی جدید طلایی پوشان خواهد 
بود. آنها فصل گذشته در این پست، مروان حسین را نیز 
در اختیار داشتند که تنها دو بار گل زنی کرد و با پایان فصل 

از این تیم جدا شد.
پس از پایان لیگ و به ویژه بعد از انتخاب امیرقلعه نویی 
گمانــه زنــی هــای زیــادی در مــورد لیســت ســپاهان 
شــده و نــام برخــی نفــرات نیــز در این بیــن مطرح شــده 
اســت. در خــط دروازه اســامی بازیکنانــی نظیر حســین 
حســینی )گلر اســتقلال تهران(، پیام نیازمنــد )گلر فصل 
گذشــته پیکان(، وحید شــیخ ویســی )گلر فصل گذشته 
اســتقلال خوزســتان( و حامــد لــک )گلــر فصل گذشــته 
فولادخوزســتان( شــنیده مــی شــود. در خــط دفــاع نیز 
اسامی بازیکنانی نظیر میلادفخرالدینی و خالد شفیعی 
بیش از ســایر گزینه ها بــوده و از محمــد ایــران پوریان به 
عنوان گزینه جدید طلایی پوشان نام برده می شود. به 
خدمت گرفتن هافبک تهاجمی دیگر برنامه ژنرال جدید 
طلایــی پوشــان اســت و در همیــن خصوص مســئولان 
سپاهان شــرایط محسن مســلمان و ســروش رفیعی دو 
هافبک ارزشــمند فوتبال ایــران را زیــر نظر دارنــد. علاوه 
بر این بــه خدمــت گرفتن یــک بازیکن چند پُســته نظیر 
حمید بوحمدان که در ذوب آهن به شــدت به کار قلعه 
نویی آمد، می تواند گزینه خوبی برای سپاهان و سرمربی 
جدید تیم باشد.در خط هجومی با توجه به فصل قابل 
قبولی که کی روش استنلی با ذوب آهن پشت سر گذاشت 
و بــا توجه بــه ویژگی های ســبک بــازی امیرقلعــه نویی، 
 از ایــن مهاجــم برزیلی بــه عنــوان گزینــه اصلی نــام برده 

می شود.

باشـگاه سـپاهان بـرای تقویـت تیـم فوتبـال خود بایـد تغییراتـی در تیم کنونـی ایجاد کند. بـه گزارش 
»ورزش سـه«، مدیـران باشـگاه سـپاهان برای فراموش کردن سـه فصـل کابـوس وار در اولین اقدام، 
امیـر قلعـه نویـی را بـه تیـم بازگرداندنـد و حالا بایـد به مرحله بعـدی یعنی جـذب بازیکن وارد شـوند، چیزی 
کـه هنـوز در حـد حـرف و اخبـار تاییـد نشـده باقـی مانـده و گزینـه هایـی کـه مطرح می شـوند، هیـچ یک به 

توافق نهایی با طلایی پوشان دست نیافته اند.
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میراث و گردشگری

طالخونچه،شهرقلعهها
سرمایه گذاران گردشگری طالخونچه  بسته های تشویقی می گیرند

متری از سطح دریا قرار دارد و حدود 70 کیلومتری اصفهان، 
در کنار رود شور و بر سر راه مبارکه به شهرضا واقع است.«

      بسته های تشویقی شهرداری برای سرمایه گذاران
شــهردار طالخونچه در گفت و گو با اصفهان زیبا در توصیف 
این شهر می گوید: »شهر طالخونچه که به شهر قلعه ها معروف 
است، در محدوده شهرســتان مبارکه واقع شده و جمعیتی 

بالغ بر 10 هزار نفر دارد.«
سید محمد اطیابی ادامه می دهد: »من نمونه ای مثل شهر 
طالخونچه در استان اصفهان و حتی کشور ندیده ام، اینکه 
این همه قلعه در یک شهر وجود داشته باشد در نوع خودش 
ویــژه اســت. در هر خیابــان یک قلعــه می  بینیــد و تــازه اینها 
قلعه هایی هستند که باقی مانده اند. برخی از قلعه ها هم از 
بین رفته اند. این یک پتانسیل بســیار خوب برای این شهر 
است و می تواند طالخونچه را به یک منطقه نمونه گردشگری 

تبدیل کند و این نه امری محال است.«
بــه گفتــه او بــه قلعه هــای طالخونچــه بی توجهــی شــده اما 
شــهرداری بنا دارد که با همــکاری مــردم و بخش خصوصی 
این قلعه ها تملــک و بازســازی کند. هماهنگی هــای لازم با 
میراث فرهنگی انجام شــده تــا قلعه ها و خانه هــای تاریخی 
این منطقه به زودی روی مرمت و بازســازی به خود ببینند 
و بــا کاربری هــای جدید بــه هتل هــای ســنتی، قهوه خانه و 
اقامتگاه بومگردی تبدیل شوند و صنعت گردشگری را برای 

این شهر رقم بزنند.
  شــهردار طالخونچــه از عزم جــزم شــهرداری برای 
کسب درآمد از گردشگری می گوید و ادامه می دهد: 
گر بتوانیم پتانسیل ها و مزیت های بالقوه شهر را  »ا
به بالفعــل تبدیل کنیــم، درآمد خوبی برای شــهر  
حاصل می شــود و اقتصاد مردم رونق می گیرد.« 
اطیابی با اشاره به موزه جدیدطالخونچه توضیح 
می دهد: »این ســاختمان تقریبا از بیــن رفته و به 
ک تبدیل شده بود اما شهرداری توانست  تلی از خا
طی شش ماه بازســازی را انجام دهد و امروز اینجا 
به موزه طالخونچه تبدیل شده.«  او نوید می دهد 
که به زودی با اخــذ مجوزهــای لازم از اداره میراث 
فرهنگی موزه به صورت دائمی و با استانداردهای 
میراث مــورد بهره برداری قــرار گیرد و این تــازه آغاز 
راه گردشگرانه طالخونچه است. به گفته شهردار، 
کراتی با بخش خصوصی انجام شده و قرار است  مذا

به زودی یکی از خانه های تاریخی شهر به رستوران سنتی و 
قهوه خانه تبدیل شود. پل های تاریخی شهر هم روی مرمت 
را می بینند و شهرداری با مالکان دو قلعه صحبت و توافق کرده 
گذار شوند تا بعد با سرمایه گذاری  که این قلاع به شهرداری وا
بخش خصوصی این بناها در صنعت گردشگری شهر فعال 
شــوند. در طالخونچــه حالا هفــت قلعــه باقی مانــده اند که 
تخریب هــای فراوانــی دیده انــد اما می تــوان امیــدوار بود که 
نجات یابند. شهردار طالخونچه از اداره کل میراث فرهنگی 
استان اصفهان می خواهد که به داد بناهای تاریخی مهجور 
این شهر برسند و از سرمایه گذاران هم دعوت می کند که برای 
بهره برداری از پتانسیل های این منطقه دست به کار شوند. 
او اضافه می کند: »ما بسته های تشویقی برای سرمایه گذاران 
فراهم کرده ایــم و شــهرداری هــم در مرمت و بازســازی بناها 
مشارکت می کند.«  او در پاسخ به اینکه چه موقع می توان امید 
داشــت که در قلعه ها به روی گردشــگران باز شود، می گوید: 
»مشــکل این اســت کــه ایــن قــلاع مالــک خصوصــی دارند. 
شهرداری با مالکان قلعه ابراهیم خان و قلعه یاوری صحبت 
کرده و درصدد هســتیم که بــه زودی این قلعه هــا را تملک و 

برای بازدید گردشگران آماده کنیم.«

     شهر شعر  و ادب
شــاهنامه خوانی، پرده خوانــی، نقالــی و شــعرخوانی از 
پررنگ تریــن بخش هــای برنامــه ای اســت که به مناســبت 
سالروز  بزرگداشت حکیم ابوالقاسم فردوسی برگزار شده است. 
سالن دوطبقه مراسم مملو از شهروندان است و عده ای هم 
در صندلی های بیرون ســالن نشسته اند. شــاهنامه خوانی 
رضا صالحی یکی از بخش های این مراســم اســت. او  درباره 
تجربه اش از سفر به طالخونچه می گوید: »من برای اولین بار 
به این شــهر آمده ام اما جالب است که یک حس نوستالژی 

عجیبی در اینجا دارم.«
این  خواننده فولکلور  بختیاری که به همراه گروهش حضار 
را بــه چند بیــت از شــاهنامه در دســتگاه شوشــتری بــا نوای 
کمانچــه و تــار مهمــان کــرد، از ســنت و اصالــت طالخونچــه 
کید می کنــد که از دیــدن مردمی کــه علاقهمند  می گویــد و تا
هنــر هســتند، لــذت می بــرد.  حســام الدیــن نبــوی نــژاد، 
مدیرمســئول فصلنامــه زنــده رود، یکــی دیگــر از مهمانــان 
مراســم اســت که در ســخنرانی اش دربــاره فردوســی پژوهی 
صحبت می کند و درباره حضورش در طالخونچه به اصفهان 
زیبا می گویــد: »خوشــحالم از اینکه بــه زادگاه اســتادم، دکتر 

محمد جــواد شــریعت، متخصص دســتور زبان و نویســنده 
کتاب تفســیر یازده جلــدی شــاهنامه  آمــده ام.« شــریعت را 
می تــوان یکــی از مهم تریــن چهره هــای معاصــر طالخونچه 
دانســت. پژوهشــگر، مترجــم، نویســنده و محقــق و شــاعر 
و مــدرس کــه  در مقالــه ای از وجــود ســه طالقــان در کتــب 
و اســناد قدیمــی حکایــت می کنــد؛ »طالقــان خراســان«، 
 »طالقان ری« و »طالقان جی« که همان طالخونچه است. 
  حســنا محمدزاده، شــاعر کاشــانی هم که چند شــعر دراین  
مراســم خواند، درباره طالخونچه می گوید: »احساس کردم 
آن سادگی که در دهه 70 در کاشان داشــتیم و الان گم شده 
و همه به دنبالش می گردیم، اینجا در طالخونچه هست. به 
نظرم مردم باید بسیار قدر بدانند شاید 20 سال دیگر آنها هم 

مثل ما دنبال این سادگی بگردند.«

      طالخونچه خواهرخوانده کاشان شود
طالخونچه و کاشــان ارتباطــات دیرینه ای دارند و همیشــه 
باب رفت و آمد میان دو شهر استان باز بوده است به همین 
دلیل تعدادی از مهمانان مراسم افتتاح موزه طالخونچه هم 

کاشانی ها هستند. 
حســین باغ شــیخی، اســتاد دانشــگاه  می گوید: » خشــت و 
کات شهرهای  ک و خاطره. قنات و قنوت و قناعت اشترا خا
کویــر مرکــزی ایــران هســتند، چــه در کاشــان و چه اینجــا در 
طالخونچه. خانه های کاه گلی و گــودال باغچه را می بینیم 
که می توانند با تغییر کاربری هم هویت خودشــان را داشــته 
باشند. هم بخشی از ظرفیت های تاریخ و فرهنگ منطقه را 
تجلی ببخشد.  طالخونچه ظرفیت های مستتر بیشتری در 
لایه های میانی فرهنگ، آداب و رسوم دارد که هر کدامشان 
ظرفیت های بالای گردشگری دارند. حتی می توانیم تناسبی 
بین خانه های تاریخی و ظرفیت های گردشگی کاشان، میبد 
و یزد با طالخونچه تعریف کرد.« این دانش آموخته دکترای 
مدیریت، منطقه را از بعد ظرفیت های صنایع فرهنگی غنی 
می دانــد و ادامــه می دهــد: »ظرفیت هــای رنگ و اســتفاده 
خوب از تناســبات فرهنگی در اینجا موج می زند. کاشــان را 
می توانیم پایتخت فرش کشور بدانیم اما به نظرم چیزی که 
 باعث شده فرش کاشان به این جایگاه برسد، ظرفیت های
نقشــه فرش اســت در حالی که در طالخونچــه ظرفیت رنگ 
و شــیوه هــای رنــگ فــوق العــاده و متفــاوت بــود.« خیلــی از 
شــهرهای ایــران در دوره اخیر به ســمت گردشــگری حرکت 
می کنند و مســئولان این مناطق دوســت دارند که از تجربه 

شهرهای موفقی مانند کاشان در رسیدن به جایگاه مقصد 
محبوب گردشگران اســتفاده کنند  اما برای طی شدن این 
روند مردم و مسئولان چه رویکردی را باید در پیش بگیرند؟ 
باغ شــیخی در پاســخ به این ســوال اصفهــان زیبــا  می گوید: 
»چیزی که مردم و مسئولان در این شهرها باید به آن توجه 
کنند، مشارکت است. این کلمه ساده اما عمیق است. صد 
سال پیش می گفتند چیزی که کمیاب است، گران بهاست. 
آن روز از پول و مسکوکات صحبت می کردند  اما امروز چیزی 
 )attention ( که برای همه ما مهم است، گزینه ای به نام توجه
اســت. طالخونچه باید بتواند توجه هــا را جلب کنند، توجه 
مســافر، گردشــگر، شــورای شــهر، شــهردار یا خانــه داری که 
در میــراث طالخونچه زندگی می کنــد.« او همچنیــن بر لزوم 
کیدمی کنــد  و ادامه  طراحی برند شــهری برای طالخونچه تا
می دهد: »می توان مبتنی بر پژوهش ها و شاخص های علمی 
گردشگری یک برند خوب  را در یکی از ابعاد تاریخی، فرهنگی، 
طبیعی یا انسان ســاخت داشته باشــد. به نظر می رسد یک 
برند تاریخی، فرهنگی بیشتر با داشته های تاریخی این شهر 
مطابقــت دارد. حتــی می تــوان بــر روی گردشــگری معنوی 
طالخونچــه تمرکز کرد. بیشــترین گردشــگران از کشــورهای 
حوزه اسکاندیناوی هستند. مولفه هایی که آنها به دنبالش 
هستند همان چیزهایی است که در طالخونچه نهفته اند.« 
او بــا اشــاره بــه ارتبــاط گســترده تاریخــی بیــن طالخونچــه و 
کاشان پیشنهاد می کند که فرصت خواهرخواندگی دو شهر 
فراهم شود و طالخونچه بیشتر از تجارب کاشان در مرمت و 

بهره برداری از میراثش استفاده کند. 

      شهر صاحب ابن عباد
از محلــه طوقچی اصفهــان تا طالخوچــه، چیزی 
حدود یک ساعت و نیم راه اســت؛ مدفن و زادگاه 
وزیر دانشــمند و صاحب اندیشــه آل بویه کــه او را 
موســس اولیــن کتابخانه عمومــی جهان اســلام 
و مروج مهــم مذهب تشــیع می دانند .  کســی که 
کم خراسان، نوح بن  جوابش به پیشنهاد وزارت حا
منصور سامانی، تاریخی است: »فقط برای حمل 
کتابهایم چهارصد بار شتر احتیاج است«. حالا 
مدفن صاحب ابن عباد در اصفهان میزبان مردمی 
است که زیر گنبد شــش متری آرامگاهش نمازها 
خوانده انــد. از اینجا که  به ســمت جنوب اســتان 
بروید،  10 کیلومتر بعد از مبارکه به شهری می رسید 

 یک عصر بهاری عازم طالخونچه می شویم تا ببینیمش، 
پای صحبت مردمانش بنشینیم و معماری و فرهنگش 
را درک کنیم. یک ساعتی در راهیم و اولین مواجهه مان 
با تابلــوی ورودی اســت: »به شــهر تاریخــی طالخونچه 
خوش آمدید«. بنرهــای کنار گــذر، اما آغــازی بر معرفی 
سابقه تاریخی و فرهنگی شهر هستند که با نام »صاحب 
ابن عبــاد« آغــاز می شــوند و بــا معرفی شــهدای منطقه 
ادامه دارند تا می رسیم به بولوار امام خمینی، جایی که 
خ می نماید، »قلعه یاور«. طالخونچه  اولین قلعه شهر ر
بــه قلعه هایش معروف اســت اما هنــوز هیچ یــک از این 
قلعه ها به ثبت ملی نرسیده اند. تنها شش شماره ثبت 
ملی برای طالخونچه وجود دارد که به مساجد و پل ها و 
خانه هایش رسیده. »مسجد حضرت قائم )ع(« با شماره 
17808 به ثبــت ملی رســیده اســت. پــس از آن بناهای 
دیگری از جمله »مسجد امام رضا)ع(« با شماره 19218، 
»پل های تاریخی« شهر با شماره 29558، خانه و قلعه 
کاظمی بــا شــماره 3039، »خانه کاظم فرزنــدی و خانه 
رحیمیان« باشماره 26585 همه از شهر طالخونچه در 
فهرست میراث ملی ایران به ثبت رسیده اند. مخصوصا 
»مسجد امام علی )ع(«که به مسجد چهاربرجی معروف 
است با مساجدی که معمولا دیده اید، متفاوت است.

این بنا هم شماره ثبت 29429 را گرفته است. 
بهانه دیدار ما از طالخونچه افتتاح موزه این شهر  است. 
موزه ای که با مشارکت مردم و توسط شهرداری راه اندازی 
شده آن هم در بنایی که سابقا مخروبه بوده اما بازسازی، 

مرمت و مهیای تنها موزه این شهر شده است. 
طالخونچــه می تواند مقصــد محبوبی برای معمــاران و 
دانشجویان معماری باشد. خیلی ها به »بافت گردی« 
علاقه دارنــد و مقاصدی را انتخاب می کننــد که بتوانند 
در کوچه پس کوچه های خشــت و گلــی اش قدم بزنند، 
بناهای تاریخی را ببینند و اســکیس و کروکــی بزنند. اما 
تفاوت بافت گــردی در طالخونچه با خیلی از شــهرهای 
تاریخــی مشــابه ایــن اســت کــه اینجــا بخــش مهمــی از 
بافت گردی مــان صــرف قلعه گــردی می شــود و البته در 
کنارش خانه های تاریخی، برج های کبوتر  و مساجد را هم 
می بینیم.  شهرداری و اعضای شورای شهر طالخونچه 
عزمشــان را جزم کرده اند که این شــهر به مــکان بهتری 
برای شهروندان و البته یک مقصد گردشگری خوب برای 
مسافران تبدیل شود. ســید محمد اطیابی )شهردار( و 
حجت الله کریمیان )رئیس شورای شهر(، عباس کاظم 
فرزنــدی )نایب رئیــس(، فرهاد فــرزاد )نماینده شــورای 
اسلامی شهر طالخونچه در شــورای اسلامی شهرستان 
مبارکــه( وشــکرالله کارگــران و مســعود بربریــان )اعضای 
شــورای شــهر( همــه در ایــن زمینــه فعالیــت کرده اند تا 
طالخونچــه در یک گام اساســی بــه اهدافــش نزدیک تر 
شــود. حــالا فــاز اول مــوزه مردم شناســی کنــار مجتمع 
فرهنگی شهید آوینی این شهر افتتاح و نمایشگاه آداب و 
سنن طایفه یلمه و بربریان ایلات قشقایی هم به همت 
جوانان در کنــار مــوزه در ســیاه چادرهای قشــقایی برپا 
شــده اند و فضایی را به نمایشــگاه نقاشــی های وجیهه 
فرزندی، نقاش جوان طالخونچه، اختصاص داده اند، 
بخشی مختص معرفی فرش یلمه اســت و مردم محلی 
حضور پررنگی در مراسم افتتاح موزه شان دارند، موزه ای 
در اتاق های یک خانه کاهگلی بازسازی شده با حوض 

بزرگی در میانش و گلهای شمعدان.

      میراث مردم در موزه طالخونچه
احمدرضا یلمه ها، استاد دانشگاه و رئیس دانشگاه آزاد 
دهاقان یکی از سخنرانان مراســم افتتاح موزه است. او 
که کتاب »دانشنامه رجال و مشاهیر طالخونچه« را برای 
زادگاهــش نوشــته، در جشــن رونمایی کتاب خواســتار 
تاســیس یک مــوزه مردم شناســی در طالخونچه شــده 
بود. کمتر از دو سال پس از آن تاریخ، خواسته او محقق 
شــد، یک خیابان نیز به نام این چهره فرهنگی شهر که 
عنوان جوان ترین استادتمام ادبیات کشــور را هم از آن 
خود کرده، نام گذاری شــد و حالا احمدرضــا یلمه ها در 
مراسم افتتاح موزه و بزرگداشت فردوسی اظهار امیدواری 
می کند که این موزه، دائمی شود و مردم با اهدای اسناد 
تاریخی و نسخ خطی که در خانه ها دارند، به غنای بیشتر 

موزه کمک کنند. 
کید کرده که  یلمه ها در بخشــی از کتابش، تا
گر استدلال های محققان برجسته معاصر  ا
چون دکتــر محمــد معیــن، احمــد بهمنیار، 
محمد علــی ناصــح، دکتــر ابراهیم باســتانی 
پاریزی و محمــد جواد شــریعت را از یک ســو 
و نشــانه های برجــای مانــده بــر مــزارات را از 
ســوی دیگر، بپذیریم می توان نتیجه گرفت 
کــه نــام »طالقــان جــی« در متــون تاریخــی، 
منطبــق بــر طالخونچــه کنونــی اســت و بــه 
همین دلیل قدمت این شهر از یک هزاره فراتر 
می رود. یلمه ها همچنین از کتاب »فرهنگ 
جغرافیای سخن« به سرپرستی حسن  انوری 
نقل کرده: »طالخونچه شهری در شهرستان 
مبارکه، در اســتان اصفهــان، در ارتفــاع 1700 

»شـهر صاحـب ابن عبـاد«، »طالقـان جی« یـا »طالخونچه« 

 نفیسه 
حاجاتی

خشـتش  بـه  خشـت  تاریـخ.  از  بسـتری  بـر  اسـت  شـهری 
داسـتان ها و حکایت هـا دارد و مردمانـش عاشـق نقـل کـردن 
ایـن حکایت هـا هسـتند، ماجراهایـی کـه پـای تـرکان خاتون، 
ملکشـاه سـلجوقی، مغول هـا، افغان ها و هـزار و یک چهره 
و قـوم تاریخـی را بـه این خطه می کشـاند و می شـود موطن 

دانشـمند صاحـب نامـی به نام صاحـب ابن عبـاد متولد هزاره پیشـین. حالا 
شـهردار جدید و اعضای پنجمین دوره شـورای شـهر طالخونچه با مشـارکت 
مـردم عزمشـان را جـزم کرده اند که شـهر قلعه هـا و قنات هـا را به یک محل 
زندگی مناسـب و مطلوب برای شـهروندانش و یک مقصد گردشگری محبوب 
بـرای مسـافران جنـوب اصفهـان تبدیـل کننـد. فـاز اول مـوزه مردم شناسـی 
شـهر طـی مراسـمی با حضـور مهمانانـی از شـهرهای مختلف، افتتاح شـد و 

شـهردار از همـه سـرمایه گذاران حوزه گردشـگری دعوت کرد که از بسـته های 
تشـویقی شـهرداری اسـتفاده و در احیای ابنیـه تاریخی طالخونچه مشـارکت 
کنند. در اقدامی دیگر کمیته نام گذاری تشـکیل و شـورای این شـهر مصوب 
کـرده کـه از ایـن پس نام رسـمی طالخونچه به نـام قدیمـش »طالقان جی« 
تغییـر یابـد. این تصمیم که تاییـد محلی را گرفته، به محـض اخذ مجوزهای 

استانی و ملی، عملی خواهد شد. 

که می گویند موطن صاحب است. محمد جواد شریعت 
در مقالــه ای توضیــح می دهــد: »آنـــچه باعث انتســاب 
صاحب  بن  عباد  به این محل شده است یکی اظـهارنظر  
ثـــعالبی  )429 هـــجری قمــری( در کتــاب »یتمة الدهر« 
اســت که ضمن شــرح زندگــی کافــی الکفاة ابوالقاســم ، 
اســماعیل  بن ابی الحـــسن عـــباد بـــن  عباس  بــن عباد  
معروف  به  صاحب وزیــر و کاتب رکن الدوله امیر  شــیعی  
مذهــب آل بویه، مـــی نویسد:  "طـــالقان" کــه صاحب را 
بدان نســبت داده اند از  قرای  اصفهان اســت. دیگر نظر 
شهر آشوب  در  "مـــعالم  العلما" است که به همین  معنی  

اشاره دارد.«

      شهر قلعه ها، قنوات  و آسیابها
یکی از شــهروندان میراث دوســت طالخونچه که هم از 
کنندگان موزه اســت و هــم راهنمایی گردشــگران  اهدا
را در روز افتتاحیــه بــه عهــده دارد، بــه روایت هایــی کــه 
مردم محلــی درباره تاریخ شــکل گیری شــهر می گویند، 
اشــاره می کند؛ ســه روایت شــفاهی که بیشــتر در میان 
محلی ها رواج دارد اما اسناد تاریخی ای برای اثباتشان 

در دست نیست.
او بــه اعتقــاد مــردم محلــی در زمینه تاریخ شــهر اشــاره 
می کنــد و ادامــه می دهــد: »می گویند شــهر طالخونچه 
زمانــی، "تــالار جــی" بــوده. در زمــان اشــکانیان نقــش 
ســفره ای در ســقف تالاری در این شــهر نقاشــی شــده و 
دو ســه روایت هســت که ســربازان جی را اینجــا آموزش 
می دادنــد و بعــد بــه اصفهــان مــی فرســتادند. برخــی 
می گویند یکــی از جنگ هــای اردشــیر ساســانی در این 
منطقه بوده و آن تالار به همین علت خراب شده است. 
حتی هنوز هم کوههای اطراف طالخونچه به نام "اردشیر 
بزرگ" و "اردشــیر کوچک" یا  "لیزان اردشیر" و "گربه روی 

اردشیر" معروفند.«
به گفته مــژگان ســیدنا روایــت عامیانه دیگر این اســت 
کــه در زمــان ملکشــاه ســلجوقی، وقتی شــاه بــه همراه 
همســرش ترکان خاتون، به طرف شــیراز می رفتند، در 
این منطقه که چشمه های آب و قنات های زیاد داشته 
تاملی می کنند. بــه آنها گفته می شــود در اینجــا تالاری 
بوده که از بین رفته و آنها دستور می دهند که تالار دوباره 
ساخته شــود. وزیر، خواجه نظام الملک، هم این کار را 
می کند و وقتی ملکشاه و همسرش ازشیراز بازمی گردند 
به تالار می آیند. در تالار خونچه چوبی حاوی خربزه های 
معروف طالخونچه بوده و شاه که در صدد نامگذای تالار 
برآمده، نام اینجا را تالار خونچه یا "تالخونچه" می گذارد. 
نقل است که تالار اولیه بر سقفش نقاشی زیبایی داشته 
در حالــی که تــالار دوم از خشــت و گل بــوده. البتــه که از 
هیچ کدام دیگر اثری نیست. فقط کوچه ای به نام تالار 
در شهر وجود دارد و البته مردم محلی داستانش را برای 
گردشگران و نوادگانشان نقل می کنند.سیدنا یک سکه 
به موزه اهدا کرده و از چادرهای کربــاس با قدمت 100 تا 
150 سال، اسناد و خط های سیاقی و پهلوی و فرش های 
یلمه  به منزله اشیای  قابل توجه دیگر موزه یاد می کند.  

سیدنا توضیح میدهد که آب این شهر تا سه دهه پیش 
همه از قنات ها تامین می شده اما کم کم قنات ها خشک 
شــده اند. برج های کبوتر کــه محلی ها معتقدنــد برای 
نگهبانی هم بوده اند، حالا مرمت شده اند و نزدیک یکی 
از این برج ها کتیبه ای هســت که مــردم آن  رااثر برجای 

مانده از مسجد خیبر   می دانند.
روایت تاریخی دیگری که بین مردم رایج است اما سندی 
گر  برایش وجود ندارد، به زمان جنگ مغول برمی گردد. ا
گذارتان به »قلعه بالا« بیفتد، مردم طالخونچه برایتان 
می گویند که در برابر جنگ مغول 11 روز جنگیدند و چون 
کوخان شکســت خوردند.  قلعــه نداشــتند در برابــر هلا
بعد از این اتفاق قلعه های زیادی ساختند که در زمان 
جنگ افغان ها توانستند پنج ماه بجنگند. سه خانواده 
بیشــتر در طالخونچــه نمانــد آنهــا کــه در قنــات اربابــی 
پنهان شــده بودند زنده ماندنــد و بعد افــراد دیگری که 
در قنات های مجاور پناه گرفته بودند، به شــهر آمدند و 
دوباره طالخونچه شکل گرفت. هر قلعه، قناتی داشته 
و البته پارچه های کرباس منطقه هم مشهور و ارزشمند 
بوده اند.  حالا اما »فرش یلمه طالخونچه« معروف است. 
مژگان سیدنا تعریف می کند: »جنگ مغول در 
قلعه چاجار اتفاق افتاده ولی جنگ افغان از 
همین قلعه  شــروع شــده و پایانش قلعه بالا 
 بوده، چنان خون از اطراف این قلعه ســرازیر 
می شود که طالخونچه را تا سالها بعد با نام 
تــل خونیــن مــی شــناختند.« طالخونچه با 
همه روایت های مستند و غیرمستند تاریخی  
و میراث ارزشمندش حرف های زیادی برای 
گفتن دارد حتی می تواند به مثابه یک مقصد 
گردی هم شناخته شــود. چنانکه غرفه  غذا
این شهر در نمایشگاه »سفره ایرانی، فرهنگ 
گردشــگری« عنوان بهتریــن میزبانــی را بین 
رقبایی از شش اســتان از آن خود کرد و طعم 
آش ارزن، کشــک و لبــو، گندیه و نان ســنتی 

طالخونچه در یاد گردشگران ماند. 

بخش مهمی از 
بافت گردی 

در طالخونچه  
به نسبت 

بسیاری از 
شهرهای 

تاریخی مشابه 
به قلعه گردی 
صرف می شود

ما در طالخونچه 
بسته های 

تشویقی برای 
سرمایه گذاران 
فراهم کرده ایم 
و شهرداری هم 

در بازسازی 
بناها مشارکت 

می کند

گردشگرانه در طالقان جی
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سبک زندگی10 سال چهاردهم، شماره  3209 
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6 خرداد 1397 

آش هایی با طعم عدس و گندم
یکــی از مفیدتریــن غذاهــای مــا ایرانی هــا، آش 
اســت که خوشــبختانه انواع و اقســام آن وجود 
دارد و به راحتی می توان آن را تهیه کرد به خصوص حالا 
 که ماه رمضان اســت، به عنوان افطاری غذایی مناســب 

و بسیار مفید محسوب می شود.
به خاطر همین بد ندیدیم بــه دو نمونه از آش ها با طعم 
به نسبت متفاوت که با نظر دکتر رسول حیدری،  مشاور 

و محقق تغذیه سالم است، اشاره کنیم:

آش عدس   

 مواد لازم )برای چهار نفر(:
عدس: 2,1 و یک پیمانه

لپه: یک پیمانه
برنج سبوس دار نیم کوب: 2,1 پیمانه

سبزی آش خرد شده: شش پیمانه
پیاز خرد شده: یک عدد متوسط

نمک: به اندازه کافی
زردچوبه: به میزان لازم

 فلفل: به اندازه کافی
 زنجبیل و ادویه کاری: به میزان لازم

 پودر زیره: به اندازه کافی
 روغــن حیوانــی )گاوی(، روغــن کنجــد یــا روغــن زیتــون:  

به میزان لازم

   روش تهیه:
حبوبــات را از قبــل خیس مــی کنیم. لپــه را بــا آب و کمی 
زردچوبه به طور کامل می پزیم. عدس، برنج و ســبزی را 
به همراه نمک، فلفل، زنجبیــل و کمی زردچوبه و ادویه 

کاری می پزیم، سپس آنها را به لپه اضافه می کنیم. 

پیاز را با روغن و مقــداری زردچوبه کمی تفت می دهیم. 
 پــس از چنــد دقیقه پــودر زیــره را بــه آن اضافه مــی کنیم 
و کمی تفت می دهیــم. در آخر پیاز را بــه کل مواد اضافه 
 کــرده و اجــازه مــی دهیــم غــذا بــا حــرارت ملایــم پختــه 

تا آماده شود.

آش گندم و عدس   

 مواد لازم )برای چهار نفر(:
بلغور گندم: یک پیمانه

عدس: یک پیمانه
ماش: یک پیمانه

برنج سبوس دار نیم کوب: 2,1 پیمانه
سبزی آش خرد شده: شش پیمانه

پیاز خرد شده: دو عدد متوسط

نمک: به اندازه کافی
 زردچوبه: به میزان لازم

 فلفل: به اندازه کافی
 زنجبیل و ادویه کاری: به میزان لازم

 روغــن حیوانــی )گاوی(، روغــن کنجــد یــا روغــن زیتــون: 
به میزان لازم

 روش تهیه:
حبوبات را از قبل خیس می کنیم. عدس، ماش و سبزی 
را به همراه آب و کمــی زردچوبه می پزیم. برنــج و بلغور را 
 به همــراه آب و کمی نمــک، زردچوبــه، فلفــل و زنجبیل 

می پزیم و به مواد قبلی اضافه می کنیم. 
 پیــاز را با روغــن و زردچوبــه و ادویه کمی تفــت می دهیم 
 و به مــواد قبلــی اضافه مــی کنیم و اجــازه مــی دهیم غذا 

با حرارت ملایم پخته تا آماده شود.

 مسابقه
 دانستنی های انتظامی

بــرای شــرکت در ایــن مســابقه جــذاب کــه 
هرهفتــه یکشــنبه ها برگــزار می  شــود، شــما 
می توانید با توجه به متن  زیر، به سوال چهار گزینه ای 
مربوطه پاســخ دهید تا به قیــد قرعه هدایایــی ارزنده 
تقدیم شــود. برای شــرکت در این مســابقه می  توانید 
 پاســخ خود را به شــماره 09139026414  همــراه با نام 
دانســتنی  های  ذکر»مســابقه  و  نام خانوادگــی  و 
انتظامــی« پیامــک کنیــد. در ضمــن آخریــن مهلــت 

شرکت در مسابقه 10 خرداد است.

   درآمدی بر  مفاسد اجتماعی       
مفاسد اجتماعی در مجموعه آسیب های اجتماعی، 
عنوانی بسیار تامل برانگیز و در عین حال مخاطره آمیز 
است و لزوم پرداختن به این پدیده از تاثیر آن بر حیات 
و زیســت اجتماعــی جوامع انســانی نشــات می گیرد. 
زیرا زیست اجتماعی و تداوم و تکامل آن تنها در سایه 

زدودن مفاسد ، محقق و میسر می شود.
بنابرایــن آلــوده بــودن یــک جامعــه بــه آلاینده هــای 
غیر اخلاقــی ، زمینه هــای ویرانــی و تباهــی حیــات 
اجتماعی را فراهم می سازد و غفلت از مفاسد اجتماعی 
موجبــات تســریع در فروپاشــی اجتماعــی را فراهــم 
گر در پیکره درهم تنیده مسائل  می کند. از سوی دیگر ا
اجتماعی ، سیاســی، اقتصادی و فرهنگی به مفاســد 
به دیده اغماض نگریسته شــود ، سایر برنامه ریزی ها 
در دیگر حوزه ها، سترون و غیر کاربردی باقی می ماند 
و توسعه ملی ، بسیار شکننده و آسیب پذیر می شود. 
در یک نگاه می توان گفت مفاسد، بانی اصلی جرائم 
و انحرافات اجتماعی است و در واقع مفسده می تواند 
مصدر دیگر مفاسد باشــد و یک فساد اجتماعی سایر 
مفاسد و جرائم را نیز در پی داشته باشد و در غایت سیر 
منحوس خود بــه ایجاد خرده فرهنگ هــای معارض 
ختم شود و در یک رابطه چرخه ای، فرهنگ معارض 
نیز خــود می توانــد موجد مفاســد شــود. در مجموع، 
مفاسد اجتماعی علاوه بر ریشه تاریخی خود، بسترساز 

خرده فرهنگ های معارض است.
خرده فرهنگ، جزیی از فرهنگ بزرگ تر جامعه است 
ولی درعین حــال خود دارای باورهــا و مفاهیم خاص 
است و به عنوان زیر مجموعه ای از الگوهای فرهنگی 
که توســط بخش هایی از جامعــه انتقال یافته اســت 
مطرح می شــود و خــرده فرهنگــی که از بطن مفاســد 
اجتماعــی به وجــود می آید، خــرده فرهنــگ معارض 
نامیده می شود . همچنین مفاسد و منکرات، نمایانگر 
 رفتارهــا و نگرش هــای انحرافــی نســبت بــه معیارهــا 
و ارزش های مسلط اخلاقی در جامعه است، بنابراین 
لزوم بازشناســی و ارائــه تعار یف دقیق تــر از معیارهای 
اخلاقی، شــرعی و انســانی احساس می شــود و انجام 
این امر مســتلزم شــناخت علمی تر مصادیق مفاســد 
اجتماعی اســت کــه عبارت انــد از : روابــط نامتعارف، 
انحرافات جنسی، فحشاء، زنا، لواط، روابط نامشروع، 
خریدو فروش مشروبات الکلی، قمار، بد پوششی و... .
مفاســد اجتماعی به دلیــل چند ویژگی ذاتی نســبت 
به ســایر آســیب ها از حساســیتی بالا برخوردار اســت 

که عبارت اند از :
    زمینه ساز و بسترساز سایر جرائم و آسیب هاست. 

    می تواند منجــر به پدیــداری خــرده فرهنگ های 
معارض شود. 

    دامنه تخریب آن تــا اصول اولیه خانواده نیز پیش 
می رود. 

براســاس همیــن ویژگی هــای حیاتــی و تعیین کننده 
اســت کــه بخــش چشــم گیری از ســرمایه گذاری های 
صورت گرفتــه در جنگ نــرم در جهــت تخریب اصول 
کم سازی مفاســد اخلاقی سازماندهی  اخلاقی و مترا
شــده اســت . تهیــه برنامه هــای ماهــواره ای، ترویــج 
فیلم هــای ضــد اخلاقــی در قالــب دوربیــن مخفــی ، 
فیلم های از پیش برنامه ریزی شد ه مستهجن و ترویج 
فرهنگ بی بند و باری و بد پوششی از جمله اقداماتی 
است که در کانون توجه نظریه پردازان جنگ نرم قرار 
گر گفته شود که  گرفته است و اغراق آمیز نخواهد بود ا
بخش عمده ای از جنگ نرم ، در راستای تخریب اصول 
ح ریزی شــده اســت. امــروزه پرونده های  اخلاقی طر
تکان دهنده ای در پلیس کشور وجود دارد که حکایت 
گین دارد که بســیاری از مجرمین  از این واقعیت زهرآ
 اخلاقــی ، تحــت تاثیــر عناصــر فرهنگــی منتقل شــده 
از ســوی برنامه هــا و ســریال های ماهــواره  ای و برخی 
 شــبکه ها و کانال هــای اجتماعــی ضداخلاقــی  اقدام 
بــه تجــاوز یــا اخاذی هــای جنســی و مزاحمت هــای 

ناموسی و... قرار گرفته اند .)ادامه دارد...(

   سوال مسابقه  
علت حساسیت مفاسد اجتماعی چیست؟

1.جوان پسند بودن آن 
 2.  زمینه ساز و بسترساز سایر جرائم و آسیب ها 

3. تاثیر بر مبانی خانواده ها 
4.گزینه 2و3

   نام برنده مسابقه 
منصوره حسینی 

برگزیده عزیز شما می توانید برای  دریافت جایزه خود 
ضمن تماس با شــماره 2183002 و به همراه داشــتن 
کارت شناســایی، بــه معاونــت اجتماعــی فرماندهی 
انتظامــی اســتان واقــع در میــدان امــام ) ره ( مراجعه 

کنید. 
)نهایت فرصت دریافــت جایزه دوهفته پــس از چاپ 

است و پاسخ هفته گذشته گزینه  3 بود.(
معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان اصفهان-

اداره آموزش همگانی

نقش رسانه ها در رانندگی ایمن

رانندگــی ایمــن یکــی از موضوعــات مهــــــم 
در هــر جامعــه ای اســت و یکــی از ارگان های 
مهم که در این زمینه می تواند نقش مهمی در فرهنگ 

سازی آن داشته باشد، رسانه ها هستند.
   نــوآوری در فرهنگســازی: رســانه هــای جمعــی 
 بایــد نــوآوری و خلاقیــت و نگـــــــرش نــــــو و مثبـــــت، 
به صــورت مســتمر در رفتار هــای ترافیکی شــهروندان 
کننــد. رســانه هــای همگانــی بــرای تغییــر  ایجــاد 
نگــرش رفتــار ترافیکی شــهروندان مــی تواننــد مراحل 
جایگزینــــــی  زدایــی،  انجمــاد  چــون   ســــه گانه ای 
و انجمــاد مجــدد را مــد نظــر داشــته باشــند کــه جــزء 
کارکردهای اساسی مدیریت فرهنگی وسایل ارتباطی، 
بــر فرهنــگ ســازی ترافیکــی و ابعــاد جامعه شــناختی 

آن است.

   انجماد زدایی
  بــرای اینکــه تفکــر غلــط رفتــار ترافیکــی در ذهنیــت 

و نگرش افراد حذف شود، باید انجماد زدایی کرد. 
ایــن فرآینــد از طریــق متقاعــد ســازی شــکل می گیرد، 
در واقــع از طریــق ایــن فرآیند، تلاش شــده کــه نگرش 
نگــرش همــراه  تغییــر  ایــن  تغییــر داد،  را  دیگــران 
بــا درجاتــی از عناصــر شــناختی، عاطفــــــی و رفتــاری 
همراه اســت کــه باعث ترغیب ســازی بــه رفتــار جدید 
 شــده اســت. برای اینکه بتــوان رفتــار غلــط ترافیکی را 
 در اذهــان شــهروندان تغییــرداد، بایــد بــه یــک ســری 

از نکات توجه کرد:
    پیام را توســط افــرادی که نــزد مخاطب از پرســتیژ 

بالایی برخوردار هستند، ارائه داد.
 پــــــــیـــــــــــام هـــــــــای غیرمستقیم که به نظر نرســـــد 
تغییــر و نگــرش افــراد را طراحــــــی کــرده اســت، تاثیـــــر 

پذیرتـــــر است.
    پیــام های دو جانبــــه 
گــر همــراه بــا بــی طرفــی   ا
و انصاف باشــد، اثرگذاری 
بیشــتری نســـبــــــت بــــــه 
پیام هــای یــــک جانبـــــه 

دارد.
   هــر چقـــــــدر، ایــــــن 
پیام هــا بــا نیــــــــاز هــــــای 
مخاطبـــــان همراهـــــــــی 
بیشتـــــــری داشته باشند، 

اثر گذارتر است.
   هرچــه پیــام، هیجان 
بیشــتری داشــته باشــد و 
ترس را در مخاطب بیشتر 
کند که معضلات ترافیک 
اثرات منفی بــر زندگی می 

گذارد، متقاعدشــدن نســبت به رفتار مثبــت ترافیکی 
افزایش می یابد.

   هر چه وســایل ارتباط جمعی پیام هایی را ارســال 
کنند کــه بــرای منافع شــهروندان خوشــایندتر باشــد، 
بیشــتر از تغییــر نگــرش و تغییر رفتــار در زمینــه ترافیک 

استقبال می شود.

   جایگزینی
بعــد از انجمــاد زدایــی بایــد رفتــار جدیــد ترافیکــی که 
کــرد،   بعــد مثبــت و فرهنگســـــازی دارد را جایگزیــن 
در غیر این صورت  به طور مجدد احتمال برگشت رفتار 
شــهروندان بــه انجــام رفتــار غلــط ترافیکی بســیار زیاد 
است. پس برای اینکه به چنین رفتاری برنگردیم، باید 

نکاتی را در این زمینه مورد توجه قرار دهیم:
ح هــا     مــی بایســت دلایــل متقنــی از جریــان طــر

و برنامه های تازه ترافیکی ارائه داد.
    توجــه بــر نتایــج اثــر بخــش رفتــار مثبــت ترافیــک 

در سطح زندگی روزمره وجود داشته باشد.
    باید منابع موثق و تایید کننــده رفتار فرهنگی این 

پدیده را افزایش داد.

    عدم بازگشت مجدد
 هنگامی کــه رفتــار جدیــد ترافیکــی در اذهــان تثبیت 
نشود، ممکن است نگرش های غلط حالت  ارتجاعی 
 و بازگشت داشته باشــند. برای جلوگیری از این فرآیند 
و بقای دوام نگرش جدید در اذهان شهروندان، باید به 

نکاتی در این زمینه توجه کرد:
    تکرار پیام های ترافیکی با ساختار متفاوت

    توجه و هشــدار نســبت به خطرات پنهان ترافیک 
بر زندگی اجتماعی روزمره.

کید بــر منافــع جمعــی در رفتــار ترافیــک و نتایج      تا
مثبت آن برای شهروندان.

اصول                      زندگی

تست                          جایزه

9 شب در ساعت  9 شب در باغ غدیر
این جشن همراه با غربالگری و مشاوره رایگان تا پایان هفته دایر است

نمای                                 سبک

لطفا دست نگهدارید و وسایل دورریزتون را دور نریزید.شما به وسیله چیزهای دوررختنی می توانید کاردستی های 
 زیبایی درست کنید به خصوص ساخت کاردستی برای کودکان می تواند هیجان انگیز و جالب باشد و در ضمن 

به تقویت خلاقیت آنها کمک زیادی می کند. بدین منظور تصاویر زیر می تواند الگویی مفید باشد.

کاردستی با دورریختنی ها

و از غرفه داران: کار ما در اینجا معرفی فعالیت های 
انجمن »دوستان قلب« است. 

کــه فعــــالیت هــــــایی مثــل تســـــت قنــد   انجمنــی 
 و فشــــارخــــــون، راه انــدازی ورزش صبحگاهــی 

و مشاوره های پزشکی دارد.
 در ضمــن بــه مراجعیــن در صورت نیــاز به مشــاوره  
در خصوص ســلامت قلــب توصیه هایــی می کنیم، 
کیــد بــر افزایــش تحــرک و ورزش، دوری   از جملــه تا

از دخانیات، اصلاح تغذیه و... .

   آموزش اصلاح الگوهای تغذیه ای
 عبدالعلــی غلامپــور، مســئول واحــد تغذیــه 
مرکز بهداشت و از غرفه داران: اصــــلاح الگوهـــای 
تغذیــه ای از مهــم تریــن برنامه ماســت که بــه تمام 
مراجعین آمــوزش داده می شــود و البتــه غربالگری 
برای قد و وزن هم برای تمام گروه سنی در این غرفه 
انجام می شــود و بعد طبق نیاز هر کــس ضمن ارائه 

مشاوره، بروشورهای آموزشی تقدیم می کنیم.

   اندازه گیری فشارخون و...
 حمیدرضا بیگـــــی، غـــــرفـــــه دار خطـــر ســنجی 
بیماری هــای قلبــی و عروقــی: در غرفــه مــا ضمــن 
اندازه گیــری فشــارخون و همین طــور قنــد و چربی 
برای تمام مراجعین، توصیه هــای لازم به آنها داده 
می شــود و در صــورت نیــاز آنها را بــه مشــاوره تغذیه 

ارجاع می دهیم .
 در ضمـــــن توضیحاتـــــی راجــع بــه عوامــل خطــــــــر 
 و تهدیدکننده هــای قلــب مثـــــل قلیــان و ســیگار 

و کم تحرکی و... به آنها می دهیم.

کــه جلوتــر می رویــم، در دو سمـــــــت  چنــد قدمــی 
غرفه هایــی می بینیــم که بــه منظور پایش ســلامت 
اختصــاص داده انــد، غرفه هــای مشــاوره ای مثــل 
 HTV  تغذیــه، قلــب ســــــالم، پوکــی اســتخوان، 
و هپاتیــت، خطر ســکته های مغزی و قلبی،کشــتی 

گاه و بازی های فکری و... . نجات،کودکان آ
ایــن غرفه ها کــه در هر کــدام تعــدادی مشــاور برای 
 مشــاوره رایــگان حضــور دارد، جمعیــت زیــادی را 
 به خود جذب کرده اســت و مشــاوران حاضر با صبر 

و حوصله پاسخگو  هستند. 
در ضمن در برخی از غرفه ها غربالگری و سنجش قد 
و وزن و فشارخون به صورت رایگان انجام می شود 
که خود این اقــدام باعث جــذب بیشــتر خانواده  ها 

شده  است.
 کمــی جلوتر کــه می رویم هیاهوها بیشــتر می شــــود  
و جمعیت دیگــری را می بینیم که بر روی صندلـــــی 
نشسته و چشم انتظار جشن ویژه هستند، جشنی 
که با برنامه های شــاد مثــل اجرای زنده موســیقی، 
 تئاتــر  و مســابقه حــال و هــوای دیگــری را بــرای باغ 

به وجود آورده است.
 اما مســابقه بزرگ آشپزی چاشــنی خوشمزه برنامه 
 اســت که شــور و هیجــان دیگــری را رقم زده اســت. 
 به طــوری که با دعــوت از یک آشــپز و آمــوزش نوعی 
از غــذا، از داوطلبیــن خواســته می شــود کــه بــرای 
 پخت همــان غذا دســت بــه کار شــوند تــا در نهایت 

به بهترین ها جوایزی اهدا شود.
کــه از یکــی دو ســاعت قبــل از  جالــب اینجاســت 
 شــروع جشــن برخی از خانواده ها در انتظارهستند 
 و با همراه داشــتن افطاری روی حصیرها در گوشــه 

و کنار باغ نشسته اند. 
البته در نظر گرفتن این برنامه در مکان مناسبی چون 
باغ غدیر که بســیار سرســبز و  باصفاســت کــه دیگر نیاز 

به تعریف ندارد.
اما این مراسم ویژه که  به مناسبت ماه مبارک رمضان 
راه اندازی شده است،  سر ساعت 9 آغاز می شود و... .

با مســئول این برنامه و چند نفر از غرفه داران صحبتی 
داشتیم که به آن اشاره می کنیم:

   غربالگری و مشاوره رایگان برای خانواده ها
 فرینازتولاییــان، رئیــس اداره توســعه فرهنــگ 
ســلامت و مســئول برنامــه: این جشــن که بــا هدف 
ارتقای ســطح ســلامت خانواده ها برگزار شــده اســت، 
با عنوان 9 شب در ساعت 9 شــب و با محوریت تمامی 
ابعاد سلامت چه جسمی و چه روحی مد نظر قرار گرفته 
اســت.ما در ایــن برنامه ســعی کردیــم ضمــن کمک از 
کز که در ارتباط  مشاوران خانه های سلامت، از تمام مرا
با ســلامت هســتند، از جمله دانشــگاه علوم پزشکی، 
معاونت بهداشــت و بهزیســتی برای همــکاری دعوت 
کنیم تا با غربالگری و مشــاوره های رایگان پاسخگوی 
مراجعیــن باشــند و عــلاوه بــر پایــش ســلامت، جشــن 
ویژه همراه با موســیقی و تئاتر و مســابقه بزرگ آشپزی 
و همچنین ســخنرانی با حضور آقای دکتر پــدرام برای 
 ارائــه مباحث شــاد زیســتن در نظــر گرفتیم و تا 9 شــب 

در خدمت عموم مردم هستیم.

   کشتی نجات
وان شــناس و  منظـــــر گرجیـــان و ســمیه نفــــری، ر
   غرفــه داران: ایــن غرفــه مخصــوص آمــوزش بــرای 

 مهارت هــای ارتباطــی اســت کــه ما پــس از شناســایی 
و تســت از مراجعیــن مشــاوره مــی دهیــم، از جملــه 
آموزش ها مربوط به مهارت های کلامی است، به طور 
گر مشکل فردی این بود که نمی تواند با دیگران  مثال ا
به خوبی ارتباط برقرار کند یا قــادر به انتقال پیام خود 
نیست، بهترین راهکارها را به او آموزش می دهیم و... .

   بازی های فکری
   مهنــــــاز کــریــمـــــی، مرجــــــان عالــــی دوســــت، از 
تولیدکننــدگان بازی های فکــری: در اینجــا چند نوع 
بــازی فکــری را معرفــی و عرضــه می کنیــم، بازی هایی 
 کــه کانــون پــرورش فکــری آنهــا را تاییــد کــرده و ویــژه
  9 تا 99 ساله هاســت.این بازی ها که ارزشــمندترینش 
با نــام »کلم بــورد« اســت، ضمن ایجــاد ســرگرمی برای 
عموم، می تواند در افزایش نشــاط، تمرکز و تقویت قوه 

خلاقیت تاثیر خوبی داشته باشد. 

   خانه های سلامت
هاجــر صائبــی، کارشــناس و از غرفــه داران ســتاد 
ســلامت: در ایــن غرفــه ضمــن معرفــی خانه هــای 
ســتاد ســلامت، بروشــور و کتابچه هایــی در رابطــه بــا 
 ســبک زندگی و ســلامت مثل کتابچه »تغذیه مناسب 
در دوران سالمندی«، »رژیم و دیگر هیچ!« با تعدادی 
کتــاب آموزشــی در قالــب داســتان یــا شــعر مخصــوص 
کودکان به صــورت رایگان بیــن بازدیدکننــدگان توزیع 
 می شــود همچنیــن در صــورت نیــاز بــه مراجعیــن،  

در حوزه سلامت مشاوره می دهیم.

کید بر تحرک و...    تا
   احمد صرامی، مدیر عامل انجمـن دوستان قلب 

بعد از 
انجمادزدایی 

باید رفتار 
جدید ترافیکی 
كه بعد مثبت 

و فرهنگســـازی 
دارد را 

جایگزین 
كرد

9 شـب در سـاعت 9 شـب ویـژه 
همـت  بـه  کـه  اسـت  برنامـه ای 
اداره توسعه فرهنگ ســـــامت 
وابســـــته بـه سـازمان فرهنگـی 
تقریحـــــی ورزشــــی شـهرداری 
 اصفهـــــان از ســـوم خــــرداد 
تـا پایـان ایـن هفتـه، بـه مـدت 9 شـب در بـاغ غدیر 
در خدمـت عمـوم مـردم و خانواده هاسـت. سـری 
زدیم به این جشـن تا بهتر شـما را با آن آشـنا کنیم.

لیلا 
کهلانی
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6  خرداد  1397

 حفر 350هزار چاه غیر مجاز 
در کشور

حــدود ۷۵۰ هــزار حلقــه چــاه آب در نقــاط 
مختلف کشور حفر شده تا منابع آبی را از عمق 
زمین بیرون بکشد که از این تعداد ۴۰۰ هزار حلقه مجاز 

و ۳۵۰ هزار حلقه غیرمجاز است.
بــه گــزارش زیســت آنلایــن، بــه گفتــه صاحــب نظــران 
اســتحصال بــی رویــه از منابــع آب زیرزمینــی بــا حفــر 
چاه های مجاز و غیرمجاز از جمله دلایلی است که باعث 
شده منابع آب زیرزمینی به شدت کاهش یابد، زمین 
در بسیاری نقاط فرو بنشیند و تنش ناشی از کمبود آب 
گریبانگیر بسیاری از نقاط کشو از جمله استان اصفهان 
شود که نمونه بارز آن خشک شدن زاینده رود و تالاب 

گاوخونی به عنوان دو عرصه آبی و مهم کشور است.
زاینده رود به عنوان ستون فقرات شهر اصفهان و عرصه 
ای تاثیر گــذار در اقتصــاد و اقلیــم فلات مرکز ایــران هم 
کنون یک سال است که در محدوده شهر اصفهان به  ا
طور کامل خشک شــده و به تبع آن تالاب بین المللی 
ک ســیاه نشسته  گاوخونی در شــرق این شــهر نیز برخا

است.
این وضعیت بــا توجه به تغییرات اقلیمــی موجب بروز 
تنش های ناشی از کم آبی در بسیاری از نقاط اصفهان 
به ویــژه در شــرق این کلانشــهر شــده و زندگــی بیش از 
کنان کشــاورز ایــن منطقــه را در تنگنا قرار  ۳۰۰ هزار ســا

داده است .
حداقــل طــی دوســال اخیــر ده هــا نشســت و جلســه 
تخصصــی بــرای مقابله با این وضعیت تشــکیل شــده 
و صدهــا مطلــب و مقالــه در این زمینــه تولید و انتشــار 
یافته است ، گرچه کارشناســان ، مسئولان و رسانه ها 
کنون از منظر های مختلف به این موضوع پرداخته  تا
کید   شده است، اما نکته مشترک همه این تلاش ها تا
 بــر مدیریــت بــر منابــع و مصــرف بهینــه و صحیــح آب 
به عنوان نخســتین گام عملی برای مقابله با وضعیت 

فعلی و پیشگیری از بدتر شدن اوضاع است.
ایــن کارشناســان معتقدهســتند، در کنار طــرح های 
 بلند مــدت احیــای زاینــده رود، فعالیت هــای مقابله 
با تنش های آبی در کوتاه و میان مدت نیز اهمیت دارد 
 که از مهم تریــن آنها می تــوان به جلوگیری از اســتفاده 
غیر قانونــی از منابــع آبی و چــاه های غیرمجــاز و نصب 

کنتور برای چاه های مجاز اشاره کرد.
به گفته مســعود میرمحمدصادقی مدیرعامل شرکت 
آب منطقــه ای اصفهــان، در بهــار و تابســتان امســال 
نــه تنهــا امــکان توزیــع آب کشــاورزی در شــرق و غرب 

اســتان وجود ندارد، بلکه 
برای نخستین بار در طول 
 تاریــخ، آب زاینـــــــده رود 
بــه باغ هــا و بــه طــور کلــی 
برای آبیــاری درختان هم 

تعلق نمی  گیرد.
درختانی که نابــودی آنها 
نخستین نیاز انسان برای 
زنــده بــودن یعنــی هــوای 
ک را از میان خواهد برد  پــا
و مشــکلات شــهروندان را 

دوچندان خواهد کرد.
از زاویه ای دیگر تامین آب 
شرب حدود پنج میلیون 
 نفــر در اســـــتان اصفهــان 
و شــهرهای همجـــــــوار در 

ماه های پیش رو نیــز نگرانی هایی ایجاد کرده اســت، 
تا جایی که مدیــران حوزه آب مــردم را به صرفه جویی 
 ۳۰ درصــدی فراخوانده، ضــرورت کاهــش مصرف آب 
در بخش کشاورزی و شرب و مقابله با برداشت غیرمجاز 

کید قرار داده اند. از منابع آبی را مورد تا
بــر اســاس آمارهای اعــلام شــده حــدود ۱۲ هــزار حلقه 
 چــاه غیــر مجــاز در اســتان اصفهــان وجــود دارد و بنــا 
 بــر تــازه تریــن آمارهــای منتشــره یــک هــزار و ۲۲ حلقه 
از چاه ها طی سال ۹۶ پلمب شده که میزان آب حفظ 
شده حاصل از پلمب این چاه ها ۲۲ میلیون و ۴۴۰ هزار 
 متر مکعب تخمین زده می شــود. مقایســه این اعداد 
با یکدیگر و یک حساب ساده نشان می دهد که مسدود 
کردن تمامــی چاه هــای غیر مجــاز در اســتان اصفهان 
می تواند افزون بر یک صد میلیون متر مکعب آب را به 

چرخه استفاده منطقی و قانونی بازگرداند.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اصفهان معتقد است 
به غیــر از پلمب چــاه های غیر مجــاز، جلوگیــری از حفر 
این گونه چاه ها نیز باید با برنامه ریــزی ویژه ای دنبال 
شود که این امر همکاری دستگاه های اجرایی، مردم 

و به ویژه کشاورزان را می طلبد.
بر اساس اعلام شــرکت آب منطقه ای اصفهان پارسال 
با گزارش های واصله و اقدام به موقع، از حفر ۴۶۳ چاه 
غیر مجاز جدید جلوگیری شد و این سیاست امسال نیز 

باید به طور جدی دنبال شود.
به موازات این اقدام نصب سیستم های هوشمند برای 
اندازه گیری مصرف چاه ها ،هوشمند کردن چاه های 
آب و نصــب کنتورهــای حجمــی یکــی از راهبردهــای 
 رفع چالش کم آبــی و مدیریت مصرف بهینه در کشــور 
کید کارشناســان   و به ویژه در اســتان اصفهــان مورد تا

و مسئولان امور آب قرار دارد.
در ایــن زمینــه دادســتان عمومــی و انقــلاب اصفهــان 
با اشــاره بــه حمایــت قانون بــرای مقابلــه با چــاه های 
غیرمجــاز گفت: باتوجــه به بخشــنامه دادســتانی کل 
 کشــور در خصــوص انســداد چــاه هــای غیرمجــاز آبــی 
و نظر بــه اینکه تداوم وجــود این چاه هــا در کنار پدیده 
خشکسالی، ضربه مهلکی به سفره های آب زیرزمینی 
خواهد زد، پیگیری این موضوع به طور جدی در دستور 

کار دادستانی اصفهان قرار گرفته است.
حســن رحیمــی اضافــه کــرد: انســداد چــاه هــای غیــر 
مجــاز دارای منفعــت عمومی اســت و در صــورت عدم 
جلوگیری از برداشت آب از این چاه ها، سطح آب های 
زیرزمینی کاهش می یابد و به مرور شاهد از دست رفتن 

اندوخته های این موهبت الهی خواهیم بود.
کیــد بــر اینکــه دادســتانی اصفهــان در کنــار  وی بــا تا
کشاورزان و نه در مقابل آنهاست از دستگاه های متولی 
 خواســت با در نظــر گرفتن شــرایط و اولویت ها نســبت 

به انسداد چاه های غیرمجاز اقدام کنند.

 لایحه حمایت از محیط بانان 
به زودی در صحن مجلس

معاون توسعه مدیریت، حقوقی و امور مجلس 
 ســازمان حفاظــت محیــط زیســت بــا اشــاره 
 به آخرین وضعیــت لایحه های محیط بانان، پســماند 
ک از تصویب کلیات لایحه حمایت از محیط بانان  و خا
 در کمیســیون های اصلــی و فرعــی مجلــس خبــر داد 
و گفت: این لایحه بــه زودی به صحن علنی می رســد.
کریم شافعی در گفت وگو با ایسنا، در مورد لایحه حمایت 
از محیط بانان اظهار کرد: کمیسیون های فرعی لایحه 
حمایــت از محیط بانــان را تصویــب کــرده بودنــد. ایــن 
لایحه در کمیســیون قضایی هم به عنوان کمیســیون 
 اصلی حــدود دو هفته پیش مطــرح بود کــه کلیات آن 
در این کمیسیون نیز تصویب شد.وی ادامه داد: قــــرار 
شـــد کارگروهــــی متــــن لایحه حمایــت از محیط بانان را 
بازنویسی و در واقع این لایحه را کامل تر کند. بعد از این 
مرحله، این لایحه به صحن علنی مجلس برای بررسی 
می رسد.معاون توسعه مدیریت، حقوقی و امور مجلس 
سازمان حفاظت محیط زیست در پاسخ به این پرسش 
که آیا در بازنویســی لایحه حمایت از محیط بانان تغییر 
خاصی در موارد ایجاد خواهد شد، گفت: ماهیت لایحه 
تغییــری نکرده و همان اســت امــا در نــگارش عبارت ها 
دقت بیشــتری می شــود تا متن کامل تر و گویاتر باشد.
شــافعی در ادامــه در مــورد وضعیــت لایحــه مدیریــت 
 پسمــــانـــــــد اظهــــــار کـــــــرد: ایـــــن لایحــه در تعــدادی 
از کمیسیون ها طرح شده و در بیشتر آنها هم به تصویب 
رسیده است. مهم ترین موضوع در این لایحه ، خریــد 
انرژی حاصل از پسماند است.وی در پـــایـــان در مـــورد 
ک در مجلس شــورای اسلامی  ســــرنوشـــــــت لایحه خا
ک در کمیســیون ها بررســی   گفــت: لایحه حفاظــت خا

و از کمیسیون ها خارج شده است. 
در حــال حاضر گــزارش مربــوط به ایــن لایحــه در نوبت 
بررســی در صحن علنی مجلس قرار دارد البته نماینده 
ک سازمان حفاظت محیط زیست  دولت در لایحه خا

نیست بلکه وزارت جهاد کشاورزی است.

کاهش تولید بالغ بر 120 هزار 
بشکه نفت در روز بر اثر گرما

گرمــای بیش از حــد هــوا باعث کاهــش تولید 
گوکو لیبی بالغ بر ۱۲۰ هزار بشکه  شرکت نفت آ
 در روز شــده اســت. بــه گــزارش انــرژی امــروزو بــه نقــل 
 از مقامات شــرکت نفت لیبی، مدت هاســت این کشور 
در تلاش است میزان تولید نفت خود را افزایش دهد، اما 
گرمای بیش از حد هــوا برنامه های شــرکت را با اختلال 
مواجه ساخته است. لیبی دارای بزرگ تریـــــن ذخایـــــر 
 نفتــــــی در آفریقاســت، اما درگیری های نظامی و قومی 
در این کشور تاثیر قابل توجهی بر تولید نفت آن گذارده 
 اســت، به همین دلیــل نیز لیبی یکــی از اعضــای اوپک 
به شــمار می رود که همواره تولیدش با نوســان مواجه 
 بوده و بــه نظر نمی رســد مشــکلات داخلی این کشــــور 
به این زودی ها حل و فصل شــود. به گفته تحلیلگران 
بلومبــرگ، لیبی هماننــد انبار باروتی اســت کــه در کنار 

میلیون ها بشکه ذخایر نفتی قرار دارد.

برای خودروهای دیزلی هنوز 
امکانات تست آلایندگی نداریم

کلیــه خودروهــای بنزینــی تولیــدی و وارداتی 
کشور در داخل تســت آلایندگی می شوند، اما 
برای خودروهای دیزلی هنوز امکانات تســت آلایندگی 
نداریم.به گزارش زیســت آنلاین، مسعود زندی، رئیس 
 مرکــز ملــی هــوا و تغییــر اقلیــم ســازمان محیط زیســت، 
 در بیســت و هشــتمین جلســه کارگروه ملی آلودگی هوا 
 در مورد تجهیزات ســازمان محیط زیســت برای تســت 
و پایش تولیدات خودرویی، اظهار کرد: یک مرکز تســت 
کز  آلایندگی در محور قزوین داریــم که یکی از بهترین مرا
تســت آلایندگــی اســت که تــا ســطح اســتاندارد یــورو ۵ 
تســت های مربوط به آلایندگی را انجام دهد، البته این 

مرکز امکان تست موتورسیکلت ها را دارد.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه قــرار اســت امســال بــا مرکــز 
تحقیقــات ســایپا هــم همــکاری داشــته باشــیم، بیان 
کــرد: در ایــن مرکــز امکانــات تســت آلایندگــی وجــود 
دارد و قصــد داریــم از ایــن مرکــز هــم بــرای تســت های 
مربــوط بــه خــودرو اســتفاده کنیــم. افــزون بــر اینهــا 
بــرای موتورســیکلت ها   یــک مرکــز تســت آلایندگــی 
در تهران داریم، بنابراین در حوزه تجهیزات برای تست 
آلایندگــی مشــکل چندانی در ســازمان مدیریــت وجود 

ندارد.
رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان محیط زیســــت 
کیـــــــد کــــــرد: تنهـــا بـــرای تســــت موتورسیکلت های  تا
یــورو ۴ محدودیــت داریــم که قــرار شــده بــا زمان بندی 
مشــخص تســت این دســتگاه ها انجــام شــود. در حال 
حاضر تســت های آلایندگــی از طریق بخــش خصوصی 
 انجــام می شــود. لازم بــه ذکــر اســــــت تســت مربــوط 
به اســتاندارد یورو ۵ را نداشــتیم کــه امســال راه اندازی 

شده است.
 زنــدی اظهــار کــرد: بــرای خودروهــای بنزینــی تولیدی 
و وارداتی کشــور هیچ مشــکلی در حوزه تســت آلایندگی 
نداریم، اما برای خودروهای دیزلی هنوز امکانات تست 
 آلایندگی در کشــور وجود ندارد، بنابراین شماره گذاری 
و اســتعلام های مربوط به خودروهای دیزلی براســاس 
مستنداتی اســت که از کشور ســازنده ارســال می شود. 
همچنیــن یک شــرکت معتبــر اروپایــی این مســتندات 
 را تاییــد می کنــد و بعــد مجــوز شــماره گذاری صــادر 
می شود.وی در پاسخ به این ابهام که در همــــه جای دنیا 
تست های مربوط به آلایندگی تولیدات خودرویی توسط 
دولت انجام می شــود، گفت: نمایندگان ثابت سازمان 
کز تست آلایندگی مستقر هستند.  محیط زیست در مرا
امسال هم قرار شده از شرکت های بازرسی و دانشگاه ها 
 نیــز کمــک بگیریــم کــه بخــش نظــارت جامع تر باشــد. 

به طور کلی بحث نظارت ثالث هم در میان است.

هشدار                             زیستی اخبار                               زیستی

@DidebanS@vayogrop@env_job@TookaPGHKH

کشته شدن یک نفر در پناهگاه حیات  وحش 
بختگان در جدالی بر سر آب. بر اساس گزارشات 
رسیده، دعوا بر سر حفر چاهی غیر مجاز در مرز بین خانه 

کت و خرامه بوده است.  جنگ آب واقعی است. 

کنار ساحل دو ماهی پیدا کردیم. یکی زنده که 
 از بی مبالاتی انســان در کیســه فریزر رها شده 
در طبیعت گیر افتاده بود، دیگری مرده که بچه ها آن را 

دفن کردند .  #حیوانات #مدرسه _ طبیعت _ وایو

غ التحصیــلان محیط زیســت درباره  نامه فار
اعــتـــــراض بــــه #اســــتـــخـــدامـــــی ســـازمـــان 
محیط زیســت این بار به امید تغییرات بــه مقام معظم 

#رهبری نوشته شد. 

برای نسل جدید، طبیعت بیشتر یک انتزاع 
است تا واقعیت. کودکان به همان اندازه که 
 بــه تغذیه خــوب و خــواب کافــی نیــاز دارند بــه تماس 

با طبیعت نیز محتاج هستند. ریچارد لوو 1.9K3384.8K3K

محیطیارانبهکمکمحیطزیستمیآیند
ح های  آموزشی توسط اداره کل حفاظت محیط زیست استان برای گروه های اجتماعی اولویت دار اجرای طر

بر اساس 
اعلام شرکت 
آب منطقه ای 

اصفهان 
پارسال با اقدام 
به موقع، از حفر 

 ۴۶۳ چاه 
غیر مجاز جدید 

جلوگیری شد

آمــوزش همگانــی »محیــط زیســت« پــل ارتباطــی 
ارتقای دانش محیط زیســت افراد در جامعه اســت 
به عبــارت دیگــر یکــی از راهکارهــای  اصلی  توســعه 
فرهنگ محیط زیســت، آموزش تمامــی گروه های 

مخاطب است.
گــر چــه انــدک افــرادی هــم هســتند کــه در ایجــاد   ا
گاهانه عمل کرده  آلودگی ها به شکل به طور کامل آ
و جامعــه را بــا چالــش هــای بــزرگ زیســت محیطی 
گاهی  روبه رو می کنند، اما بدیهی اســت با وجود نا آ
طیف وسیعی از شهروندان در بروز آلودگی ها، نقش 
 آمــوزش در ســطوح مختلــــف جامعــه امــری مهـــــم 

و در اولویت خواهد بود.
 فیروزه سعادتی رئیس اداره آموزش و مشارکت های 
مردمــی اداره کل حفاظــت محیــط زیســت اســتان 
در گفــت وگو بــا اصفهان زیبــا در این باره مــی گوید: 
برای افزایش مشــارکت عموم مردم در امر حفاظت 
از محیط زیست باید آموزش های تخصصی صورت 

گیرد. 
 شناســایی، طبقــه بنــــــدی و آمــوزش مخاطبــان 
از اصــول لازم بــرای فرهنگســازی زیســت محیطــی 
اســت و فرهنــگ یــک جامعــه، طــرز تلقــی مــردم را 
از موضوعــات مختلــف شــکل مــی دهــد. بــه گفتــه 
ســعادتی ارتباطــی که انســان بیــن خــود و طبیعت 
برقرار می کند بر آمده از نوع نگاهی است که فرهنگ 
در طول ســالیان متمادی حیات خویــش در ذهن 
انســان به وجــود آورده اســت. او در نتیجــه دامنــه 
 آمــوزش همگانــی را تمــام اقشــار جامعــه از خــرد 
تــا کلان مــی دانــد. گروه بنــدی مخاطبــان آموزش 
همگانی بســته به نیاز جامعــه در رده های مختلف 

سنی، شغلی، تحصیلی و بسته به موقعیت 
جغرافیایــی و نیاز بومــی صورت مــی گیرد. 
در حقیقــت هیــچ گروهــی از جامعــه از ارائه 
آمــوزش هــای زیســــــت محیطــی مســتثنا 
نیســتند وجهــت ایجــاد تــوازن در فرهنــگ 
محیــط زیســتی جامعــه، بایســتی تمـــــام 

فرصت های موجود بررسی و لحاظ شود.

    گروه هــای دانــش آمــوزی اولویــت دار 
در امر آموزش همگانی 

اداره کل حفاظــت محیــط زیســت اســتان 
اصفهــان در دهــه هــای اخیــر تــلاش کــرده 
کــثـــــری  گیــــری حــــدا کــه بــا بهــره   اســت 
از توانمندی بخش های دولتی و غیر دولتی 
بتوانــد بــا هــم افزایــی و همســو ســازی در 

جامعه ایجاد حساس سازی کند و گروه های مخاطب 
گاه سازی  موثر را تحت پوشــش برنامه های آموزش و آ

زیست محیطی قرار دهد. 
در ایــن راســتا توانســته اســت بــا اجــرای 
ح هــای آموزشــی مختلـــــــف تـــــا حـــــــد  طر
گروه هــای اجتماعــی اولویــت  زیــادی بــر 
دار اثرگــذار باشــد. یکــی از اصلـــــی تـــریــــن 
گروه های مخاطــب اولویــت دار  گروه های 
ح های  دانش آموزی است که با اجرای طر
ملی و اســتانی ایــن مهم بــه انجام رســیده 
کــه رئیــس اداره آمــوزش   اســت. آن طــور 
و مشــارکت های مردمی اداره کل حفاظت 
ح  محیط زیست استان عنوان می کند: طر
ملی محیط یار با تحت پوشــش قــرار دادن 
دانش آموزان ابتدایی یک و دو و متوسطه 
کنــون مخاطبــان  اول از ســال ۱۳8۴ تــا 
دانش آموزی زیادی را با آموزش های زیست 

محیطی در ســاعات غیر درســی و فوق برنامــه مانوس 
کنون  ح هــم ا کرده اســت. بــه گفتــه ســعادتی این طــر

 حــدود 8۰۰ مدرســه را در سراســر اســتان 
آمــوزش   بــا همــکاری نواحــی و مناطــق 
و پرورش اســتان تحت پوشــش قــرار داده. 
گاهی های  ح افزایش آ هدف اصلی این طــر
 زیســت محیطـــــــی بیــــــن دانــش آمـــــوزان 
و خانواده های آنهاست. این طرح با آموزش 
رابطــان محیط زیســت مــدارس کــه از بین 
فرهنگیان انتخاب می شــوند اجرا و سپس  
بــه صــورت خوشــه ای بــه دانــش آمــوزان 
ح دیگری  منتقل می شود.ســعادتی به طر
در زمینــه آمــوزش همگانی محیــــط زیست 
ح آموزشــی  نیز اشــاره می کند و می گوید: طر
ح دیگری  یــک ســاعت بــا محیــط بــان طــر
اســت کــه در روســتاهای حاشــــیه مناطــق 
تحـــــت حفاظــت محیــط زیســت اســتان 

ح دانــش  اجــرا می شــود. مخاطــب اصلــی ایــن طــر
کن روســتاهای حاشــیه  آموزان مقطع ابتدایی ســا
ح کــه  مناطــق تحــت حفاظــت اســت.در ایــن طــر
توســط محیط بانان اجرا می شــود دانش آموزان با 
ح وظایف تخصصی او و همچنین  محیط بان و شــر
گی های منطقه تحت حفاظت روستای خود  با ویژ
گــی ها مــی تواند آشـــنایی   آشــنا می شــوند. این ویژ
با گونه های گیاهی و جانوری منطقـــه، روش های 
حفاظــــــت، عوامــل تخریــب انســانی و طبیعــی را 
شامل شود. دیگر گروه های مخاطب آموزش های 
همگانی محیط زیســت بر اســاس رده بنــدی های 
سنی و شغلی و سطح تحصیلات و بنا به نیازسنجی 
 جامعــه و امــکان ســنجی دســتگاه مجــری صــورت 
کید می کنــد: بــه دلیل عدم  می گیــرد. ســعادتی تا
وجود پتانسیل انسانی و ابزاری در اداره کل حفاظت 
محیــط زیســت اســتان جهــت در برگیــری تمامــی 
مخاطبان جامعــه این مهم همــواره از طریق جلب 

مشارکت برون سازمانی انجام می شود.
 این مشارکت ها دامنه وسیعی را شامل می شود که 
دستگاه های دولتی به نحوی شرح وظایف مشترک 
با محیط زیســت دارنــد و ســازمان های مــردم نهاد 
زیست محیطی اصلی ترین آنها را تشکیل می دهد.

گاهــی های زیســت محیطی زمــان بر     ارتقــای آ
است

اداره کل حفاظــت محیــط زیســت اســتان بــا نیــم 
نگاهــی بــه فعالیــت هــای ســنوات قبــل و نتایــج 
ح های آموزشــی  ارزشــیابی های انجام شــده بــر طر
پیشــین و همچنین با توجه به نیاز سنجی و امکان 
ســنجی مســتمر برای گــروه هــای متفاوت 
مخاطب خود برنامه ریزی آموزشــی انجام 
می دهد. این مقام مسئول برنامه ریزی ها 
 را به بخش های کوتاه مــدت، میان مدت 
 و بلنــد مدت تقســیم  کــرده و خاطر نشــان 
می کند: هدف گــذاری برنامه ها به نحوی 
اســت که در پایان هر برنامه بتــوان ارتقای 
گاهی های زیســت محیطی  کمی و کیفــی آ
گــروه هــدف را ســنجید و بــرای بــازه زمانی 

بعدی برنامه ریزی کرد.
گاهی هــــای   بــا عنایــت بــه اینکــه ارتقــای آ
 زیســت محیطــی جامعـــــه امـــــری بطئــی 
و زمــان بــر اســت، امیــد اســــــت بــا جلــب 
گــروه هــای اثـــــــر پذیــر   مشــارکت تمامــی 

و اثر گذار به این مهم نائل آییم.

مـواد 60 و 64 در قانـون برنامـه چهـارم توسـعه، دولـت  سـازمان حفاظت محیط زیسـت را 

سمیه 
سهرابی

مکلـف بـه پرداختـن جدی به امر آمـوزش محیط زیسـت در تمام واحدهای آموزشـی، مراکز 
آمـوزش عالـی و بـا تاکیـد بـر گروه هـای اثرگـذار و اولویـت  دار کـرده اسـت. از آنجایـی کـه 
نتیجـه  محیـط  آلوده سـازی  و  منابـع  تخریـب  محیطـی،  زیسـت  تهدیـدات  از  بسـیاری 
فعالیت هـای انسـانی اسـت، تردیـدی نیسـت که بـا آموزش های مسـتمر و هدف دار اقشـار 
مختلـف جامعـه بـه طـوری کـه همه آحـاد انسـانی بـه مفاهیم عمده زیسـت محیطی آشـنا 
 شـوند، می تـوان بـه داشـتن جامعـه ای بـا وجدان زیسـت محیطـی و آینـده ای توام با سرسـبزی، سـامتی 

و استقال برای میهن اسامی امیدوار بود.

 گروه بندی 
مخاطبان 

آموزش همگانی 
بسته به نیاز 
جامعه در 

رده های مختلف 
سنی، شغلی، 
و نیاز بومی 

صورت می گیرد

مشارکت ها 
دامنه وسیعی را 
شامل می شود 
که دستگاه های 
دولتی به نحوی 
شرح وظایف 

 مشترک 
با محیط زیست 

دارند



رئیس اتحادیه گوشت سفید اصفهان گفت: در حال حاضر با کاهش تقاضا، 
غ کاهش یافته است. قیمت مر

غ، اظهار  اصغر احسان مهر در گفت وگو با ایسنا، در خصوص وضعیت بازار مر
غ در مــاه رمضــان  کــرد: قیمــت مــر
نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
افزایــش نداشــته و نســبت بــه چنــد 
ماه گذشته ۲۵۰ تومان ارزان تر شده 
غ گرم و  اســت .وی با بیــان اینکه مــر
غ منجمد کافی از ســوی شــرکت  مــر
پشــتیبانی امــور دام به میــزان کافی 
کیــد کــرد: با  ذخیــره شــده اســت، تا
کاهش تقاضــا و قدرت خریــد مردم، 
غ در اصفهــان کــم شــده  فــروش مــر
است.رئیس اتحادیه گوشت سفید 
اصفهــان ادامــه داد: در حــال حاضر 

غ در کشــتارگاه ۶۹۲۰ تومان اســت که با افــزودن 8 درصد ســود،   قیمــت مــر
در مغازه ها به فروش می رسد.

بر مبنای نظرســنجی طــای هفتگــی کیتکونیــوز، کارشناســان وال اســتریت و 
سرمایه گذاران انتظار دارند روند صعودی قیمت طا در هفته جاری ادامه پیدا 
کند.به گزارش ایســنا، طا پس از اینکه دوشــنبه گذشــته به پایین ترین قیمت 

ســال ۲۰۱8 ســقوط کرد، اواخر هفته 
بخشــی از ضرر اخیرش را جبــران کرد 
و بــه بــالای مــرز ۱۳۰۰ دلار بازگشــت. 
بهبود عوامل فنی و همچنین گزارش 
کمیتــه بــازار آزاد فدرال بانــک مرکزی 
آمریــکا کــه هیــچ نشــانه ای از تمایل 
سیاستگذاران آمریکایی برای تحکیم 
بیشــتر سیاســت پولی را نشــان نداد 
و همچنیــن لغو دیــدار میــان رهبران 
آمریکا و کره شــمالی از جمله عواملی 
بودند که به افزایش قیمت طا کمک 
کردنــد. در نظرســنجی کیتکونیــوز از 

کارشناسان وال استریت، ۶۱ درصد افزایش و ۲۲ درصد کاهش قیمت طا در هفته 
جاری را پیش بینی کردند، در حالی که ۱۷ درصد نظری نداشتند.

با نزدیک شــدن به تعطیــات چنــدروزه، نــرخ بلیت پروازهــای داخلــی در حال 
اوج گیری اســت. قیمت پرواز تهران  ــ بوشــهر از مرز نیم میلیون تومان عبور کرده 
و بلیت پرواز تهــران  ــ کیش نیــز ۶۱۵هزار تومــان فروخته می شود.متنوع ســازی 

خ بلیــت هواپیمــا  و آزادســازی نــر
چنــد ســالی اســت بــازار حمل ونقــل 
چالش هــای  بــا  را  کشــور  هوایــی 
اساســی مواجــه کــرده اســت. حدود 
۵درصــدی از جمعیــت کشــور کــه از 
هواپیما برای ســفر استفاده می کنند 
به خصوص بــا نزدیک شــدن بــه ایام 
پیک و تعطیلی هــای چنــدروزه باید 
بــرای انجام ســفرهای هوایــی هزینه 
بیشــتری را پرداخــت کنند.بــر ایــن 
اساس، برای تعطیات پیش رو بلیت 
مقاصد پروازی پُرتقاضا برای مسافران 

از جمله مشهد، کیش و... طی روزهای گذشته به شدت افزایش یافته،  به طوری 
که صدای برخی نمایندگان مجلس شورای اسامی را نیز در آورده است.

بازارهای                      روز

عينک                 واقعيت مجازی

صرف هزینه میلیونی برای 
سفره  افطاری در هتل ها

با آغاز ماه مبارک رمضان بازار افطاری هم 
کس به در حد وسع و  داغ می شود و هر 
اندازه خود با افطاری دادن سعی می کند در ثواب آن 
شریک شود، ولی نحوه  اجرای یک مراسم افطاری 
 بســــــته به توانایـــــی اقتصـــــــادی افـــــراد متفــــــــاوت

 است.
به گزارش میزان، برخی برای افطاری دادن به یک 
با یک حساب سر  سفره ساده بسنده می کنند؛ 
انگشتی هزینه یک افطار ساده در حد نان و پنیر و 
یک سوپ یا آش ساده برای هر نفر با احتساب هزینه 
چای و زولبیا بامیه و خرما نزدیک به حدود ۱۵ هزار 

تومان است.
کی از این است که رستوران های  گزارش میدانی حا
یکدیگر  با  رقابت  در  منو  در  تنوع  با  نیز  معروف 
کدام به نوعی سعی می کنند از قافله   هستند و هر 
عقــــب نماننــــــد و برخی خانــــواده ها بـــــرای راحتــــــی 
یا بهترشدن مراسم خود ترجیح می دهند مراسم 
یک  هزینه  که  کنند  برگزار  هتل  یک  در  را  افطار 
افطاری مجلل به غیر از شام برای هر نفر حداقل 
از ۷۰ هزار تومان شروع 
ارقــــــام  تا  و  می شـــــود 
نجومــــی که ارزش افزوده 
باید به آن اضافه  نیز  را 
خواهـــــــد  ادامه   کرده، 

داشت.
این هزینه های سرسام 
که هر  آور در حالی است 
به طور میانگین در  نفر 
وعده افطار یک عدد نان 
بربری، دو عدد خرمــــــا، 
دوعدد زولبیا و بامیـــــه، 
یک پرس آش یا حلیم، 
یک قالب کوچک پنیــــــر 
یا کره، یک فنجان چای 
صرف می کند که سرجمع 

هزینه های یک وعده آن ۱۵ هزار تومان نمی شود.
همچنین هزینه تهیه شام برای سفره افطار در منازل 
برای هر نفر حدود ۱۵ هزار تومان و هزینه شـــــام در 
 یک هتل مجلل برای هر نفر حدود ۲۰۰ هزار تومان 
نکته  به  انگشتی  با یک حساب سر  است. حال 
که هزینه یک سفره افطار و  جالبـــــــی برمی خوریم 
شام در منزل برای هر نفر حدود ۳۰ هزار تومان و در 
یک هتل حدود ۲۰۰ هزار تومان است. عاوه بر این، 
سفره افطار ۱۰ نفره در هتل ها بدون احتساب ارزش 
افزوده هزینه حدود ۲.۵ میلیون تومان را در بر خواهد 
داشت. این در حالی است که حقوق ثابت یک کارگر 
ســـــاده تنها در ماه حدود۹۰۰ هزار تومان است و 
کتفای چهار  گر کل حقوق خود را صرف کند تنها ا ا

مهمان در هتل ها را خواهدکرد.
 اما در شرایط فعلی هر فردی با توجه به شرایط 
مالی خود فکر پهن کردن سفره های افطار کم نظیر 
و به یادماندنی است دریغ از اینکه این هزینه ها بالا 

می تواند چند گرسنه واقعی را سیر کند.

 بالا گرفتن دعوای قیمتی 
در بازار لوازم خانگی 

در حالی که تولیدکنندگان لوازم خانگی پس 
از آغاز سال جدید قیمت های کالا های خود 
را افزایش دادند و حاضر به کاهش قیمت نیستند، 
کید کرده هیچ گونه افزایش قیمت را از  وزیر صنعت تا

تولید کنندگان لوازم خانگی نمی پذیریم.
خ ارز موجب شد تا  به گزارش میزان،تغییرات در نر
تولیدکنندگان لوازم خانگی با تاش و اصرار بیشتر 
 به دنبال افزایش قیمت محصولات خود باشند 
به همین دلیل با عـــدم عرضه کالا در بازار قیمـــــت 

کالا ها را افزایش دادند.
حمیدرضا غزنوی، ســــــخنگوی انجمــــــن صنفی 
تولیدکنندگان لوازم خانگی، در این باره اظهار کرد: 
بیشتر افزایش قیمت مربوط به محصولات لوازم 
خانگی بزرگ است؛ برای نمونه تلویزیون یکی از این 
کالا هاست، به دلیل اینکه در گذشته ارز مبادله ای 
کنون ارز مبادله ای  برای سی کی دی می دادند، اما ا
حذف و ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی برای آن پرداخت 
می کنند. به همین دلیل روی قیمت اثر گذاشـــــت، 
البته برند های خارجی به دنبال استفاده بیشتر از 
این فضا هستند. وی در پاسخ به اینکه با توجه به 
تامین ارز ۴۲۰۰ تومانی برای تولیدکنندگان آیا قیمت 
کرد: متوسط  لوازم خانگی کاهش می یابد، اظهار 
افزایش قیمت لوازم خانگی داخلی ۷ درصد افزایش 
یافته است که آن هم به دلیل افزایش نرخ ارز، افزایش 
دستمزد و قیمت مواد اولیه بوده است و این افزایش 

قیمت کاهش نخواهد یافت.
صنـــــفی  انجمــــــن  ســــــخنگوی  اظهــــــارات  این 
تولیدکنندگان لوازم خانگی در حالی بیان شـــــده که 
پیش تر عباس هاشمی، مدیرکل لوازم خانگی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در اظهارنظری جالب توجه 
گفته بود: بر اساس گزارش های ماهانه در سه تا چهار 
ماه گذشته، افزایش قیمتی در حوزه لوازم خانگی 

گزارش نشده است.
اما پس از اظهار نظر مدیرکل لوازم خانگی وزارت 
افزایش  کا هرگونه  که  صنعت، معدن و تجارت 
قیمت را منکر شده بود، محمد شریعتمداری، وزیر 
کنش به افزایش قیمت  صنعت، معدن و تجارت در وا
لوازام خانگی گفت: ما هیچ گونه افزایش قیمت یا 
خودداری از فروش و تعیین قیمت را از تولیدکنندگان 
لوازم خانگی نمی پذیریم، زیرا هیچ توجیهی در این 

زمینه واقعی نیست.
دید  باید  صنعت  وزیر  اظهارنظر  این  با  کنون  ا  
کاهش  را  تولیدکنندگان قیمت محصولات خود 
خواهند داد یا وزارت صنعت فکر دیگری برای کاهش 

قیمت لوازم خانگی خواهد کرد.

 رشد ثبت مبایعه نامه 
در  اردیبهشت

 واردات مداد شمعی
به کشور

 رشد تولید 
سنگین وزن های خودرویی

 قیمت جدید
دلار تک نرخی

ایرنــا: مصطفــی قلــی خســروی، رئیــس اتحادیــه 
گفــت: ۷۵ هــزار و ۹۴۵ مبایعــه  ک  مشــاوران امــا
نامــه در اردیبهشــت ماه امســال در دفاتر مشــاوران 
ک سراســر کشــور ثبــت شــد کــه در مقایســه بــا  امــا
 مدت مشابه پارسال، بیش از ۳۳ درصد رشد نشان

 می دهد.

 میزان: براساس آمار مقدماتی گمرک از تجارت خارجی
 ۱۲ ماهه سال ۹۶ نشــان می دهد که در این مدت بیش 
از ۱۹۹ تــن مــداد شــمعی،زغال رســامی و گــچ خیاطی از 
کشور های مختلف جهان وارد ایران شده است.براساس 
واردات این مداد شمعی، زغال رسامی و گچ خیاطی به 

کشور، ۶۵8 هزار و ۴۰8 دلار ارز از کشور خارج شد.

ایســنا: فروردیــن  امســال تولیــد انــواع کامیون بــه طور 
میانگین ۲۳.۷ درصد افزایش یافت.در این مدت تولید 
انواع کامیــون در خودروســازان داخلی از ۵۱۵ دســتگاه 
در فروردیــن ۱۳۹۶ بــه ۶۳۷ دســتگاه رســید.تولید این 
محصولات در ایــران خودرو دیزل صعودی بــوده و از دو 

دستگاه در فروردین  ۹۶به ۲8 دستگاه افزایش یافت.

ایبِنــا:  بانــک مرکــزی نــرخ ۳۹ ارز را برای شــنبه اعام 
کرد کــه براســاس آن نــرخ ۲۴ ارز از جمله دلار نســبت 
به روز پنجشــنبه افزایش و نرخ ۱۴ واحــد پولی دیگر از 
جمله یــورو و پوند کاهــش یافت. نرخ هــر دلار آمریکا 
برای روز گذشــته با ۲۰ ریال افزایش ۴۲ هزار و ۱۱۰ ریال 

قیمت خورد.

توماندرصد درصد

 3323.74211
تن
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تغییر)درصد(قیمتارز

 -۴۲.۱۱۰دلار

 )۰.۲%( ۱۵۰-۷۴.۳۱۰یورو

)۰.۳۱%( ۲۶۰-8۴.8۴۰پوند

 )۰.۳۵%( ۱۷.۲۷۰۶۰درهم

 )۰.۷۶%( ۶۴.۶۰۰۴۹۰فرانک

تغییر)درصد(قیمتسکه و طلا

)۰.۰%( ۱۹.۵۰۰.۰۰۰۰بهار آزادی

ح امام)ره( )۰.۴۹%( ۱۰۰.۰۰۰-۲۰.۲۶۰.۰۰۰طر

)۰.۰%( ۱۰.۰۳۰.۰۰۰۰نیم سکه

)۰.۰%( ۵.۷۳۰.۰۰۰۰ربع سکه

 )۰.۶۶%( ۱۲.۴۰۰-۱.88۶.۲۰۰گرم طلا 18 عیار

تغییر)درصد(شاخصبورس تهران

)۰.۳۷%( ۹۵.۷۹۳۳۴8شاخص کل

شاخص قیمت 
)وزنی-ارزشی(

۲۹.۷8۱۱۰8 )%۰.۳۷(

)۰.۶8%( ۶8.۴۳۱۴۵۹شاخص بازار اول

)۰.۲۰%( ۳۹۵-۲۰۱.۹۴۴شاخص بازار دوم

)۰.۳۷%(۱.۱۱۰۳.8فرابورس

 مرغ در اصفهان 
 ارزان شد

پيش بينی افزایش بهای جهانی طلا 
در هفته جاری 

 نرخ بليت پرواز های داخلی
 اوج گرفت 

سال چهاردهم، شماره 123209
یکشنبه

6 خرداد  1397
بازار

تغییر)درصد(شاخصبورس جهانی

-۷.۴۳۴نزدک آمریکا

-۲۴.۷۵۳داوجونز

-۳.۴۷اس اند پی500

-۲۲.۴۵۱نیکی ژاپن

-۳.۱۴۱شانگهای چین

- کیفیت خوب لنزها 
- مقرون به صرفه 

- قابلیت تنظیم لنز 

- عدم نیاز به گوشی 
- حافظه رم دو گیگابایتی 

- سیستم عامل اندروید 
 4k پشتیبانی فیلم های با رزولوشن -

- دارای درگاه حافظه 

- طراحي ارگونومیک 
- کیفیت ساخت خوب 

- قیمت مناسب 

- طراحی بسیار حرفه ای 
- دارای ریموت کنترل 

- کیفیت ساخت بسیار خوب 
- زاویه دید خوب 

- سبک بودن هدست 

تومان

تومان

تومان

تومان 1.755.000

 SONY
PLAYSTATION VR

490.000

 160.000

855.000

 SAMSUNG
 OCULUS 2017

 SHINECON
SC-G06

  REMAX
RTV03

رقابت راسته کامپیوتری های اصفهان
پاساژ طالقانی فروشگاه های زیادی دارد ولی اجناس لوکس، بیشتر  در پاساژ پگاه عرضه می شوند

     کالا های تحت پوشش
گر قصد خرید سخت افزار کامپیوتر  را دارید، بدون شک پاساژ  ا
طالقانی مکان بهتری برای خرید است، زیرا عرضه کنندگان 
گر  سخت  افزار در پاساژ طالقانی تعداد بیشــتری دارند، ولی ا
قصد خرید لوازم جانبی کامپیوتر دارید، شاید پاساژ پگاه گزینه  
بهتری باشد. به خصوص اینکه بسیاری از لوازم جانبی لوکس 
و گران قیمت شهر نیز فقط در پاساژ پگاه عرضه می شود. اما 
بــرای خرید لپ تــاپ و لوازم جانبــی آن قضیه کمــی متفاوت 

است. بررسی ها نشان می دهد تعداد عرضه کنندگان لپ تاپ 
در پاســاژ طالقانی چندبرابر بیشــتر از پاســاژ پگاه اســت، ولی 
فروشگاه نوت بوک شهر در کنار پاساژ پگاه قرار دارد.  فروشگاه 
نوت بوک شهر به تنهایی بورس بزرگ انواع لپ تاپ در اصفهان 
است که بیش از نیمی از کاســبان اصفهان اجناس خود را از 
این فروشگاه تامین می کنند. خدمات پس از فروش خوب و 
کارشناسان زیاد در همان مکان باعث شده تا خرید لپ تاپ 
در پاساژ پگاه آســودگی بیشتری داشته باشــد. در پاساژ پگاه  

چند فروشــگاه عرضه کننده تبلت نیز فعالیــت می کنند ولی 
گر قصد خریــد تبلت های چینــی و ارزان  قیمــت را دارید، در  ا

پاساژ طالقانی گزینه های بیشتری جلوی شما قرار می گیرد.

     گارانتی
شرکت های گارانتی لوازم جانبی کامپیوتر، لپ تاپ و تبلت به 
سه دسته تقسیم می شوند: تعدادی از آنها در خیابان های 
مختلف شهر دفتر دارند و از آنجا به مراجعه  کنندگان خدمت 
ارائه می کنند. تعدادی از آنها نیز یا در پاساژ طالقانی هستند یا 
پاساژ پگاه که در مقایسه این دو، تعداد شرکت های گارانتی در 
پاساژ طالقانی بیشتر از پاساژ پگاه است. مانند فلش و مموری  

که بیشتر در پاساژ طالقانی گارانتی می شوند.

     اصالت اجناس
اجناس تقلبی در بازار به خصوص بازار لوازم جانبی کامپیوتر و 

لپ تاپ از اجناس اصلی بیشتر است.

  نتایج بررسی اصفهان زیبا  نشان می دهد فروشگاه داران 
هر دو پاســاژ بیشــتر در تاش اند اجناس اصلی بفروشند 
گــر جنس تقلبــی داشــته باشــند، راحت  بــه متقاضی  و ا
می گویند کــه جنــس آنها اصــل نیســت. اما بــرای خرید 
اجنــاس لوکس و گــران  قیمت پاســاژ پگاه مــکان بهتری 

است.

     قیمت
آیا قیمت اجنــاس در بازار های طالقانــی و پگاه متفاوت 
است؟ پاسخ به این سوال مثبت است؛ قیمت ها در این 
دو بازار یکسان نیســت، ولی اختاف چشم گیری ندارد. 
کچری  افرادی مدعی هستند پاساژ پگاه بیشتر جنبه  لا
دارد و در نتیجه، قیمت اجناس در آنجا بالاتر اســت ولی 
این ادعــا صحت نــدارد، زیــرا فروشــگاه داران هــر دو بازار 
قیمت اجناس خود را از یک منبــع می گیرند و در نتیجه 

قیمت فروش آنها تقریبا برابر است.

     دسترسی
مزیت  پاساژ طالقانی نسبت به پگاه، تجهیز به پارکینگی 
است که مراجعه کنندگان می توانند از آن استفاده کنند 
ولی با توجه بــه اینکه ظرفیــت این پارکینگ کم اســت و 
معمولا زود پر می شود، هر دو پاساژ از نظر دسترسی برای 
مراجعه  کننــدگان وضعیــت خوبــی نــدارد، بــه خصوص 
درمورد جای پارک که مشتری باید چند دقیقه به دنبال 
جای پارک بگردد. پاساژ طالقانی در خیابان یک طرفه ای 
قرار دارد که پیدا کردن جای پارک در آن مانند پیدا کردن 
سوزن در انبار کاه اســت. در نتیجه،  مراجعه  کننده باید 
چند خیابان بالاتر خودروی خود را پارک کند و مسافت 
زیادی را تا پاســاژ پیاده راه برود. وضعیت پاســاژ پگاه نیز 
بهتر از این نیســت، زیرا نه پارکینــگ دارد و نه در خیابان 
شــلوغ میر بــه راحتی جــای پــارک پیدا می شــود. هــر دو 
پاساژ در مناطق شــلوغ شــهر قرار دارند که برای مراجعه  
به آنجا حتما طعم تلخ ترافیــک را حس خواهید کرد، در 
نتیجه بهتر است در ساعاتی به آنجا بروید که خیابان ها 

شلوغ نیست.

     ساعت کار
ساعت کار هر دو پاساژ تقریبا یکسان است، با این تفاوت 
کــه تعــدادی از فروشــگاه داران در طالقانــی بــه صــورت 
گر  ظهر به پاساژ  یک سره کار می کنند و در نتیجه، حتی ا

طالقانی  بروید، می توانید خرید خود را انجام دهید.

فروشـندگان لـوازم جانبـی کامپيوتـر، لپ تـاپ و تبلـت در همـه  جـای شـهر پراکنـده  شـده اند، 

سعید 
غفاری

ولـی بـورس اصلـی آنهـا در دو محـل قـرار دارد: پاسـاژ طالقانـی واقـع در خيابـان  طالقانـی یـا 
پاسـاژ پـگاه واقـع در خيابـان ميرفندرسـکی. همانطـور کـه قيمـت  موبایـل در کل کشـور پيـرو 
کاسـبان پاسـاژ علاءالدیـن تهران اسـت، قيمت  و شـرایط بـازار کامپيوتر، لپ تاپ و تـا حد زیادی 
تبلـت در کل شـهر اصفهـان متاثـر از پاسـاژ طالقانی و پگاه اسـت. امـا اگر نمی دانيد کـه باید از 
کـدام یـک از پاسـاژ ها خریـد کنيـد، در نظر بگيرید کـه هر نوع کالایـی تقریبا در هر دو پاسـاژ 

پيدا می شود، ولی هر کدام از این دو بازار ویژگی هایی دارند که از قرار زیر است:

اخبار                   بازار

هزینه یک 
سفره افطار و 
شام در منزل 
برای هر نفر 

حدود ۳۰ هزار 
تومان و در یک 

 هتل حدود
 ۲۰۰ هزار 

تومان است
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 بایندر، شهید تاریخ ایران
در عصر پهلوی

کتاب »بایندر« با نام فرعی »نگاهی به زندگانی 
و عملکــرد شــهید دریابــان غلامعلــی بایندر« 
نوشــته رضــا جهان فــر و دیباچــه ای از میرجلال الدین 
کزازی، به تازگی توســط نشــر دفتر پژوهش هــای نداجا 

منتشر و راهی بازار نشر شده است.
 بــه گــزارش مهــر، ایــن کتــاب همان طــور کــه از نامــش 
پیداســت، درباره شــهید بایندر یکی از شــهدای تاریخ 
ایران در عصر پهلوی است. جنگ جهانی دوم در ایران 
به تعبیر نویســنده این کتاب، حکایتی دیگر دارد. با در 
نظر قرار دادن این واقعیت که در این جنگ، ایران دچار 
خســارات و صدمات بســیار شــد و بیگانگان اشــغالش 
کردنــد، اهمیــت بررســی ایــن مقطــع تاریــک از تاریــخ 
کشــورمان بیش از پیش مشــخص می شــود. غلامعلی 
بایندر از فرماندهان نیروی دریایی ایران در عصر پهلوی 
بود، ولی به دلیــل تضاد دیدگاه بــا رضاخان بــه ویژه در 
مبــارزه بــا انگلیســی ها و همچنیــن مقاومت و نبــرد در 
برابر بیگانگان متجاوز، عملکردی جــدا از پهلوی اول و 
سیاست مداران و صاحب منصبان نظامی آن عصر دارد. 
به این ترتیــب، در این کتــاب، زندگی و عملکرد شــهید 
دریابان غلامعلی بایندر مورد بررسی پژوهشگر قرار گرفته 
است. در سال های جنگ جهانی دوم، ایران به عنوان 
»پل پیروزی« برای متفقین آن قدر اهمیت داشت که 
رسوایی حمله به کشوری بی طرف را ضمیمه تاریخ خود 
گرچه با انفعال  کنند. اشــغال ایران از ســوی متفقین، ا
حکومت مرکزی ایران مواجه شد و دستور شورای عالی 
نظام مبتنی بر تــرک مخاصمه را بــه همراه داشــت، اما 
مقاومت تعدادی از کارکنان نظامــی در برابر مهاجمان 
کنده و  بیگانه موجــب افتخــار شــد. مقاومت هــای پرا
خودجوش افسران، درجه داران و ســربازان ایرانی برابر 
مهاجمــان بیگانــه نشــان دهنده ســرافرازی ســربازان 
کارآمدی حکومت مـرکـــزی بود.  وطن و از سوی دیگر نا
نـاتـوانی حکومت پهلوی اول در دفاع از کشور مسئله ای 
نیست که بتوان آن را نادیده گرفت یا انکار کرد. در چنین 
شــرایطی، افــرادی همچــون شــهید دریابــان غلامعلی 
باینــدر و هم رزمانــش در 
ایــران  دریایــی  نیــروی 
آبرویی شدند برای حمیت 
ایرانیــان  جوانمــردی  و 
معتقــد و مدافــع وطــن. 
شــهید باینــدر بــه عنــوان 
فــرمــانــــدهـــان  از  یــکـــی 
نــیـــروی دریـــایی ارتــش 
شاهنشــاهی ایــران در آن 
دوران، از دســتور تسلیم و 
کنش بــه تحرکات  عــدم وا
دشــمن ســرپیچی کرده و 
به همراه جمعی از سربازان 
تحــت امــرش بــا نیروهای 
متجــاوز بــه شــمال کشــور 
مبــارزه کــرد تا به شــهادت 
رســید اما او برادری به نام یدالله نیز داشت که با فاصله 
کمی از وی، در جنوب کشور به شهادت رسید. مروری بر 
وصیت نامه شهید بایندر نشان دهنده میزان اعتقادات 
دینی و وطن دوستی اوست. بیان مجاهدت دو برادری 
که به فاصله یک روز؛ یکی در شمال کشور برابر اشغالگران 
شــوروی و دیگری در جنوب برابر مهاجمان استعمارگر 
انگلیسی به شهادت رســیدند، با درک شرایط روزهای 
ابتدایــی شــهریور ۱۳۲۰ و روزگار ایــران زخــم خــورده، 
اهمیت مقاومت آنها را بیش از پیش روشن می کند که 
در این کتاب به آن پرداخته شده است. این کتاب پنج 
فصل دارد. پنج فصل این کتاب به ترتیب عبارت اند از: 
»مروری بر تاریخچه نیروی دریایی نوین ایران از ابتدا تا 
جنگ جهانی دوم«، »نیــروی دریایی ایــران و حوادث 
شــهریور ۱۳۲۰«، »شــهدای نیــروی دریایــی ایــران در 
جنگ جهانی دوم«، »شهید دریابان غلامعلی بایندر« 
و »حماسه بایندر و نیروی دریایی در جنگ جهانی دوم 
به روایت دیگران«. علاوه بر این فصول، کتاب پیش رو، 

دو پیوست و منابع دارد.
در متن دیباچــه ای که کزازی برای این کتاب نوشــته، 

آمده است:
» نیــروی دریایــی ایــران را، ماننــد نیــروی زمینــی آن، 
سرگذشــتی اســت دیرینــه و درخشــان. ایــن نیــرو، در 
روزگار نو نیــز، در کنار دو نیــروی دیگر؛ زمینــی و هوایی، 
در هر جنــگ، هراس ناشــناس و پولادچنــگ، دلیرانه، 
مرزهای ســه گانه این بومِ بِهین و میهنِ مِهین را از گزند 
و آسیب دشــمنان پاس داشــته اند و درفشِ سربلندی 
و ارجمنــدی برافراشــته اند و حتــا از جــان افشــانی، در 
راه رهایی ایران از چنــگ بیدادیانِ بَربنیادِ ناخجســته 
یــاد، دریــغ نورزیده انــد. یکــی از ایــن شیروَشــانِ جــان 
افشــان، دریابان غلامعلی بایندر است: جنگاوری دلیر 
و دانشــوری هژیر، فرمنــدی فرهیخته و میهن پرســتی 
جــان انگیختــه کــه در برابــر آنان کــه چشــمِ آز بــه ایران 
می دوختند و جز کین ایرانیان، در دل، نمی اندوختند 
و جان، از تیرگی و تباهی در این سرزمین سپند و ستوده  
روشنایی و روشن رایی، برمی افروختند ایستاد و آنان را 
آموزه و اندرزی درشت و دندانشکن و از یاد نارفتنی داد. 
روانش در مینوی بَرین، شــادباد و نــام بلندش همواره 
دریاد! در فرجام این دیباچه، می سزد که تلاش پیگیر 
سرگرد رضا جهانفر را که تلاشی بوده است دشوار و نیز، به 
گونه ای ناسازوارانه )=پارادکسیکال(: دلپذیر، درنوشتن 
ج بنهم و او  سرگذشــت این بزرگمرد نیــروی دریایــی، ار
را، به پاس تــلاش ارزنــده و برازنده اش در شناســانیدن 
ایــن دلاور دریــادل، بــه ایرانیــان فرّخبــاد بگویــم و 
کامــکاری و بختیــاری در کارهایی پژوهشــی و فرهنگی 
 از ایــن گونــه را، بــرای او، از درگاه دوســت، آرزو ببــرم. 

ایدون باد.«

معرفی                    کتاب

کتاب »امپراتوری جنگ« 
ترجمه شد 

کتاب »امپراتوری جنگ« با ترجمه حجت الاسلام 
علی فتحعلی آشتیانی درباره توسعه طلبی های 
امپریالیستی آمریکا منتشر شــد. به گزارش دفاع پرس، 
کتاب »امپراتوری جنگ« اثر پال لوییس اتوود با ترجمه 
حجت الاسلام علی فتحعلی آشتیانی توسط انتشارات 
»موسسه آموزشــی و پژوهشــی امام)ره(« راهی بازار نشر 

شد. 
این کتاب پژوهشی در قلمروی سیاست های آمریکاست و 
هدف اصلی آن، نمایش توسعه طلبی های امپریالیستی 
رهبران آمریــکا به منظور افزایــش قدرت و نفوذشــان در 
همه کشور های دنیاست. اتوود در این کتاب می کوشد 
کنده از  به مردم آمریکا نشان دهد که تاریخ کشورشان آ
جنگ های تجاوزگرانه و توسعه طلبی های امپریالیستی 
بوده که با بی اعتنایی به ارزش جان ســربازان آمریکایی 
و غیرنظامیــان دشــمن کــه بــر اثــر سیاســت های آنــان 
جــان خــود را از دســت داده یا رنــج کشــیده اند، همواره 
نبردهای شــان را خود انتخاب کرده اند تــا از این رهگذر 
به قدرت و نفوذشــان بیفزایند. بنابر این گزارش، کتاب 
»امپراتوری جنگ« به قطع وزیری در ۲8۰ صفحه منتشر 

شده است.

بررسی ابعاد جنگ در کتابی از 
»عبدالرضا سالمی نژاد«

دزفول یکی از شهر های جنوبی ایران است که 
در طول هشت سال جنگ تحمیلی هیچ گاه در 
آرامــش نبــود و همــواره مــورد هــدف موشــک  ها و 
توپخانه های دشمن قرار داشت و هرچه داشت در مبارزه 
با دشمن متجاوز به کار گرفت. مقاومت و ایثار رزمندگان 
و مردم شهر دزفول باعث شد، تا چهارم خرداد به عنوان 
روز مقاومــت دزفــول نام گذاری شــود. به همیــن خاطر 
کتاب های زیادی از زوایای مختلف جنگ دزفول ازجمله 
دلایل حمله به دزفول، چگونگی حمله، مقاومت مردم 
در برابر دشمن و... از سوی نویسندگان مختلف به رشته 
تحریر درآمده است. از این رو عبدالرضا سالمی نژاد یکی 
از نویسندگانی است که در خصوص شهر دزفول و تجاوز 
به این شهر در جنگ تحمیلی آثار زیادی از جمله »الف؛ 
ک«،  ک تــا افــلا دزفــول«، مجموعــه کتاب هــای »از خــا
»همسفران«، »سربازان سبزه قبا«، »همین نصفه روز«، 
»مثل بــاران« و »دزفول، پایتخــت مقاومت ایــران«، به 

چاپ رسانده است.
یکی از آثار جالب و خواندنی عبدالرضا سالمی نژاد »جنگ 
شــهرها، گزارشــی از شــهر مقاوم دزفول« نام دارد. شاید 
برای خیلی ها نامفهوم باشــد که اصلا جنگ شــهر ها به 
چه معناست. در جنگ تحمیلی، چند جنگ دیگر نیز، 
صورت گرفته بود کــه اصطلاحا به آنها جنگ شــهر ها یا 
جنگ نفت کش ها می گوینــد. از این نــوع جنگ ها زیاد 

رخ می داد یعنی جنگی که خارج از میدان نبرد باشد.
عبدالرضا ســالمی نژاد در این خصــوص گفت: اصطلاح 
گرچه از ســال 6۳ به زبان ها آمد، ولی در  جنگ شهرها، ا
عمل از روز اول حمله به کشورمان این اتفاق افتاد، یعنی 
اینکه غیرنظامیان در شــهرها، مورد هدف قرار گرفتند. 
دشمن در طول جنگ، ۱۲7 بار شهر دزفول را با موشک، 
هواپیما و توپ مورد هدف قرار داد و تعــداد  ۱۱ هزار نفر از 

مردم ایران در جنگ شهرها به شهادت رسیدند.
این نویسنده کتاب اظهار داشت: سهم دزفول در جنگ 
شهر ها از نظر شــهید، 7۱5 شهید غیرنظامی است، ولی 
از نظر حملات دشــمن در ردیف اول قرار داشت. جنگ 
شهر ها تا پایان جنگ در پنج مقطع صورت گرفت، ولی 
در همه مقاطــع، دزفول مــورد هدف قــرار می گرفت و در 

ردیف اول بود.
ســالمی نژاد با اشــاره به اینکــه دزفول در صــدر حملات 
دشمن بوده، گفت: وقتی دشمن می خواست به شهر ها 
هشدار بدهد که می خواهم فلان شهر ها را بزنم، همیشه 
به جــای یــک، دو و ســه حــروف ابجــد را بــه کار می بــرد و 
می گفت: الف. دزفول، ب. تهران، ج. اصفهان و همیشه 

ردیف الف. مختص به دزفول بود.
وی خاطر نشان کرد: با وجود اینکه حدود ۱5 جلد کتاب 
در مورد دزفول نوشته ام، برایم غریب است که چرا دزفول 
همیشه باید در ردیف اول لیست باشد، دزفول پایتخت 
خوزســتان نبود، بلکه یک شــهر معمولی همانند سایر 
شهر ها بود. همچنین مرکز نظامی نبود که بگوییم به این 
دلیل دزفول را مورد حمله قرار می داد. قطب اقتصادی 
هم نبود که با زدن این شهر، ضربات سنگینی به اقتصاد 
کشــور وارد شــود. از هر نظر نگاه کنید، می بینیــد در اول 

نیست، ولی در حملات اولین هدف است.
سالمی نژاد در خصوص محتوای کتاب »جنگ شهرها، 
گزارشی از شــهر مقاوم دزفول« بیان داشــت: این کتاب 
دو بخــش دارد؛ در بخــش اول بــه تاریخچــه دزفــول 
پرداخته شــده و در بخش دوم، پاســخ به همین ســوال 
یعنی چرا باید دزفول در ردیف حملات صدام قرار بگیرد، 
مطرح شده است، یعنی به حدود ۱4 اِلمان توجه کردم 
که به این دلایل، شاید حملات صورت می گرفته و البته 
اینها برآورد خودم است و  ای  کاش صدام زنده بود و از وی 

سوال پرسیده می شد.

کتاب                    خوان

روایت                   عکس

 تقدیر رئیس جمهور از
 مادر علمدار فتح خرمشهر

یازدهمین کنگــره تجلیل از ایثارگران، ویژه شــهدای 
فتــح خرمشــهر هــم زمــان بــا ســوم خــرداد ســالروز 
آزادســازی خرمشــهر و روز ملــی مقاومــت،  ایثــار و 
پیــروزی بــا حضــور حســن روحانی،رئیــس جمهــور 
و حجت الاسلام و المسلمین شهیدی، رئیس بنیاد 
شــهید و امور ایثارگــران و جمعــی از خانواده شــهدا و 
ایثارگران برگزار شــد. در این مراســم رئیــس جمهور از 
مادر حاج احمد متوســلیان، معروف به علمدار فتح 

خرمشهر تقدیرکرد.

آذری جهرمی:

جوانان امروز اراده ای مانند جوانان دفاع مقدس دارند
گفــت:  وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات 
آزادســازی خرمشــهر یک ایثار زیبا، یک الگوی 
عزت آفرین بــرای همــگان و یک نقــش ماندگار بــر پیکره 

تاریخ بود.
به گــزارش دفــاع پــرس، محمــد جــواد آذری جهرمی در 
ح »ســبک زندگی جهــادی« اظهار  مراســم افتتاحیه طر
داشــت: یکــی از زیباتریــن جلــوه هــای دفــاع مقــدس، 

حماسه آزادسازی خرمشهر است.
 وی افــزود: انقلاب ما بــه دفعات ثابت کرده هــر زمان که 
خالصانــه بــرای رضای خــدا اقدام کــرده ایــم امدادهای 

الهی نیز ما را یاری کرده است. 
شــهید جهــان آرا ایــن مفهــوم را بــه زیبایــی بیان کــرد و 
گر شــهر ســقوط کند آن را  خطاب به هم رزمانش گفت: ا

دوبــاره فتح می کنیم، مراقب باشــید 
ایمانتــان ســقوط نکنــد. ایــن ایمــان 
گــر دشــمن و کل  اســت که مــی گوید ا
دنیا شهری را از ما بگیرد خدا آن را آزاد 
گر  می کنــد. ایمــان ســبب می شــود ا
کســی فکر تجاوز و تعدی بــه میهن ما 
را کرد شــن های بیابان ســربازان خدا 
خواهنــد شــد، ایــن ایمــان اســت که 

انقلاب ما بر روی آن بنا شده است.
وی با اشــاره به قدرت ایمان خاطر نشــان کــرد: کل دنیا 
هم که علیه ما باشــند هیچ ضربه ای نمــی توانند بزنند. 
سیاســت ما تعامل با دنیــا در جنبه های مختلف اســت 
ولی ما برای رســیدن به اهداف خود پیرو هیچ کشــوری 

نخواهیــم بود. مســیر و رهبر مشــخص 
اســت و باید به معنــای واقعــی تلاش و 

جهاد کنیم.
وزیــر ارتباطــات و فنــاری اطلاعــات بــا 
ح این ســوال کــه آیــا جوانــان امروز  طــر
مــا اراده ای مانند جوانــان دوران دفاع 
مقدس دارنــد یا نه بیان کــرد: برخلاف 
عده ای کــه پاســخ مایوس کننــده ای 
می دهند با جدیت می گویم بله، نظر بنده این است که 
جوانان حزب اللهی امروز ما بسیار با ایمان تر و انقلابی تر 
هســتند. نباید جــوان امــروز را مایــوس کنیم بایــد آنها را 
گرامی بداریم چرا که حل مشکلات امروز کشور به دست 
جوانان اســت و این زمانی محقق می شــود کــه روحیه و 

ایمان جوانان ما پا برجا و محکم باشد. 
وی با اشاره به اثرگذاری مقام زن در جامعه تصریح کرد: از 
دامن زن مرد به معراج می رود. بانوان نورانی ترین تجلی 
انســان و جلوه گر آینه تمام نمای هویت انســانی هستند 
و مســیر جامعه را تعیین مــی کنند و تربیــت کننده بزرگ 

زنان و مردان هستند.
کاری را آفریدند که   زنان شهیده جلوه هایی از ایثار و فدا
در تاریخ انقلاب بی ســابقه بودند. خانواده های شــهدا 
و ایثارگران زینب وار رشــادت ها و شــجاعت های عزیزان 
گرچه  خــود را منتقــل و بی ریــا و خالــص عمــل کردنــد و ا
حقوقی نجومــی بر گردن همــه ما دارند ولی ســهم آنها از 
ســفره انقلاب حتــی بوســیدن روی فرزند یا برادر شــهید 

خود نبوده است.

سفره ادبیات کودک همچنان از حماسه خالی است 
چرا کودک و نوجوان امروز، محمد جهان آرا را نمی شناسد؟

ضــرورت گــردآوری عکس هــا و نوشــته ها و خاطره ها بیش 
از پیش نشــان می دهد کــودک و نوجوان امــروز باید بداند 
آرش کمانگیــر افســانه نبــود. او بایــد بدانــد مــردان مردی 
بودند که از جان و مال خود گذشتند تا او شادی کند و حق 
زندگی داشــته باشــد و این برعهده شــاعران و نویسندگان 
و هنرمنــدان اســت کــه نگذارنــد صــدای ایــن جوانمردان 
خاموش و به تاریخ ســپرده شــود. پرســش اینجاســت چرا 
شاعران و نویسندگان کمتری از خرمشهر گفته و نوشته اند 
و لازمــه نوشــتن از ایــن رویــداد مهــم تاریخی بــرای بچه ها 
کدام است؟ چرا کودک و نوجوان امروز، محمد جهان آرا را 
نمی شناسد؟ اصلا چگونه می توان بر ســوم خرداد ۱۳6۱ و 
ک سرزمین  شادی مردمی که تا پای جان مقاومت کرد تا خا

خود را از دشمن بیگانه بازپس گیرد، چشم بست؟

    خاطره نویسی؛ بهترین قالب برای نوشتن از جنگ
جعفــر ابراهیمــی، شــاعر و نویســنده کــودک و نوجــوان، 
خاطره نویســی داســتانی را بهتریــن قالــب برای نوشــتن از 
جنــگ و خرمشــهر می دانــد و بــه  مهــر می گویــد: خــود من 
نوشــتن دربــاره جنــگ را بــا خاطره نویســی شــروع کــردم، 
مــردم، اعتمــاد بیشــتری بــه ایــن قالــب دارند و احســاس 
می کنند آنچــه به صورت خاطره نوشــته می شــودواقعی تر 
است، حال آنکه داســتان با تخیل آمیخته شده است. اما 
خاطراتی خواندنی هستند که در قالب داستان، بازنویسی 
شده باشند.شاعر مجموعه »آسمان ابری نیست« معتقد 
گر بازنویسی نشــوند و به شکل داستان  اســت: خاطرات، ا
درنیاینــد، جذابیت چندانــی برای مخاطــب ندارند و تنها 
به کار نویســندگان و فیلمســازان می آیند تا دســتمایه آنها 

برای خلق آثارشان قرار گیرند اما کتاب هایی چون »دا« که 
به شــکل داســتان روایت شــده اند، هم خواندنی هستند 
هم می توانند منابــع خوبی برای دیگر هنرمندان باشــند.
به گفته ابراهیمی، شــعر، قالب خوب و موثری برای گفتن 
از جنگ نیســت زیرا خشــونتی در جنگ هســت که با شعر 
نمی توان به طرح آن پرداخت، بگذریم از اینکه شعر بیشتر 
برای بیان هیجانات و احساسات آنی به کار می رود و برای 
گفتن از جنگ و رویدادهــای آن و رشــادت های رزمندگان 
بهتــر اســت از شــعر اســتفاده نشــود، اما شــاعران کــودک و 
نوجــوان می توانند آزادی خرمشــهر و شــادی مــردم از این 
که  اتفاق مهم و به یادماندنی را در قالب شعر بازگو کنند، چرا
آزادی خرمشهر، یکی از مهم ترین رویدادها در تاریخ معاصر 
ایران است.  این شاعر و نویسنده کودک و نوجوان معتقد 
اســت ادبیات دفاع مقــدس، زمانی می تواند موفق باشــد 
که از شــعار فاصله بگیرد و از نظر بیان ادبی، ساختار، زبان، 
شخصیت پردازی، پایان بندی و تعلیق هنری به جایگاهی 
درخور دست یابد و دگرگونی شخصیت ها، تزلزل و تردید آنها 
و کمال خواهی شان را به تصویر بکشد و برای رسیدن به این 
جایگاه  باید تابوها در این حوزه شکسته شود و مرزها از میان 
برود. ما نباید از رزمندگان، قهرمان های اسطوره ای بسازیم  

و بعد از بچه ها بخواهیم تا آنان را الگوی خود قرار دهند.

    ادبیات جنگ، می تواند فانتزی باشد
مهــدی رجبــی از جمله نویســندگانی اســت کــه دلش 
می خواهد بیشتر درباره پیامدهای جنگ بنویسد. او 
می گوید: من به چند دلیل نوشــتن از جنگ را دوست 
گر بخواهم درباره جنگ به عنوان  ندارم. نخست اینکه ا
یک رویداد تاریخی یا اتفاقی چون آزادی خرمشهر بدانم 
لازم نیست داستان بخوانم بلکه می توانم به مستندات 
و عکس ها و فیلم ها و خاطره نگاری ها رجوع کنم، دوم 
اینکه خط قرمزهای بسیاری در نوشتن از جنگ وجود 
دارد که موجب می شود نتوانم داســتان دل خواهم را 
بنویســم از این رو ترجیح می دهم درباره تبعات جنگ 
بنویســم و دشــواری های زندگــی از دیــد یــک جانبــاز 
شیمیایی را روایت کنم.نویسنده مجموعه »نامه های 
نیلی« داشــتن نگاه منتقدانه را لازمه نوشتن از جنگ 
می دانــد و معتقــد اســت: هنــوز هــم نمی توان بــه نقد 
ادبیات جنگ و حتی خود آن پرداخت و برای پی بردن 
کنون  به این مســئله کافی اســت داســتان هایی که تا
درباره جنگ نوشــته شــده را ورق بزنیم. در بیشتر این 
داســتان ها، حتــی یــک رزمنــده ایرانی بــد و شــرور هم 
نمی بینیم؛ همه خوب و مهربان و خالص اند در صورتی 
که آنهــا هــم آدم هایی مثل مــا بــوده اند. اشــتباهات و 
کاســتی های خاص خــود را داشــته اند و مهم تــر اینکه 
مگر می توان درباره موجود بی نقص، داستان نوشت؟

به گفته رجبی، یکــی از بهترین آثاری کــه درباره جنگ 
نوشــته شــده »عاشــقانه های یونس در شــکم ماهی« 
که او جنگ را لمس  نوشته جمشید خانیان است، چرا
کرده و به خوبی به روایت آن برای نوجوانان پرداخته و 
خوب اســت متولیان فرهنگی از نویسنده هایی چون 
خانیــان حمایــت کننــد تــا آثــار داســتانی جــذاب تری 
نوشته شود و نوجوان هایی که آن دوره تاریخی را درک 
نکرده اند، بتوانند به شناخت و ذهنیت کامل تری از آن 

روزگار دست یابند.
نویسنده »خواهران تاریک« هم اسطوره سازی را یکی 
از آســیب های جــدی ادبیــات دفــاع مقــدس می داند 
و می گویــد: واقعیت این اســت کــه رزمندگان هم مثل 
همه انسان ها، نقاط ضعف و قوت خود را  داشته اند و 
در برخی عملیات ها، ناجوانمردانه سلاخی شده اند اما 
من نویســنده نمی توانم به روایت چهــره واقعی جنگ 
و رزمنده ها بپردازم. از ســوی دیگر من عاشــق فانتزی 
هستم و تا وقتی نتوانم داستان جنگی فانتزی بنویسم 
ترجیح می دهــم کار ابتر انجــام ندهم و ســراغ این نوع 

داستان ها نروم.  

سـال ها از آن روز گذشـته، روزی کـه خرمشـهر از تسـخیر بعثی هـا آزاد شـد. از آن زمـان تاکنـون، 
داسـتانی ماندنـی و تاثیرگـذار دربـاره این رویـداد مهم تاریخـی و رشـادت ها و دلاورمردی های محمد 
جهـان آرا و یارانـش نوشـته نشـده و اگـر آثـار انگشت شـماری چـون »سـی مرد و سـیمرغ« از اکبـر صحرایـی، 
»نخل های بی سـر« از قاسـمعلی فراسـت و »دختران خرمشـهر« نوشـته اختر دهقان را نادیده بگیریم، کتاب 
دیگـری در ایـن زمینـه باقـی نمی مانـد و دردآور اینکه هـر سـال کـه می گـذرد، روایت ایـن رویداد تاریخـی برای 

ما دشوارتر می شود چون شاهدان عینی پیر می شوند و خاطره هاشان را با خود به جهانی دیگر می برند.

 افرادی همچون 
شهید دریابان 

غلامعلی بایندر 
و هم رزمانش در 
نیروی دریایی 
آبرویی شدند 
برای حمیت 
و جوانمردی 

ایرانیان



قاب                     هنرمند

سال چهاردهم، شماره 143209
یکشنبه

6 خرداد  1397
سینما و تلویزیون

ریچارد گِر با درامی با عنوان »مادر، پدر، پســر« 
پس از نزدیک به ۳۰ سال در شبکه بی بی سی 

ظاهر می شود.
در ایــن درام ریچــارد گِــر  در  نقــش یــک قدرت 

رسانه ای نقش آفرینی می کند.
در ایــن ســریال کــه در بی بی ســی ۲ روی آنتن 
می رود، وی نقش مکــس را بازی می کند. این 
شــخصیت یــک تاجــر آمریکایی خودســاخته 
کاریزماتیک است که مالک رسانه ای در بریتانیا 

و سراسر جهان است.
بازیگــر »زن زیبــا« در ایــن بــاره گفــت: تقریبــا 
۳۰ســال از زمانــی کــه در تلویزیــون کار کــردم 
می گذرد و خیلی خوشحالم که با بی بی سی در 
یک پروژه هشت ســاعته فوق العاده همکاری 
می کنم.هلــن مک کــروری، بازیگــر فیلم های 
»هــری پاتــر« و بیلی هــول بازیگــر »در ســاحل 
سشــیل« دیگر بازیگران این ســریال هستند.  
مک کروری در نقش همســر گر و هول در نقش 
کادن، فرزنــد ایــن زوج  بــازی می کننــد. ایــن 
درام بــه نوعــی یــادآور زندگــی و روابــط روپــرت 

ک است. مردا
در این سریال کادن روزنامه بریتانیایی پدرش 
را اداره می کند و خودش را آماده می ســازد تا پا 
جای پای پدرش به عنوان یکی از پرقدرت ترین 

مردان جهان بگذارد.  
ریچارد گر ۶۸ ساله سال ۱۹۹۰ به بودیسم گروید 
و در مراسم اهدای جوایز اسکار در سال ۱۹۹۳ 
از سیاست ســرکوب گرایانه چین در قبال تبت 
به شدت انتقاد کرد. سخنان گر سبب شد که 
حکومت چین او را به این کشور ممنوع الورود 
کند امــا او کوتــاه نیامد و ســال ۲۰۰۸ خواســتار 
بایکوت کردن مراســم المپیک پکن شد. وی 
دو بنیاد تاســیس کرده ،  »کمپین بین المللی 
بــرای تبــت« واقــع در واشــنگتن و »بنیــاد گر« 
در نیویــورک تــا از این اهــداف حمایت  کنــــــد. 
به همیــن دلیل وی مغضــوب هالیوود اســت 
و سال هاســـــت در فیلم هــای مســتقل بــازی 
می کند. از جمله فیلم های معروف گِر   می توان 
گو«، »زن زیبــــــا«، »سامـــــرزبای«،  بــه »شــیکا

»بی وفا« و »هاچیکو« اشاره کرد. 

 ریچارد گر   پس از 30 سال
به تلویزیون برمی گردد

 هومن سیدی
 هم بازی نگار جواهریان شد

هومــن ســیدی بــه جمــع بازیگــران فیلــم 
سینمایی »طلا« به کارگردانی پرویز شهبازی 
پیوست.این فیلم سینمایی به نویسندگی و کارگردانی 
پرویز شهبازی و تهیه کنندگی رامبد جوان این روزها در 
مرحله انتخاب بازیگران قرار دارد و بعد از نگار جواهریان، 
به تازگی هومن ســیدی برای بازی در فیلــم با عوامل به 
توافق رســیده اســت.»طلا« نخســتین همــکاری پرویز 
شهبازی با هومن سیدی محسوب می شود و این بازیگر 
یکی از نقش های اصلی فیلم را بازی می کند.»طلا« که 
اثری پر بازیگر است به زودی و با تکمیل فهرست بازیگران 
وارد مرحله فیلمبرداری می شود.این فیلم جدیدترین 
همکاری رامبد جوان و محمد شایسته است که پیش از 
این »قانون مورفی« را ساخته بودند و قرار است به زودی 

فیلم مجید صالحی را نیز تهیه کنند.

خبر                  سینما 

انتقاد به عدم اطلاع رسانی 
ح سینمایی یک طر

جدیدتریــن آمار فــروش فیلم هــای روی پرده 
سینماها درحالی توسط پخش کنندگان اعلام 
شــد که برخی نســبت به تبلیغ نشــدن طرح هــای ویژه 

کران فیلم در ایام ماه رمضان انتقاد داشتند. ا
حبیب اسماعیلی، مدیر دفتر پخش رسانه فیلمسازان، 
دربــاره آمــار فــروش فیلــم سینمایی »ناخواســته« به 
کارگردانــی بــرزو نیک نــژاد، گفت: ایــن فیلم کــه دو روز از 
کران آن گذشــته اســت، با در اختیار داشــتن ۱۹ ســالن  ا

در تهران حدود ۲۰ میلیون تومان فروش داشته است.
محمدرضا صابری از دفتر پخش »نورتابان« درباره میزان 
فروش »آن ســوی ابرها« به کارگردانــی مجید مجیدی 
کران خود  توضیح داد: این فیلم که در چهارمین هفته ا
قــرار دارد و از ابتدای مــاه رمضان به صورت دوبله شــده 
کنــون ۱۴۹ میلیون  روی پــرده ســینماها رفته اســت، تا
تومــان فروش داشــته اســت، این اثــر در حــال حاضــر 
۱۳سالن در تهران و شهرستان ها در اختیار دارد.غلامرضا 
فرجی، مســئول پخش حــوزه هنــری، درباره فــروش دو 
فیلم »جشن دلتنگی« و انیمیشن سینمایی »فیلشاه« 
گفــت: انیمیشــن سینمایی »فیلشــاه« به کارگردانــی 
هادی محمدیان که در آخرین هفتــه نمایش خود قرار 
دارد، با در اختیار داشتن ۱۲۰ سالن، هفت میلیارد و ۲۵۰ 
میلیون تومان فروش داشته است.فرجی در ارزیابی اش 
از طرح  نیم بهاشــدن بلیت ســینماها تا قبل از افطار در 
ایام ماه رمضان گفت: انتظار می رفت نسبت به تبلیغات 
کــران مــاه رمضــان اطلاع رســانی صورت  ح هــای ا طر
گر سال های  بگیرد اما تا کنون اقدامی صورت نگرفته و ا
قبل این طــرح موفق عمل کــرد، فقط بــه خاطر همین 
اطلاع رســانی و تبلیغات بود، با این حال فیلم هایی که 
ظرفیت جــذب مخاطــب داشــتند وضعیتشــان خوب 
اســت. علی ســرتیپی، مدیرعامــل موسســه پخــش 
فیلمیران، دربــاره میــزان فروش فیلم های این شــرکت 
پخــش بیــان کــرد: فیلــم سینمایی »به وقت شــام« به 
کــه در آخریــن هفتــه  کارگردانــی ابراهیــم حاتمی کیــا 
کــران خــود قــرار دارد، بــا در اختیــار داشــتن ۲۷ســالن  ا
ســینمایی ۱۳میلیارد و ۳۰۰ میلیــون تومــان و فیلــم 
سینمایی »چهارراه استانبول« به کارگردانی مصطفی 
کران خود، یک  کیایی با قرار داشتن در چهارمین هفته ا
میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان فروش داشته اند. او درباره 
وضعیت فروش فیلم ها در ایام مــاه رمضان و همچنین 
کــران فیلــم در ســینماها در نظر  ح هایــی کــه بــرای ا طر
گرفته شــده، اظهــار کــرد: روزهــای تعطیل و شــب های 
گــر این  جمعه اســتقبال خوبــی از ســینما می شــود اما ا
کران رمضان اجرا نمی شد سینما اوضاع بدی  طرح های ا
پیدا می کرد. با این حال متأسفانه چون تبلیغ مناسبی 
برای این طرح ها نشده است و مردم اطلاعی از آن ندارند 

اتفاق خوبی هنوز نیفتاده است.

در                            حاشیه

 برنامه سینماهای 
اصفهان

اکران                       روز

  سپاهان) سالن اصلی(    چهار راه استانبول / 
 خجالت نکش / عصبانی نیستم! 

  سپاهان)سالن ۲(   تگزاس / مصادره
  پردیس چهارباغ  جشن دلتنگی

چهار راه استانبول/ خجالت نکش / خوک  
عصبانی نیستم! / تگزاس/  فیلشاه 

 لونه زنبور /بدون تاریخ بدون امضا /رفتن 
  قدس)سالن ۱(      عصبانی نیستم! / تگزاس

  قـدس )سالن ۲(     لاتاری / مصادره  
  فـلسطین     عصبانی نیستم! / لاتاری

ایده اصلی ساره بیاتامیر جدیدی بازیگر »غلامرضا تختی« 

کارگردانــی بهــرام توکلــی و  فیلــم ســینمایی»غلامرضا تختی«بــه 
تهیه کنندگی سعید ملکان با دریافت پروانه ساخت و تکمیل عوامل 
پشــت صحنه وارد مرحله پیش تولید شــد.همچنین امیر جدیدی نخســتین 
بازیگــری اســت کــه حضــورش در ایــن فیلــم ســینمایی قطعــی شــده  و نقش 
»غلامرضا  تختی«را ایفا خواهد کرد و دیگر بازیگران نیز به زودی معرفی خواهند 
شد.در سال ۷۳ علی حاتمی،فیلم »جهان پهلوان تختی« را شروع به ساخت 
کرد، اما باشدت گرفتن سرطان حاتمی، این پروژه به اتمام نرسید و بعدا بهروز 
افخمی اتمام این پــروژه را بر عهده گرفت و فیلمی به کل متفــاوت از فضای آثار 
حاتمی ســاخت.گفته می شــود در صحنه به دنیا آمــدن تختی، پــدر که نگران 
زندگی همســر و فرزندش اســت، باید به کناری می آمده و از خدا با گریــه و زاری 
می خواسته که آنها را از او نگیرد. عزت الله انتظامی تعریف می کند که در آن ایام 
به قدری ذهنش درگیر درد و رنج حاتمی بوده که موقع فیلم برداری این صحنه 
با گریه می گوید: »خدایا علی رو از ما نگیر!« به هر حال اجل مهلت تمام کردن این 

فیلم را به علی حاتمی نداد.

ساره بیات اولین بازیگر فیلم سینمایی »ایده اصلی« با کارگردانی آزیتا 
موگویی انتخاب شد.او  بازیگری گزیده کار است و تا کنون برنده چند 
جایزه بین المللی به عنوان بهترین بازیگر زن برای فیلم »جدایی نادر از سیمین« 
با کارگردانی اصغر فرهادی از جمله خرس نقره ای جشنواره برلین و بهترین بازیگر 
نقش مکمل زن بیست و نهمین جشنواره فیلم فجر بوده است .وی همچنین 
جوایز بین المللی دیگری برای فیلم های ناهید ، فصل فراموشی فریبا ، آااادت 

نمی کنیم را در کارنامه دارد .
گا و بارسلون در اسپانیا ،جزیره کیش در ایران و  شایان ذکر است  شهرهای مالا
شهر کلن در آلمان تا کنون  لوکیشن های اصلی »ایده اصلی« انتخاب شده اند 
و در فروردین ماه سال جاری نیز بخش هایی از این فیلم با بازیگران خارجی در 

شهر ونکوور کانادا فیلمبرداری شده است .
کره با بازیگران مطرح دیگری هستند که  در حال حاضر گروه سازنده مشغول مذا
به زودی اعلام خواهند شد.آزیتا موگویی علاوه بر کارگردانی ، تهیه کنندگی فیلم 

ایده اصلی را هم به عهده دارد

با                             سینماگران

فرمون فرمون که می گفتند ...
  برشی از زندگی »ناصر ملک مطیعی«  سوپراستار سال های دور سینمای ایران

این محبوبیــت به انــدازه ای بود که تقریبــا تمامی افکار 
ســینمایی، قائــل بــه پذیــرش او بودنــد: از فیلم هــای 
اصطلاحا کلاه مخملی و داش مشــتی تا فیلم های شاد 
و موزیــکال و حتــی جریــان روشــنفکری آن ســال ها کــه 
بــا »قیصــر« کیمیایی آغــاز شــد. این نخســتین رهــاورد 
ملک مطیعی برای ســینمایی بود که تازه داشــت ســر و 
شــکل ابتدایی خــود را پیــدا می کــرد و به دنبــال هویتی 
مستقل می گشــت، بنابراین نمی توان هویت ابتدایی 
و اصیــل ایــن ســینما را بــدون در نظــر گرفتــن هنرمنــد 
جریان ســازی چــون »ناصــر ملــک مطیعــی« کــه بــرای 
گران تاثیــر ویژه ای  دو دهه، هم بــر مردم و هم بر ســینما
گذاشــت، نادیــده گرفــت.از دیگــر ســو، نقــش طلایــی 
ملک مطیعی در گیشه ســینما بود، بی آنکه خود بداند 
در حــال تبدیــل شــدن بــه صنعتــی نوپــا در کشــور بود.  
ســینمای ایــران در ســال هــای گذشــته، قدم هایی در 
راستای رسیدن به یک صنعت پویا  برداشته بود تا بتواند 
درجایگاه یک قطب اقتصادی مستقل، فعالیت داشته 
باشــد، امابا کمی دقت متوجه می شــویم که سینمای 
گاهانه  از یک صنعت  ملی از اواخر دهه ۳۰، به شکلی غیرآ
پویا و پررشد سینمایی برخوردار بوده است، به گونه ای 
کتورهای سینمایی که در آن سال ها متشکل  که عموما فا
از یک فیلمنامــه رومنــس و اســتفاده از بازیگــران چهره 
بود، بــه خوبــی می فروخت و ســالن هــای ســینمایی با 
توجه به جمعیــت حــدودا  ۲۰ میلیونی آن ســال ها یک 
داده متوازن و منطقی را تشکیل می دادند و از دیگر سو، 
فیلم های روز هالیوودی نیز در آنجا  نمایش داده می شد. 
خ اقتصــادی ســینما  کاملا مســتقل عمل  بنابراین چــر
غ از  وجوه مالی قضیه حداقل  می کرد و می توانســت فار
نیمی از جمعیت کشــور را که شــامل روستانشــینان نیز  
می شــدند، در جریان اتفاقی به نام »سینما« قرار دهد. 
در این صنعت، نام »ناصر ملک مطیعی« به شــکل ویژه 

ای، گل درشت است.
او در جایــگاه یکــی از  نخســتین ســتاره هــای ســینمای 
ایــران از زمــان شــناخته شــدنش، در نقــش »ویتریــن« 
عمل کــرد و توانســت بــا کشــاندن مــردم به ســینماها، 
اســتارت قدرت گرفتن صنعت سینما را در این مملکت 
بزند.  وجوه نرم افزاری که به ســالن های سینما مربوط 
بود و آن بخش دیگــرش که حمایت هــای مردمی برای 
کران فیلم  روشــن ماندن چراغ این ســالن ها و بعدهــا، ا
خارجــی در آن بود، عملا توســط ملک مطیعی زده شــد 
که البتــه بعدها چهره هایی هــم چون »بهــروز وثوقی« و 
»محمدعلی فردین« به کمک او شتافتند و سرعت این 

فرآیند را بیشتر کردند.

گیــری پروســه ســتاره ســازی در  مــورد ســوم بــه شــکل 
 ســینمای ایــران بــاز مــی گــردد کــه توســط ملــک مطیعی 
به وجود آمد. در اواخر دهه ۳۰، کسی از جامعه سینمایی، 
حتــی مفهــوم ســتاره را نیــز نمــی دانســت. بــا توجــه بــه 
قهرمان پــروری ناخواســته آن ســال هــای فیلمنامــه های 
ایرانی، ملک مطیعی جوان اول ســینما شد و فیلم هایش 
با فروش های خیره کننده ای مواجه می شدند که همین 

اتفاق،  زمینه را برای ورود نسل جدیدی از جوان 
اول ها به سینما باز کرد که سبب شد در دهه 

۴۰  ســینمای ایــران ســتاره های مــرد و زن 
بسیاری داشــته باشــد که نام آنها تا امروز 
نیز به عنوان اســاطیر بازیگری هم چنان 
می درخشد. بنابراین جاده صاف کن این 

مسیر، ملک مطیعی بود.البته که نباید از یاد 
برد او بازیگری بود که در نخســتین فیلم رنگی 

ســینمای ایران )گرداب( به ایفــای نقش پرداخت 
و مردمی کــه ذوق زده از تماشــای شــکل صریح تری از 

زندگی های خود بر پرده ســینما بودند را بیشــتر 
گــر  کرد.شــاید ا بــه خــود علاقه منــد 

 ملک مطیعی پس از وقــوع انقلاب، 
در ایــران ســفر کوتاهی نمــی کرد  

برخــی  ماننــد  می توانســت 
چهره هــای مانــده در کشــور 

ماننــد مرحــوم »ســاموئل 
مرحــوم  و  خاچیکیــان« 

قــــــــــادری«  ج  »ایــــــــــر
داشــته  فعالیت هایــی 
باشد. متاســفانه در آن 
ســال هــا برخــی  اخبــار 
نادرســت و القای اینکه 
با فرارسیــــدن انقلاب، 
بســــاط این هنرمندان 
پیچیـــــــده  هــم  در 
می شــود.  آنهــا مجبــور 

به مهاجــرت شــدند و نتوانســتند آن جریــان ســازی خیره 
کننده ای را که طی دو دهه طلایی در کشور به راه انداخته 
بودند،مدیریت و به سرانجام برسانند. البته ملک مطیعی 
یــک بــار در ســال ۹۲ در فیلــم چنــدان دیده نشــده »علــی 
عطشانی« )نقش نگار(  در نقش کوتاهی جلوی دوربین رفت 
که می توانســت آغازی بر فعالیت مجدد او در سینما باشد، 
اما اینکه چه شد که وی در ادامه، با وجود اشتیاق بسیار 
در کاری بــازی نکرد، ســوال مبهمی اســت که 
پاسخ روشــنی درباره آن وجود ندارد.البته 
کار غیرحرفــه ای رســانه ملــی، اعطــای 
مجوز به حضور او در دو برنامه تولیدی 
و زنــده بــود در حالیکه ایــن برنامه ها  
اجــازه پخــش دریافــت نکرد و ســبب 
شــد تا جایگاه تلویزیون، نــه تنها از 

چشم سیل طرفداران این ســتاره بیفتد، بلکه امروز در 
رثای این هنرمند، باز هم نوک پیکان انتقاد ها به سمت 
این رسانه باشــد که چرا شــأن و جایگاه فردی کسی که 
پایه های بازیگری و سینمای حرفه ای را در ایران محکم 
کرد، حفظ نشده است. تلویزیون می توانست به سیاقی 
که همه تصور می کردند، از همان ابتــدا، مجوز حضور او 
را در برنامه هایــش ندهد و جمعیتی را هــم از این بابت، 
ذوق زده نکند، اما متاسفانه مهندســی اشتباه، سبب 
شــد تا این رســانه، این چنیــن جدی بــا نقد  هــواداران 
پرشــمار این ســتاره مواجــه شــود.قطعا شــکل برخورد 
با »ناصر ملــک مطیعــی« در ســالیان گذشــته، چندان 
مناســب نبــود. بازیگــری کــه گناهــش، تولــد در پیــش 
از انقــلاب و فعالیــت در ســینمای ملــی بود؛ متاســفانه 
تصمیم گیران بایکوت این چهره ها بــه این مهم توجه 
نداشــتند که ملک مطیعی و امثال او  تنهــا بازیگر بودند 
که به خواســته فیلمنامه و کارگردان، دیالوگ ها را گفته 
و صحنه ها را بازی می کردند، بنابراین ایفای یک نقش 
بوالهوســانه یا نقش مذهبی، ارتباطی بــا درونیات یک 
بازیگر و شــخصیت وی نداشــته و نــدارد و نبایــد   از روی 
نقش هایی که یک بازیگر در فیلمی ایفا کرده، در واقعیت 

با او برخورد می شد.
ملک مطیعی طی سال هایی که در ایران بود، همواره با 
عشــق رفتار می کرد. با آنکه وضع مالی چندان مناسبی 
نداشــت،هیچ گاه شــخصیت برجســته خــود را پائیــن 
نیاورد. مانند نقش هایش بزرگ بود هم چنان که وقتی 
سیل جامعه در برخورد با تلویزیونی که این چنین رفتار 
غیرحرفــه ای در قبال او نشــان داده بــود، تقاضای یک 
کنــش صریــح از او را داشــت، او بــا بغضــی فروخورده  وا
حتی  گلایــه چندانی  از تلویزیــون به زبــان نیاورد و 
 تنها گفــت که بــه ایــن شــکل برخوردهــا عادت 

کرده است.
بــود  او  فروخــورده  هــای  بغــض  ایــن   و 
اضمحــــــلال بــه  را  وی  چنیــن  ایــن   کــه 

کــه قــرار  کشــاند و در حالــی   جســمانی 
بــود بــا بهبــود یافتــن وضعیــت فیزیکــی، 
امــروز و فــردا از بیمارســـــــتان مرخــص 
 شــود، خبــر نیمــه شــب پنجــم خــرداد  
همــه را میخکــوب کــرد تــا بــا یــادآوری 
 آن حجم بغــض هایی که هیــچ گاه،

 دســت کم در برابر مردم نشکســت 
ایــن ســوال را بارها بــا خــود دوره 
 کنیم که چطور به این راحتی کنار 

گذاشته شد؟!     

جایـگاه »ناصـر ملـک مطیعی« را در چارچوب سـینمای ملـی، از چند زاویه می توان بررسـی 

مجتبی 
اردشیری

کـرد: نخسـت جایـگاه ویـژه ای کـه او برای نخسـتین بار در تاریخ سـینمای ایـران پدید آورد و 
سـبب شـد تـا لفـظ »سوپراسـتار« برای نخسـتین بـار در دهـه 30 میـان اهالی سـینما دهان 
بـه دهـان بچرخـد. در سـال هایـی کـه سـینما، سیاسـتی در قبـال سـتاره پـروری نداشـت و 
همـه مراحـل آن از تولیـد تـا اکـران و البتـه بـازی  در مرحلـه آزمـون و خطـای سـال های 
ابتدایـی حیـات سـینمای ملـی قـرار داشـت، »ناصـر ملـک مطیعـی« توانسـت بـا زیرکـی بـه 
خلـق تیـپ هایـی بپـردازد کـه نـه تنهـا قاطبـه مـردم را بـه عکس العمـل هـای عمومـا مثبت وامی داشـت، 

بلکه در میان اهالی سینما نیز به محبوبیت وافری دست پیدا کرد.

فیلم این روزهای هنر و تجربه اصفهان 

برسد به دست آقای بنان 
بنــان«  آقــای  دســت  بــه  »برســد  مســتند 
بــه کارگردانــی زهــره محقــق در هنــر و تجربــه 

کران شده است. اصفهان ا
در این مســتند ۸۷ دقیقــه ای، زندگی شــخصی و هنری 
 غلامحســین بنــان، اســتاد نامــدار و خــلاق آواز ایــران،
به واســطه نامه ای که به او نوشته می شود، مورد بررسی 

قرار می گیرد. 
همچنیــن از نــگاه پریدخــت آور )همســر بنــان(، هومــن 
کـــاوه دیـــلمی )یـــکی از  صــدر )پسرخـوانـــده بـــنان(، 
گردان بنان(،ایــرج خواجــه امیری، مــزدا  انصــاری و  شــا

حریرشریعت زاده با زندگی و آثار بنان آشنا می شویم. 
در بخش هایــی از آن هم تصاویــری از صحبت های خود 

بنان،  محمدرضاشجریان و... را می بینیم.

سینما                       جهان 

 جشنواره ونیز 201۸ 
از کن فراتر می رود

با توجه به فیلم هایی که شایعه نمایش آنها 
در جشنواره فیلم ونیز امسال مطرح است، 
انتظار می رود این جشــنواره از فســتیوال کــن ۲۰۱۸ 

سطح بالاتری داشته باشد.
به گزارش هالیوود ریپورتر، جشنواره فیلم کن امسال 
از نظر حضور ســتارگان حاضر و فیلم هایش از ســطح 

همیشگی برخوردار نبود و با انتقاد روبه رو شد.
در عین حال، فیلم های مطرح این جشنواره از جمله 
کس کلان، فیلم »جنگ  فیلم  اسپایک لی درباره کوکلا
سرد« پاول پاولیکوفسکی و فیلم »کفرناحوم«  نادین 
 لبکی، فیلمســاز لبنانی، امســال بار دیگــر در ونیز نیز 

به نمایش درمی آیند.
ایــن جشــنواره فیلــم ایتالیایی در ســه یا چهار ســال 
کــه بعــدا در اســکار  گذشــته فیلم هایــی را برگزیــده 
نیز موفــق بوده انــد؛ از جمله فیلــم »مــرد پرنده ای« 
آلخاندرو گونزالس، »اسپاتلایت« توماس مک کارتی 
و »شــکل آب« گی یرمــو دل تــورو. البتــه در مــورد 
لند« دمین شــازل که چندین  فیلم هایی مثل »لالا
اســکار برد و »ســه بیلبورد بیــرون ابینــگ، میزوری« 

 مارتین مک دونا این اتفاق نیفتاد.
در هر حال درمورد جشنواره فیلم ونیز ۲۰۱۸ با توجه 
به فیلم هایی که انتظار می رود در فهرســت نمایش 
این جشــنواره جــای بگیرند، رویــدادی پربــار پیش 
گر خیابان بیل می توانســت حرف بزند«  رو اســت.»ا
ســاخته جدیــد بــری جنکینــز ســازنده »مهتــاب« 
ح از ادبیات سیاه پوستان  اقتباسی از یک رمان مطر
با بازی رجینا کینــگ، کولمن دومینگــو،  دیگو لوناو 
ک  دیو فرانکو ؛ »برادران سیسترز«  وسترنی ساخته ژا
کین فونیکس و جان ســی رایلی و  اودیار با بــازی خوا

»پترلو« ساخته مایک لی از جمله این فیلم هاست.
 درضمن پیش تر اعلام شده بود شیر طلای ونیز ۲۰۱۸ 
بــرای یک عمر دســتاورد هنــری به دیویــد کراننبرگ 

کارگردان کانادایی اهدا خواهد شد.
 هفتــاد و پنجمیــن دوره جشــنواره فیلــم ونیــز از

گوست تا ۸ سپتامبر ۲۰۱۸ )۷ تا ۱۷ شهریور( برگزار   ۲۹ آ
می شود. گی یرمو دل تورو ریاســت گروه داوران این  

دوره را برعهده دارد.

 بازی آخر
مهدی هاشمی و نازنین بیانی

مهدی هاشمی و نازنین بیاتی به فیلم سینمایی »بازی آخر« به 
کارگردانی سیدعلی هاشمی پیوستند.فیلم سینمایی »بازی 
آخر« اولین تجربه سیدعلی هاشمی در مقام کارگردان است که سلیمان 
علی محمد تهیــه کنندگی ایــن فیلم را بــر عهــده دارد.بــه تازگی مهدی 
هاشــمی و نازنین بیاتی به این فیلم سینمایی اضافه شــده اند.از دیگر 
عوامل فیلم که تا کنون همکاری آنها با پروژه قطعی شده است می توان 
به مدیر فیلمبرداری: علیرضا برازنده، مشاور 
کارگــردان: کمــال تبریــزی، طــراح گریــم: 
سودابه خســروی، طراح لباس: شکوفه 
هاشــمیان و طــراح صحنــه: رضــا دیــن 
محمدی اشاره کرد.فیلمبرداری فیلم از 
اوایل تیر آغاز می شود.فیلمنامه »بازی 
آخر« نوشــته جابر قاسمعلی است. 
در خلاصه داستان این فیلم آمده 
است: »تو شــروع کردی ... اما 

من تمومش می کنم ... .«



روز گذشته مراسم افتتاحیه پانزدهمین نمایشگاه قرآن و 
عترت اصفهان به عنوان بزرگ ترین رویداد قرآنی استان 
با حضور مســئولان و فعــالان قرآنی اســتان اصفهان در 

محل نمایشگاه ها برگزار  شد.

 همایش قرآن وخانواده، کتابت قرآن توسط خوشنویسان، 
یادواره شهدای قرآنی، شب شعر آیینی با حضور شعرای برتر 
استانی وکشوری،  محفل انس با قرآن و اجرای نمایش های 

قرآنی از جمله برنامه های جنبی نمایشگاه است.

15 سال چهاردهم، شماره 3209عکس نگاشت
یکشنبه

6 خرداد  1397

آژانس عکس                            اصفهان زیبا

نوای قرآن در ضیافت رمضان

فراخوان عکس

بارکد را

 اسکن کنید

 علاقــه منـــــدان مــی تواننــــــد مشــخـــصــــــات 
 ونـمــــونــــه آثــــــار خــــــود را از طریــــــق ایمیــــــل
 photo.isfahanziba@gmail.com  بــه دفتــــر  

روزنامه ارسال کنند.

ســرویس عکـــــس روزنامـــــه اصفهــــان زیبــــــا 
بــرای افتتــاح آژانــس عکــس روزنامــه از تمــــام 
 علاقــه منـــــدان بـــــه رشــته عکاســی دعــــــوت

 به همکاری می کند.
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خبر اینستا 

 به قول مجید حسینی درکتاب » مرگ آقای 
سعدی در پاریس« خوش به حال کسی که 
گاهی بــه خودش ســر بزنــد، خــودش را کشــف کنــد، ما 
آدم ها فكر می کنیم بایــد برویم دیگران رابشناســیم، اما 

دست کم خودمان را هم نمی شناسیم...

کشف خودمانی

به امید روزی که وقتی وارد شبكه های اجتماعی می شویم، 
این قدر بی مهری های رسانه ای را نبینیم. این قدرسایه 
سیاست بر دوش هنر و هنرمند سنگینی نكند. به امید روزی 

که وقتی رسانه ها را بازمی کنیم، شادی و زندگی ببینیم. 
موسیقی ، غذا، جشن، هنر و هنرمند ببینیم. شعر و طرب 

و طنز و اخلاق ببینیم. وفا و محبت و قدردانی ببینیم.

نقش                          ماضی

صاحب امتیاز:شرکت فرهنگی هنری مطبوعاتی پیام اصفهان زیبا | مدیر مسئول: قدرت اله نوروزی |  مدیرعامل و سردبیر: ایمان صفری

روز توییت

فاطمه حسینی
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@S_FatemeHoseini

آقایان ادعا می کردند که دستشان بر #دکمه_
فیلترینــگ نمی رود اما حالا عــلاوه بر #فیلتر_
تلگرام ، وارد شــدن به یک سایت داخلی هم 
@ azarijahromi .به کندی صورت می گیــرد

وزیر ارتباطات را برای توضیــح درباره کاهش 
سرعت اینترنت، به مجلس فرا می خوانیم.

علیرضا رحیمی 

Translate from Persian

View Tweet  activity

@ra_rahimi_mp

مطهــری  آقــای  تفــاق  بالا قبــل  روز  دو 
و ۵۴ نماینــده دیگــر طــی تذکــری کتبــی بــه 
وزیرارتباطات خواســتار توضیح علت کندی 
ســرعت #اینترنت در کشور شــدیم. مقامات 
وزارت ارتباطــات از آزادســازی و رفــع ۸۵ 
درصد مشكل سرعت اینترنت خبر داده اند. 

امیدواریم خبرشان صحت داشته باشد
#فیلترینــگ #ارتباطات #جهرمــی #مجلس 

#نظارت

سایه سیاست

تبریک

ناصر خــان دیگــه ممنــوع التصویر 
نیستی.

تبریک به صدا و سیما...
وتبریــک بــه هنرمندانــی کــه در طــول ایــن 

سال ها سكوت کردند 
 ولی حتمــا در مراســم تشــییع در صــف اول 

حضور خواهند داشت.

پرویز پرستویی

isfahanziba.newspaper @esfziba

روزنامه سراسری اصفهان زیبا،  ارگان رسمی شهرداری اصفهان است 
 که ضمن تحلیل رویدادهای شهری،  اقتصادی، فرهنگی،  اجتماعی 
و  سیاسی،  به اطلاع رسانی حرفه ای و آگاهی بخشی به همه مخاطبان، فارغ 
از سوگیری ها و دسته بندی ها مقید است و بازتاب عقاید و دیدگاه های 
مختلف  را رسالت اصلی مطبوعاتی خود می داند. از این رو مطالب مندرج 
 در این روزنامه الزاما دیدگاه رسمی شهرداری اصفهان به شمار نمی آید 
و در راستای ارزش گذاشتن بر اصول حرفه ای روزنامه نگاری متعهد و تحقق 
 شعار »دانستن حق شهروندان است« به درج و انتشار اخبار و گزارش ها 

و رخدادهای محلی و ملی می پردازد.

دل به هجران تو عمریست شکیباست ولی/بار پیری شکند پشت شکیبایی را                                )شهریار(

محمدرضا شرف الدین، تهیه کننده : قوانین کپی رایت ضعیف 
یا کهنه است، متاسفانه جمعیت های صنفی سینما در دفاع از 

بحث کپی رایت ضعیف عمل کرده اند.
کپی رایت تنها در صورت مطالبه گری صاحبان آثار احیا  حق تالیف و 
گر کسی در قبال اثر هنری خود مطالبه ای نداشته باشد طبیعی  می شود. ا
است که این آثار مورد تعرض قرار خواهند گرفت. البته مردم نیز باید به 

مسئله کپی رایت توجه کنند. 
قوانین کپی رایت ضعیف یا کهنه است. ما برای دفاع از حق کپی رایت قانون 
به روزی نداریم. گاهی دیده شده که برای دفاع از یک اثر، جریمه های اندکی 

اعمال می شود که در حال حاضر جوابگو نیست. 
اتحادیه ها و صنف ها در ایران ضعیف هستند، در حالی که فلسفه پدید 
آمدن این صنف ها دفاع از حقوق اعضاست. یكی از وظایف این انجمن ها 

رصد کردن و مواظبت از رعایت حقوق آثار است. 
به طوری که بعضی اوقات دولت ها از حق کپی رایت دفاع می کنند. حتی 
ایران بارها به دلیل عدم رعایت حق کپی رایت، جریمه های سنگینی در 

دادگاه های بین المللی پرداخته است. 

 برای دفاع از حق کپی رایت 
قانون به روزی نداریم

منصور انوری:  ما تاریخ غنی،  قوی و مفصلی داریم، همچنین 
کشورمان به خاطر اینكه در منطقه خاصی از جهان قرار گرفته 
همیشه درگیر حوادث بوده است. اما تا کنون در ادبیات داستانی مان کمتر 
به تاریخ  پرداخته شده و در واقع ادبیات داستانی رویكردی به تاریخ نداشته 
است.  کتاب هایی که در زمینه تاریخ منتشر شده بیشتر  افسانه مانند بوده 
و قابل اعتنا نبوده است. داستان نویسان ما استفاده  بهینه ای از تاریخ 
نداشته اند. البته در این زمینه کارهایی منتشر شده که خیلی چشمگیر و 
تاثیرگذار نبوده است. رمان نویسی در کشورمان قوی نیست و  رمان نویسان 
جدی نداریم؛ رمان نویسانی که احساس مسئولیت  داشته باشند.  برخی 
برای سرگرمی می نویسند و برخی ادبیات دم دستی و پیش پا افتاده را 
انتخاب می کنند که این افراد هیچ تعهدی ندارند. من در این زمینه فعالیت 
کتاب هایم درون مایه تاریخی دارند. در سطح جهان هم  می کنم و  
بزرگ ترین و معروف ترین آثار ادبی دنیا  دستمایه هایی از تاریخ درونشان 
وجود دارد. بستر نوشتن درباره تاریخ به خاطر تاریخ غنی مان فراهم است و 
محدودیتی دراین زمینه وجود ندارد و من تعجب می کنم چرا به این مسئله 

به صورت حرفه ای پرداخته نشده است. 

نوید فرح مرزی : متاسفانه خانه سینما به یک پاتوق برای برگزاری 
دورهمی های دوستانه میان اعضای صنوف زیرمجموعه خود 
تنزل پیدا کرده و بدل به نهادی فرمالیته و تشریفاتی شده که تنها عنوان یک 
گران  نهاد صنفی را با خود یدک می کشد. امروز شاهد آن هستیم که سینما
واقعی، بیكار در خانه هاشان نشسته اند و اغلب کسانی در سینمای کشور 
فعالیت می کنند که کمترین دانش و سواد سینمایی ندارند!  همانطور که 
پیش تر عرض کردم، خانه سینما یک مكان فرمالیته و محلی برای تجمع 

است و بس! 
گر بود ما  خانه سینما به هیچ عنوان مدافع حقوق اعضای خود نیست که ا
شاهد چنین شرایط ناراحت کننده ای در سینمای کشورمان نبودیم.هیچ 
نوع ضابطه ای برای کار کردن در سینمای کشور وجود ندارد و این روابط 
خویشاوندی، دوستی است که جای ضوابط را گرفته است. این وظیفه 
یكایک مدیران خانه سینماست که به طور جدی وارد میدان شوند و با 
تبیین سیاست های جامع و تعامل با سازمان سینمایی حقوق یكایک 
اهالی صنوف زیرمجموعه خانه سینما را احقاق و اجازه ندهند تا بیش از این 

باندبازی و روابط، جای شایسته سالاری و ضوابط را بگیرد.

روز                    نگار

 زندگی »سیاسی«
کبر سیاسی در ســال ۱۲۷۳ ش در تهران   علی ا
تحصیــلات  اتمــام  از  پــس  آمــد.  دنیــا  بــه 
دانشــگاهی، در روزگار احمدشــاه قاجــار، در امتحانات 
گرد اول شــد و بعدها در  ج، شــا اعــزام دانشــجو بــه خــار
فرانســه دکتــرای علــوم تربیتــی و روان شناســی گرفــت. 
کبــر سیاســی تحــت تاثیــر جریان  هــای فكــری و  علی ا
اجتماعــی ناشــی از زندگــی در اروپــا، بــا چنــد تــن از 
دوســتانش کــه در فرنــگ تحصیل کــرده بودنــد، حزب 
ایران جوان را تاســیس کرد. او پس از بازگشت از اروپا به 
تدریس در مدرســه ی دارالفنون، نظام و علوم سیاسی 
پرداخت و با تاســیس دانشــگاه تهران، به استادی این 

دانشگاه نائل آمد. 
وی بعدهــا کــه انجمــن روان شناســی ایــران تاســیس 
شــد به ریاســت آن انجمــن برگزیده و ریاســت موسســه  
روان شناســی دانشــگاه تهــران را برعهــده گرفــت. دکتر 
سیاسی همچنین مدت دوازده ســال ریاست دانشگاه 
تهران را به عهده داشــت. دکتر سیاســی، وزیــر فرهنگ 
در دولت احمد قوام و علی ســهیلی و نیز وزیر مشــاور در 
هیئــت دولــت مرتضــی قلی بیــات، وزیر فرهنــگ دولت 
ابراهیم حكیمــی و وزیر امــور خارجه دولت ســاعد بود. 
او در پایه  گــذاری یونســكو همــكاری داشــت و عضــو 
فرهنگستان ایران و شورای عالی فرهنگ بود. وی پس 
از کناره  گیری از ریاســت دانشگاه، با اســتادی و تدریس 
در دانشكده  ادبیات خدمت می کرد و به مقام استادی 
ممتاز رسید. دکتر سیاسی، ده سال پایانی عمر را در اروپا 
و آمریكا زندگی می کرد و به کارهای علمی می پرداخت. 

از دکتر سیاســی آثار متعددی بــر جای مانــده که اصول 
روان شناســی، روان  شناســی پرورشــی، روان شناســی 
جدیــد، منطــق و فلســفه، هــوش و خــرد و... از آن 
جمله  انــد. وی اصــول روان شناســی جدیــد را در ایــران 
بنیاد نهاد، از این رو به نام بنیان گذار و پدر روان شناسی 

جدید در ایران معروف است. 
کبر سیاسی پس از سالیانی که در اروپا زندگی  دکتر علی ا
 می کرد، در ســال ۱۳۶۸ به ایران بازگشــت و سرانجام در

۵ خرداد ۱۳۶۹ در ۹۶ سالگی در تهران درگذشت. 
کبر سیاسی«  به بهانه سالروز درگذشت دکتر »علی ا

بنیان گذار و پدر روان شناسی جدید ایران 

 خانه سینما 
 به یک پاتوق تنزل پیدا کرده است 

 رمان نویسان جدی 
نداریم
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دو کلوم حرف حساب!

۱. کـلــوم اول: بـا پـارگــی مـوضـعـی و 

احمدرضا 
کاظمی

غیرقابل بخیه و دوخت و دوزِ برجام 
توسط ترامپ و خروج آمریكا از این 
تــوافــق بــه بـهـانه هــای مـخـتـلف، 
عده ای از نمایندگان مجلس علاوه 
بر برجام با آتیش زدن پرچم کشور 
آمریكا در صــحــن عـلـنــی مـجـلــس پـیــام صـلـح و 
انسان دوستی خودشون رو به جهانیان ارسال و بار 
دیگه ثابت کردن و نشون دادن که یک یک ِ حرفای 
ترامپ، یک یكشون، غلطه و هیچ گونه تندروی در 

کشور ما وجود نداره! 
که ازش بــه عـنــوان اولـیــن  این رویداد تاریخی 
»چــهــارشــنــبــه ســوریِ 
کشــورمــیــشه  سیاسی« 
دیــگــه  بـــار  کــــرد،  یــاد 
بــعـضـی  زیــاد  زحــمات 
نــمــایــنــده هـــای مجلس 
که چطور  رو نشون داد 
در راستای منافع مردم 
حتی  حاضـرن  کشور  و 
گـرفـتـن و  ریــســک آتش 
بــه جــون  سـوخـتــن رو 
بخرن!فــقــط امیـدوارم 
که ساخــتـمـان مـجـلس 
بیمه آتش سوزی داشته 

باشه!
هـفـتــه  دوم:  ۲.کـلـوم 
سفر  جریان  در  گذشته 
سخنرانی  هنگام  و  استانبول  به  روحانی  آقای 
و  دراماتـیک تـریــن  از  یكی  شاهد  ایشون، 
دل انگیـزتـریــن صحنه های عرصه سیاست خارجه 

بودیم.
که یكی از دیپلمات های حاضر در صحنه  جایی 
به خوردن انواع نوشابه، دلستر استوایی، آلوچه، 
توت فرنگی، چاقاله بادوم و هولو، پرتقال تامسون، 
سیب سمیرم و نون خامه ای و ناپلئونی، در پشت 

سر آقای روحانی پرداخت.
 ملچ مولوچ های خوشمزه و انگشت مک زدن های 
هوس برانگیز این دیپلمات که نمونه شو ما فقط 
کلـه پزی های ایران دیده بودیم، باعث شد تا  در 
در هویـت این دیپلمـات شک و تردیدهای جدی 

به وجود بیاد.
کستانی   اما در نهایت با مشخص شدن اصالت پا
اون، بار دیگه به همه ثابت شد که دیپلمات های 
ما همونقدر که با کشوری مثل برزیل دچار »تفاوت 
کستان  کشورهایی مثل پا فرهنگی« هستن، با 

نقاط مشترک فرهنگی ندارن! 

عاشقانه های                 پیاده رو

تعارف بوی خوش

به افــسونــش پــایــان داد؛ اردی 

مهدی 
قانونی

بـهـشـتـی که شهر را دیوانه خودش 
کــرده بود. وقتی که باران رحمتش 
گستراند،  را بــی مـنـت بر سر شهر 
وقتی کــه دانه اشرفی ها، چلچراغ 
 چهــاربــاغ شــدنــد و بــوی پـیــچک 
امین الدوله کوچه پس کــوچه هــای شهر را مست 
روزهــایــی کــردنــد کــه مسطـوری را بــشــود از نـگــاه 

رهگذرانش دید.
رقــص دانه اشرفـی هــا در بـاد، خود پایـیـز دلفـریبی 
است که در بهار خود نمایی می کند و مگر می شود 
که زیر بارش گاه و بی گاه باران بهاری، یادش را از 

خاطرت نگذرانی.
به پیـاده رو که بـروی، به چهـاربـاغ زنـده همیشـگی، 
در میـانه شلـوغـی هــا، کسی بوی خوش تــعـارف 
کــنـار خـیـابـان  گـــر بـوی یــاس هــای  کــه ا می کــنـد 
گر به پیـچـک امـیـن الدوله  که ا را نشنیده باشی 
نرسیده باشی، می توانی عطرها را بو کنی و خودت 

را به دست رویا بسپاری.
شهر گاهی افسون مــی شود، افـسون باران، افسون 
رنــگ آمیــزی درختـان در فصــل رویش برگ ها و 
ریــزش دانه اشرفی ها، افسون بــوی هزارتوی گل ها 
و عطرها، افسـون اردی بهشتــی که شهر را با تمام 
خاطرات خوبــش به دست خــرداد سپرد و یادمان 
خ/ کار  نرود که؛ کار ما نــیست شناسایی راز گل سر
خ شناور  ما شایـد این اســت/ که در افسون گل سر
باشیم/ پشت دانایی اردو بزنیم/ دست در جذبه 
یک برگ بشوییم و سر خوان برویم/ صبح ها وقتی 

خورشید در می آید متولد بشویم... 

خنک                    بازی

فاطمه سعیدی
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کســیون  باتوجه بــه رأی قاطــع اعضای فرا
کاندیــدای  امیــد، احتمــالا دکتــر عــارف 
ریاست #مجلس در سال سوم خواهد بود.
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